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NA CILJU
■ Poslanska zbornica v Rimu je  torej do

končno odobrila zaščitni zakon za slovensko manjšino v Ita
liji. Razprava je  potekala prejšnjo sredo (12. t.m.) in je  dala 
naslednji izid: 2 2 0 glasov za, 1 04 p ro ti in devet vzdržanih. Za 
zakon je  glasovala celotna vladna večina, p ro ti cel Pol svo
boščin, vzdržala pa se je  Severna liga. To je  rezultat v poslan
ski zbornici. Za tem mora p riti še do razprave in glasovanja v 
senatu, kar se bo verjetno zgodilo jeseni.

Zaključno glasovanje n i sicer prineslo veliko novega. Na
stopili so razni prvaki strank, m ed n jim i Fini za AN - Nacio
nalno zavezništvo. Ta je  seveda v patetičnem govoru obsodil 
zakon ko t žalitev za italijansko prebivalstvo na meji... Načelnik 
skupine Levih demokratov Mussi pa je  podčrtal dejstvo, da s 
tem zakonom Italija le uresničuje svoja ustavna določila. Po
slanec Caveri (UV) pa je  izrazil veliko zadovoljstvo nad odo
britvijo zakona, tud i če je  le-ta v/ marsičem pomanjkljiv. Tudi 
drugi predstavniki večine kot Boato (Zeleni) in predstavniki 
SKP so zakon podprli. M ed tem i tudi poslanka Russo Jervoli- 
no za Ljudsko stranko.

Pri vsem tem lahko ugotovimo, da je  že uradno politično  
oz. parlamentarno priznanje slovenske manjšine zelo pozitiv
no dejanje. Zakon seveda v marsičem za nas ni popoln oz. je  
pomanjkljiv. Prav gotovo je  tu veliko komprom isov m ed veči
no in opozicijo. Na vsak način pa lahko gledamo v tem zašči
tnem zakonu predvsem neko pravno priznanje osnovnih pra
vic za vse Slovence v deželi Furlaniji-Julijski krajini, kar bo lah
ko za nas tudi prim erno izhodišče za nadaljnje izboljšave. 
Zakonsko besedilo bom o sicer kasneje tudi v celoti objavili.

Kakšen je  pravzaprav pom en zaščitnega zakona za Slo
vence v Italiji? Prav v prejšnjih dneh se je  m ud il na obisku v 
Rimu slovenski predsednik M ilan Kučan, k i ga je  povabil 
predsednik italijanske republike Carlo Azeglio Ciampi. Goto
vo obisk ni mogel bolje sovpadati s sedanjim po litičn im  tre
nutkom , saj je  do njega prišlo komaj dober dan po izglasova
nju zaščitnega zakona v poslanski zbornici. Tako bodo sedaj 
tudi meddržavni odnosi m ed Slovenijo in Italijo bolje stekli.

Kakšno zaščito pa smo im eli doslej? Slovenci v Italiji smo v 
dolgih povojnih desetletjih sicer že im eli delno zaščito, zlasti 
na šolskem področju. Ta pa n i veljala za vse Slovence v deželi, 
saj je  zadevala le Trst in Gorico. Naj spom nim o tu na šolski 
zakon iz I. 7967 za uradno priznanje slovenskih šol na Gori
škem in Tržaškem. Za Tržaško je  seveda veljal še Posebni sta
tu t Londonskega memoranduma iz leta 7 954. Pri tem je  imela 
glavno zaslugo takratna SDZ v Gorici, ko sta danes že poko j
na dr. Avgust Sfiligoj in dr. Anton Kacin dosegla od  takratnega 
šolskega ministra Medicija (DC), da je  do tega zakona sploh 
prišlo. Ta ustanovni šolski zakon je  kasneje (I. 7 973) dopoln il 
znani zakon Belci-Škerk, ki je  podrobneje razčlenil šolsko te
matiko. Poleg teh državnih zakonov m oramo tudi om eniti 
vrsto zakonskih ukrepov dežele Furlanije-Julijske krajine, ki je  
zadevne zakone v glavnem vložila Slovenska skupnost in jih  s 
pom očjo  večine tudi odobrila. s tra n  2
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POGLED V PRIHODNOST 
Z VEČJIM UPANJEM

ANDREJ BRATUŽ
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M a jo r Žmavc je postajal nestrpen. 

Skoraj š tirina js t dn i se je ubadal z menoj 
službeno, uradno, včasih skoraj 

prija te ljsko (...). "Že od nekdaj ne 
morem trpe ti in v ide ti farjev, porco... 
In  naš narod je še tako neumen, da bo 
s farjem  d e lil zadnjo klobaso, k i mu bo 

ostala!" - O dgovoril sem tnu: "Jaz pa 
bom ta konec z vam i de lil, ne zato, ker 
ste kom unist, ampak ker ste slovenske 
matere s in ! Pri nas na Primorskem smo 

b ili duhovn ik i združeni z ljudstvom , eno 
z n jim , ko je šlo za narodni obstoj in 
ohranitev pod fašističn im  terorjem ."
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IVAN ŽERJAL

Počastitev spom ina  na 
tragični dogodek je  prišla v 
času, ko se na obzorju ven
darle nekaj svetlika. Prosla
va ob 80-letnici požiga Na
rodnega doma v Trstu je  na
mreč potekala ravno na dan 
(13. julija), ki je  sledil tis te
mu, v katerem je italijanska 
poslanska zbornica sprejela 
zaščitni zakon za slovensko 
manjšino v Italiji.

In prav ta - lahko rečemo 
zgodovinski - dogodek je bil 
v središču pozornosti četrt
kove proslave. Namreč zašči
tni zakon, ki med drugim pred
videva, da se Narodni dom da 
v uporabo manjšini. Bil je  
rdeča nit govorov predsedni
kov SKGZ i n SSO, Rudija Pav
šiča in Sergija Pahorja. Za
kon, je dejal Pavšič, določa, 
da so vsi Slovenci v Furlaniji-

Julijski krajini - se pravi tisti, 
ki živijo v tržaški, goriški in 
videmski pokrajini - enako
vredni državljani. Po mnenju

[ Sergija Pahorja pa izglasova
nje zakona s strani poslanske 
zbornice omogoča, da sloven
ska narodna skupnost lahko

O B  O D O B R I T V I  V P O S L A N S K I  Z B O R N I C I

ZADOVOLJNI, A NE 
EVFORIČNI

DRAGO STOKA

Italijanska poslanska zbor
nica je 12. ju lija v večernih 
urah izglasovala zakon, kate
rega namen je zaščititi naše 
narodnostne, kulturne, eko
nom ske in druge pravice. 
Zdaj mora zakonskiosnutek 
še v rimski senat, nakar bo 
po objavi v Uradnem vestni
ku postal tudi pravna stvar
nost. Pričakujemo, da se bo 
to zgodilo še to jesen oziro
ma vsaj v tem letu. Če bo ta
ko, bo to leto ne samo jub i
lejno, ampak za Slovence v 
Italiji tudi zgodovinsko (to
krat v polnem pomenu te be
sede). Tako bodo naše pra

vice prvič celovito zajete v e- 
notnem zakonskem besedi
lu. Doslej smo imeli oz. ima
m o le posam ične zakone 
(npr. šolskega) v našo korist, 
tokrat pa smo pred celovitim 
zakonskim telesom, ki zaob
jema skoro ves spekter naših 
vprašanj ozirom a pravic. V 
kakšni meri in na kakšen na
čin se bo to zgodilo, pa je že 
drugo vprašanje, ki spada v 
jutrišnji dan našega nenehne
ga prizadevanja za konkret
no uveljavljanje naših narod
nostnih pravic.

Medtem ko sem nad izgla
sovanjem zaščitnega zakona 
v poslanski zbornici seveda 
zelo zadovoljen, moram pa is

točasno izreči tudi nekaj svo
jih  pomislekov ne to liko  gle
de vsebine zakona (bodoče 
izvršilne norme mu bodo mo
rale dati konkretno lice in ob
liko), kakor glede našega skup
nega zadržanja do tega zako
na. S tem  v zvezi bi rad p ri
pom n il to le :

1) Skoro trideset let je  m i
mo, kar je  bil vložen prvi za
konski osnutek v rimskem 
parlamentu. Bilo je namreč v 
prvih sedemdesetih letih, ko 
so bili v rimski zbornici v lo 
ženi prvi predlogi: peticija 
Slovenske skupnosti, zakon
ski osnutki sen. Seme, potem 
posl. Fortune.
--------------  STRAN 2

gleda z večjim upanjem v pri
hodnost. Sedaj bo treba m i
sliti, kako učinkovito izkoristi
ti zakon (ki pa ga mora spre
jeti še senat, op.p.), kako no
ve pridobitve vključiti v  naš 
vsakdanjik. M isliti pa bo tre
ba tudi na skupno upravljanje 
Narodnega doma. Smisel pro
slavljanja 80-letnice njegove
ga požiga pa po Pavšičevih 
besedah ni v netenju nove je
ze in sovraštva, ampak v pri
zadevanju za izgradnjo skup
nega doma, za dvig in gojenje 
vred note življenja. Na proče
lje Fabianijeve stavbe, je dejal 
Pahor, morajo oblasti posta
viti obeležje, ki naj brez sra
mežljivosti opozarja na tragi
čne dogodke izpred 80 let in 
ob pogledu na katerega se 
bodo zanamci lahko ponos
no spomnili, da smo se tu Slo
venci prvič uprli fašizmu, in 
ne zadnjič.

Osemdesetletnica požiga 
Narodnega doma je, kot že 
rečeno, prišla v času, ko je 
bil odobren zakon, ki med 
drugim  predvideva vrn itev 
Fabianijeve stavbe v upora
bo slovenski manjšini. V upo
rabo, ne pa ponovno v last. 
Lastnik stavbe, ki so jo  zgra
dili in s svojim denarjem pla
čali naši predniki, bo dežela 
Furlanija-Julijska krajina, v 
Narodnem dom u pa bodo 
imele sedež tudi italijanske 
organizacije. M orda je to res 
kompromis, ki je bil v dolo
čenem trenutku edino m o
žen. Vendar ne moremo go
voriti o izgradnji skupnega do
ma, skupnega ognjišča, o dvi
gu vrednot življenja, o novem 
upanju in načrtih, če eden od 
sostanovalcev tega skupne
ga doma ukradenega ni v r
nil. In če je res, da se Narod
nemu domu nismo nikoli od
povedali, je lahko tudi priča
kovati nove zamere in novo 
jezo, kljub trenutnemu pozi
tivnemu razpoloženju.
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DRAGO LEGISA

Le kakih deset mesecev 
manjka do rednega konca se
danje legislature, kar pome
ni, da se naglo bližamo dr
žavnozborskim volitvam, ki 
bodo potekale po starih vo
lilnih predpisih. Parlament, ki 
je  bil izvoljen leta 1996, teh 
predpisov ni spremenil in jih 
tudi do bližnjih volitev goto
vo ne bo, četudi so se vse par
lamentarne skupine po voli
tvah pred petim i leti narav
nost zaklinjale, da bodo ure
sničile voljo volivcev, ki so se 
na referendumu bili izrekli za 
večinski sistem. Slednji pa 
naj bi bil zakonsko tako izo
blikovan, da v parlamentu ne 
bi več prihajalo do političnih 
in strankarskih prekucij ali 
prevratov. Prav sedanja legi- 
slatura je  v tem pogledu na
ravnost rekordna, saj je  nad 
200 poslancev v pičlih štirih 
letih obrn ilo  hrbet listam, na 
katerih so bili izvoljeni, in sto
p ilo med svoje nekdanje po
litične nasprotnike.

Na začetku tega meseca 
sta bivši ministrski predsed
nik Prodi in njegov naslednik 
D'Alema priredila ločena se
minarja - prvi je  bil v kraju 
Camaldoli, drugi pa v Frasca- 
tiju pri Rimu - na katerih so 
udeleženci razpravljali o glav
nih vzrokih, zaradi katerih sta 
obe njuni levi sredini doživeli 
zlom. Koalicija, ki jo  je vodil 
Romano Prodi, je  leta 1996 
na volitvah zmagala ter v p i
člih dveh letih dosegla dva 
zelo pomembna cilja: sana
cijo državnih financ in vstop 
Italije na obm očje evra, to  je 
evropske enotne val ute. Kma
lu zatem pa je  znotraj leve sre
di ne nastal tak razdor, da je 
predsednik Prodi odstopil. 
Ker so t.i. "prenovljeni komu
nisti" prešli v opozicijo, je Pro
di prišel ob večino v parla
mentu, tako da bi predsed
nik republike Scalfaro lahko 
predčasno razpustil parla
ment in razpisal nove volitve. 
Scalfaro pa tega koraka ni na
redil, ker so zelo okrnjeni levi 
sredini priskočili na pomoč 
bivši predsednik republike 
Cossiga (dosm rtni senator)

in prebežniki - vodil jih  je  po
slanec Mastella, izvoljen na 
listah opozicije - tako da je no
va koalicija imela večino v 
parlamentu. Dejansko je to 
naredila samovoljno, saj je 
volilni zbor bil nakazal dru
gačno rešitev. Predsednik 
vlade je postal Massimo D A- 
lema, ki je  že v m ladih letih 
zavzemal odgovorna mesta 
v KPI, a je italijanske postko- 
muniste tudi pripeljal v so
cialdemokratsko internacio
nalo. Izvedenci za italijanske 
notranje razmere trdijo, daje 
za časa Prodijeve leve sredi
ne DAlema v bistvu deloval 
rušilno. Kot predsednik vla
de pa je kmalu prejel dve ve
liki klofuti, od katerih si ni o- 
pomogel in se je leva sredi
na obakrat hudo zamajala na 
samih svojih tem eljih. Prva 
klofuta je  bil zelo slab izid ev
ropskih volitev, še slabši pa 
je bil izid deželnih volitev le
tos. D'Alema je moral zato 
odstopiti, saj se je  med dru
gim osebno angažiral v vo lil
nih kampanjah in izjavljal, da 
bo odstopil v primeru vo lil
nega poraza.

D'Alema je sicer uspešno 
prestal preizkušnjo ob prime
ru Kosova, a se glede na dru
ge probleme ni kdovekako 
izkazal. Njegovi kritiki pri tem 
omenjajo predvsem zadevo 
Očalan, seznam M itrokh in  
(agenti KGB v Italiji) in pogo
ste umike pred veti, ki jih  je 
postavljal sindikat CGIL, za
devali pa so pokojninski si
stem in t.i. fleksibilnost de
lovne sile (ni nujno, da dela
vec ostane vse življenje na is
tem delovnem mestu).

Na čelo levosredinske vla
dne koalicije se je po D'Ale- 
mi povzpel Giuliano Amato, 
po prepričanju socialist in 
bivši nekdanji ožji sodelavec 
ter svetovalec Bettina Craxija. 
Amatu tudi politični nasprot
niki priznavajo, da je sposo
ben mož in odličen pozna
valec gospodarskih in finan
čnih razmer v državi, tako da 
nekateri ne izključujejo m o
žnosti njegove predsedniške 
kandidature na bližnjih poli
tičnih volitvah. Ima pa m no
ge tekmece znotraj leve sre

dine in tudi odločne nasprot
nike, zlasti med nekaterimi 
bivšimi vodilnimi predstavniki 
PSI, kot sta npr. bivša m in i
stra Martelli in De Michelis. 
Slednja namreč s pomočjo ne
katerih somišljenikov obnav
ljata 1.1994 razpuščeno socia
listično stranko. Ustanovni kon
gres naj bi bil januarja prihod
nje le tovM ilanu. Nova stran
ka pa bo iskala stike in sode
lovanje z Berlusconijem!

Že iz tega, kar smo nave
dli, lahko sklepamo, da se le
va sredina spopada z veliki
mi težavami, saj bi jo  neka
teri radi čimbolj oddaljili od 
sredine in jo  trdneje zasidra
li na levici, čeprav dejansko 
nihče ne pove ali ne zna po
vedati, katere so danes b i
stvene značilnosti levice.

Medtem se italijanski poli
tiki morajo ubadati z zelo res
nimi problemi, od teh pa sto
pata na plan z vso silovitost
jo  predvsem dva: prostitucija 
in priseljevanje. Glede na pr
vo je pristojna ministrica pred 
dnevi predlagala spremembo 
zakona, ki je  I. 1958 v Italiji 
odpravil javne hiše, za prise
ljevanje pa naj bi se Italija ne
kako ravnala po ameriškem 
vzorcu, kar pomeni, da bi se 
redno določala kvota, to je na
tančno število tujcev, ki se 
smejo priseliti v  Italijo in se 
tudi redno zaposliti. Tudi ta 
rešitev pa je še sporna, saj ne
kateri guvernerji ali predsed
niki deželnih vlad na severu 
države npr. zahtevajo, da 
vsaka dežela določi kvoto pri
seljencev, češ da sama najbo
lje pozna razmere in potrebe 
na svojem ozemlju.

Kar se dogaja znotraj leve 
sredine, zanima tud i našo 
manjšino, saj vemo, da so na 
levosredinskih listah nastopa
li tudi slovenski kandidati, in 
sicer tudi kandidati Slovenske 
skupnosti, ki je  sicer načelno 
za samostojno in od italijan
skih strank neodvisno nasto
panje, kar pa je na mnogih rav
neh dejansko nemogoče oz. 
brez otip ljiv ih  rezultatov, ker 
je italijanska politika gluha za 
samostojno izvoljeno manj
šinsko predstavništvo.
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Kot vsi diktatorji tudi M ilo 
ševič najde vedno zunanjega 
sovražnika, na katerega lahko 
zvrne krivdo za neuspeh last
ne politike. V zadnjem ted
nu se je  to zgodilo kar dva
krat. Najprej so to bili pred
sedniki Hrvaške Mesič, Če
ške Havel in Slovenije Kučan, 
ki so po mnenju uradnega 
Beograda''znani rušitelji last
nih držav in SFRJ Jugoslavije", 
potem pa še zveza NATO, ki 
je  po mnenju jugoslovanskih 
oblasti odgovorna za kata
strofalne rezultate desetletne 
vladavine Miloševičeve So
cialistične stranke.

O  revščini, lakoti, social
ni nepravičnosti, korupciji, 
brezposelnosti, sesutju zdra
vstvenega in izobraževalnega 
sistema ter o rastočem kri
minalu v državi je ob deseti 
obletnici vladajoče Socialisti
čne stranke pisal beograjski 
časopis Vreme. Kot rečeno, 
M iloševič vali krivdo za za
skrbljujoče socialno stanje v 
državi na "že sedem let traja
jočo agresijo zveze NATO".

Medtem ko so se politiki 
v Bruslju pred nedavnim po
govarjali o tem, da sankcije 
proti Jugoslaviji niso obrodi
le zaželenega sadu, in so raz
mišljali o tem, da bi jih  ukini
li ali om ilili, nekateri analitiki 
ugotavljajo, da pa je verjetno 
pritisk, ki ga je zveza NATO v 
minulih dneh izvajala na srb
sko vodstvo, pripomogel, da

se to ni odločilo za državni 
udar v Podgorici. Črnogorski 
mediji so namreč sredi m i
nulega tedna odkrili, da je 
bila jugoslovanska vojska tik 
pred tem, da gre s tanki na 
ulice, njene enote specialcev 
pa bi morale vdreti v črno
gorski parlam ent in druge 
državne palače ter aretirati 
črnogorsko vodstvo. Zvezni 
premier Bulatovič je  bil men
da vključen v načrt udara in 
bi po odstavitvi Dukanoviča 
prevzel njegovo mesto pred
sednika republike.

Srbija je torej po poroča
nju podgoriškega tednika/V/o- 
n/tor do podrobnosti pripra
vila državni udar, ni pa zna
no, zakaj do njega nazadnje 
ni prišlo. Nekateri pripisujejo 
spremembo načrtov dejstvu, 
daDukanovič ni razglasil sa
m ostojnosti in suverenosti 
Črne gore, pač pa seje omejil 
na politične izjave, v katerih 
je obsodil Miloševičeve us
tavne spremembe in napove

dal razpis referenduma o sa
mostojnosti republike. M or
da pa je  Miloševiča, kot reče
no, zadržala grožnja NATA, da 
bo v primeru vojaškega po
sega sprožila protiukrepe.

V izjavah za javnost v re
snici generalni tajnik Zveze 
Robertson ni želel govoriti o 
morebitnih ukrepih proti Sr
biji. Izrazil je  samo prepriča
nje, da Miloševič ne bo napa
del Črne gore, saj je v prete
klosti naredil veliko napak, 
med katerimi je bila ena naj
večjih upiranje zvezi NATO 
na Kosovu.

Predsedniki Slovenije Ku
čan, Češke Havel in Hrvaške 
Mesič so na vrhu v Dubrov
niku izrazili upanje, da tokrat 
mednarodna skupnost ne bo 
dopustila, da razmere prera
stejo v novo nasilje in da bo 
pravočasno ukrepala. Morda 
je podpora, ki jo  je tudi m inu
li teden Črni gori izrazila a- 
m eriška zunanja m inistrica 
Allbrightova, edino jamstvo, 
da mala republika lahko sploh 
upa na ugodno razrešitev kri
ze. Gotovo pa se ne more o- 
preti na srbsko opozicijo, ki 
sicer išče povezave s črno
gorskim demokratičnim vod
stvom, vendar je na skupnem 
srečanju v Sv. Stefanu m inu
lo soboto ponovno dokaza
la, da ne more doseči sogla
sja niti o najnujnejših vpra
šanjih, kot je  odločitev o ude
ležbi ali bojkotu prihodnjih 
parlamentarnih volitev.

S 7. STRANI

ZADOVOLJNI,  
A NE...

Trideset let (pustimo zaen
krat pri miru ves naš boj takoj 
po podp isu  Londonskega 
sporazuma) se je torej naš 
zaščitni zakon "kuhal" v dr
žavnem parlam entu. Tako 
dolge poti ni imel najbrž v 
zgodovini noben drug zakon 
v korist kake evropske naro
dne manjšine, ne v Italiji ne 
drugje!

Koliko naporov in koliko 
naših delegacij je v teh tride
setih letih romalo v Rim za
govarjat pravico do zaščitne
ga zakona, nam bodo znali 
povedati zgodov ina rji oz. 
kronisti. Sam ne bom nikdar 
pozabil na prvo delegacijo, ki 
je  bila leta 1972 sprejeta pri 
predsedn iku  vlade Em iliu 
Colombu, ki seje z nami po
govarjal kar dobro uro v vla
dni palači Chigi v Rimu. M i
mo že pokojnih članov te pr
ve in potem drugih delegacij 
pa ne morem in tudi ne smem 
tudi iz globokega posebnega 
spoštovanja do njih truda, za
vzetosti in vsestranskih pri
zadevanj; to  so b ili dr. Av
gust Sfiligoj, Boris Race  ̂ Izi
dor Predan, posl. A lbin Skrk, 
sen. Jelka Gerbčeva... Brez 
njihovega trdega dela bi da
nes ta zakon, čeprav še ved
no nezadosten in pom anj
kljiv, ne postal v poslanski 
zbornici realnost!

2) Pravkar izglasovani za
ščitni zakon ne potrebuje da
nes nobene evforije, ampak 
le marljivo delo za njegovo 
izboljšanje, predvsem ko bo 
šlo za izglasovanje njegovih 
izvršilnih norm, npr. za naše 
šole in njih sindikate, za špe- 
trsko dvojezično šolo, za Gla
sbeno matico in center Emil 
Komel itd.

3) Ta zaščitni zakon tudi 
ne potrebuje kakega očetov
stva, ki bi si ga nekateri naši 
po litik i tako radi prisvo jili. 
Izjava, kot je "vložili smo ve
liko truda... ter poldrugo leto 
našega življenja..." (izjava za 
tisk vidnega tržaškega leve
ga predstavnika), nas ne m o
re prepričati, kaj šele ganiti.

Delo, prizadevanje, potr
pežljivost, napori, poti so bile 
storjene s strani nas vseh, od 
leve do desne, če smem tako 
reči (razen t.i. Gombačeve 
skupine, ki je bila iz principa 
proti temu zakonu), od delav
ca do intelektualca, od naj
manjšega do najstarejšega 
člana naše narodne skupno
sti. To je zgodovinsko dejstvo, 
zato nikakega prizadevanja 
po očetovstvu tega zakona, pa 
naj pride s katerekoli strani!

Če je zaščitni zakon po
stal ozirom a še bo postal na
ša stvarnost, potem je to za
sluga nas vseh, vseh Sloven
cev v Italiji, ki se v vseh po
vojn ih letih zavzemamo in 
trudim o za pravično ureditev 
naših odprtih vprašanj.

Ta zakon je torej sad dela 
vseh naših rok, zatorej stran 
z vsakim paternalizmom, vsi
ljevanjem očetovstva in poli
tičnim  prisvajanjem tega, kar 
je naše, kar je skupno vsem, 
kar je in mora biti zasluga ce
lotne naše narodne skupno
sti v Italiji in rezultat njenega 
vztrajnega dela in neusahlji
ve volje do življenja in vse
stranskega razvoja!

NA CILJU 
• • • • • • • • • • • • • • • • • •

D eže ln i svetovalci Jože 
Škerk, Drago Štoka, Bojan 
Brezigar in Ivo Jevnikar so tu 
veliko naredili. Ti zakoni pa 
so zadevali predvsem ku ltur
no  in  splošno m anjšinsko  
problem atiko.

Pomen sedanje zaščite je  
z las ti ra zš ir ite v  za šč itn ih  
norm  na vse tr i pokra jine  
(Trst, Gorica, Videm) naše de
žele in s tem tudi uradno pri- 
zanje Slovencev v videmski 
pokrajini, ki so p o d  Ita lijo od  
leta 1866. Na ta način smo 
vsi Slovenci v Ita liji pravno e- 
nako zaščiteni.

Glavni del p o ti je  sedaj za 
nami. Jeseni pa b o -s  potreb
no po litično  voljo - prišlo še 
do dokončne odobritve za
kona  v drug i zakonoda jn i 
zbornici.
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"MOJ BOC, KAKO JE TEŽKO!"
Tako je pred dnevi vzkliknil ame

riški predsednik Clinton v svoji po
letni rezidenci v Camp Davidu, kjer 
pod njegovim "pokroviteljstvom" po
tekajo mirovni pogovori med pred
sednikom izraelske vlade Barakom 
in palestinskim voditeljem  Arafa
tom. Na pogovorih skušajo doseči 
sporazum, ki naj bi naredil konec 
sovražnostim med Palestinci in Iz
raelci ter uredil odnose med obe
ma narodoma in tudi državama. 
Medtem ko pišemo, se zdi takšen 
sporazum še zelo daleč, vendar se 
glavnemu posredniku Clntonu zelo 
mudi, ker ga še ta teden čaka po
membno zasedanje v Tokiu, kjer se 
bodo zbrali predstavniki osmih in
dustrijsko najbolj razvitih držav na 
svetu. Štiri so točke, za katere, vsaj 
do trenutka, ko pišemo te vrstice, 
še niso dosegli sporazuma. Najprej 
gre za Jeruzalem. V njegovem vzho
dnem predelu bi Palestinci radi i- 
meli prestonico lastne države, med
tem ko Izraelci vztrajajo, da je Jeru
zalem nedeljivo mesto. Zelo resen 
problem  so palestinski begunci. 
Gre po palestinskih ocenah za kar 
tri m ilijone in 500 tisoč ljudi. Izrael 
jih  nikakor noče na svojem ozem
lju, Palestinci pa v zameno zahte
vajo štirideset m ilijard dolarjev od
škodnine. Kdo naj jih  prispeva? Pa
lestinci bi radi proglasili ro jstvo 
svoje države v času od sredev sep
tembra do konca leta 2000. Če bo 
do take proglasitve prišlo enostran
sko, pravijo Izraelci, bomo kratko- 
malo priključili svoji državi vse ko
lonizirano palestinsko ozemlje. Pa
lestinci končno zahtevajo, naj se 
pravično porazdelijo vodni viri, če
m ur pa Izraelci odločno naspro
tujejo, ker hočejo obdržati nadzor
stvo nad temi viri, ki so naravnost 
življenjske važnosti.

t u d i  z  m o r j a  n a  na še  o b a l e

Goriška pokrajina je le malokrat 
prisotna na italijanskem dnevnem 
časopisju ali po televiziji in take iz
jeme se navadno pripetijo za do
godke, nad katerimi nismo najbolj 
navdušeni. Podobno smo lahko vi
deli prejšnjo nedeljo, ko smo na o- 
srednjih italijanskih dnevnikih po
slušali novico iz Gradeža. Ni šlo za 
poročanje s sončne plaže ali zaba
višča, temveč za novico o prihodu 
54 kurdskih priseljencev-pribež- 
nikov, ki so po desetdnevnem ne
človeškem potovanju dospeli do 
naših krajev. Podobno se je  že pri
petilo konec maja in v samem me
secu juliju, tako da so izvedenci ja
sno povedali tudi navadnemu dr
žavljanu, da se je tovrstna kupčija 
z nesrečneži premaknila, vsaj kar 
se tiče prihoda z morja, iz Apulije 
na naše obale.

Povsem "razumljivo", saj je apulj- 
ska obala v središču medijske po
zornosti že dalj časa, kar pomeni, 
da se je na njej okrepila tudi prisot
nost p o lic ije  in s tražn ikov, kar 
otežkoča prihod priseljencev, kate
rim ni videti konca. Passeuri so se 
tako odločili, da se premaknejo na 
sever, kjer imajo ob manjši prisot
nosti stražnikov na razpolago tudi 
mejo v neposredni bližini. Če ne bo 
prišlo do vidnejših prem ikov in od
ločitev, si lahko v bližnji prihodno- 
stni pričakujemo ob poročanju o 
priseljencih, ki prihajajo po kopnem 
in na katere so nas vsakodnevno 
privadili in jih  lahko m irno vidim o 
po naših ulicah, tudi nove prihode 
po naših obalah. (Ej)

V ITALIJI 1.270.000 TUJCEV
Po zadnjih podatkih osrednjega 

statističnega zavoda (ISTAT) je v Ita
liji 1.270.000 tujcev, ki imajo stal
no bivališče in so redno zaposleni. 
Od teh 280.000 ima manj kot 18 let, 
italijanske državne šole pa redno o- 
biskuje 85.000 učencev in dijakov.

PREDAJMO SE GLASBI, SAJ 
IMA NEVERJETNO MOČ

DRAGO LEGISA

Vrsta za k lju č n ih  nastopov  
p r ič a  o ze lo  ra zv e ja n i 
dejavnosti vašega centra.
B i z a  naše bralce lahko  
p o v e d a li k a j več o tem?

Pravo podobo o našem delu si 
bralec lahko ustvari samo, če nas 
obišče, ko smo v polnem delu in 
če pride na naše prireditve. A tm o
sfero lahko zadihaš in emocije se 
sproščajo, ko si prisoten in vključen 
v neki dogodek.

Sicer bi lahko rekel, da je  cilj na
šega dela približati otrokom glasbe
ni svet, vzbuditi v  njih zanimanje 
in ljubezen do te umetnosti, spro
ščati otrokov domišljijski svet in us
tvarjalnost. V drugi fazi pa prideta 
v poštev strokovno izobraževanje 
in vzgoja kadrov, seveda za učence, 
ki kažejo nagnjenje do glasbe in 
sposobnost.

V  glasbeni šo li se naši 
m alčk i učijo  poleg  glasbe  
tu d i ja v n e g a  nastopanja. 
Z a k a j je  to pom em bno?

Glasba ni sama sebi namen. Po
leg tega, da ti pomeni lahko oseb
no zatočišče v intim nosti tvojega 
doma, je imela in ima glasba v naši 
civilizaciji družbeno vlogo, ki je v 
zgodovini zadobivala različne ob
like in ima tudi danes svojo namem
bnost. Pomislimo na dvorne veseli
ce, podoknice, lovsko glasbo, pošt
ni rog, versko-obredno glasbo, pa 
seveda koncertni oder in, zakaj ne, 
vaške praznike, plesišča in d isko
teke.

Pouk glasbe pomeni za otroka 
tudi vajo vavtodisciplin i, premago
vanju napetosti in strahu, sprostitvi, 
kontroli emotivnosti, pridobivanju 
samozavesti. Javno nastopanje je tre
nutek, ko se sproži mehanizem vseh 
teh silnic.

V tem času p o te k a jo  
p re d v p is i v glasbeno šolo. 
Povejte nam, kakšn i so obeti 
z a  p rih o d n je  šolsko leto in  
do k d a j la h k o  s ta rš i vpišejo  
svoje otroke?

Večina letošnjih učencev je po
trdila obisk tudi v prihodnjem šol
skem letu. Sicer bomo po poletnem 
premoru spet na razpolago ob kon
cu avgusta in v začetku septembra.

N e k a j vaših  učencev je  
na ra z n ih  p o k ra jin s k ih , 
d rža v n ih  in  m ednarodnih  
tekm ovanjih  doseglo  
za v id ljiv e  uspehe.
K a j te n agrade pom enijo  
z a  vašo šolo?

Lahko povem, da je na naši šoli 
nekaj zelo obetavnih učencev in da 
ima šola tudi zelo dober učni ka
der, zato seveda uspehi ne izosta
jajo. Uspešnost naših učencev na 
državnih izpitih nas potrjuje v na
šem delu, prav tako nas veselijo le
pe uveljavitve naših učencev na tek
movanjih in drugih glasbenih pri
reditvah.

P re d  k ra tk im  ste ustanovili 
Arsatelje, v ka terem  n a j 
bi p r ih a ja lo  do soočanja in 
oplo jevan ja  m ed ra z lič n im i 
vejam i um etnosti in  glasbo. 
Povejte nam  k a j več
o delovan ju ,načrtih  in  
poslanstvu A rsate lje ja !

Arsatelje - Mednarodni center za 
glasbo in umetnost - je  društvo, ki 
se je formaliziralo lani, delovalo pa 
je že prej. To je delavnica, v kateri

Slovenski center za glasbeno vzgojo Emil Komel iz Gorice 
je ob zaključku šolskega leta 1999-2000 priredil vrsto zaklju
čnih nastopov, na katerih so svoje glasbeno znanje pokazali 
domala vsi učenci te glasbene šole. Ker je bilo teh nastopov 
izjemno dosti, učencev na tej glasbeni šoli pa je prek dvesto, 
smo se obrnili na ravnatelja prof. Silvana Kerševana, da bi nam 
povedal kaj več o delovanju šole in načrtih za prihodnost.

se snuje, študira, raziskuje, ustvarja 
in poustvarja. Soočanje različnih vej 
umetnosti je danes precej ustaljena 
praksa. Pogosto slišimo govoriti o 
interdisciplinarnosti in multimedial- 
nosti. M i smo uvedli to  obliko pri
reditev že pred mnogimi leti: glas
benemu programu so se pridružili 
še poetični teksti, balet, scenska o- 
prema itd.

Delo v Arsateljeju se začenja 
tam, kjer se konča šolsko delo, je 
nekako nadaljevanje le-tega. V njem 
so aktivno udeleženi profesorji in 
študenti s Centra Komel in drugi 
glasbeniki, umetniki in strokovnja
ki, ki jih to  delo zanima. V Arsatelje
ju  želimo obravnavati v prvi vrsti 
še nepoznane teme in osebnosti iz 
našega ožjega in srednjeevropske
ga kulturnega prostora. Doslej so 
za nami že večeri, posvečeni Emilu 
Komelu, Štefanu Mauriju, Stanku 
Jericiju, Pavletu Merkuju, A lojzu A j
diču, Danieleju Zanettovichu. Ar
satelje je prostor, ki daje priložnost 
mladim glasbenikom, da ohranijo 
stike z glasbo tudi po diplom i, je 
gotovo tudi primerna formula, kjer 
bi lahko zaživel orkester. Idej je do
sti in načrtov tudi. Potrebno bi bilo 
uskladiti delo z drugimi operaterji, 
ki delujejo na terenu, doseči n jiho
vo naklonjenost in podporo.

Vst? to bogato delovanje  
vaše šole zah teva  velikanske  
napore  in  veliko dobro  
o rg a n iz ira n e g a  dela. Gotovo  
im ate p r i  tem tu d i mnogo 
težav. K a k o  j i h  rešujete?

Redno delovanje ovirajo različni 
problemi: nezadostni učni kader, 
pomanjkanje pomožnega osebja, 
prostorska stiska, neredno financi
ranje. Šola ima v najemu nekaj pro
storov v Kulturnem centru Lojze Bra
tuž, ki se lepo predstavijo in nam 
jih marsikdo zavida, so pa nezado
stni, tudi ker je razporeditev pro
storov v tem centru nefunkcional

na. Glasbena šola brez svoje dvo
ranice je  kot športno društvo brez 
telovadnice. Manjkajo prostori za 
skupinski pouk, za balet, za knjiž
nico in arhiv. Začasno se poslužu
jem o dodatnih prostorov v Alojzi- 
jevišču. Vsa prizadevanja odbora 
šole, da bi uredil problem  v sklo
pu centra Bratuž, je bil doslej brez
uspešen; zato išče rešitve drugod 
(kaj bo s Placuto?). Verjetno se ne
kateri ne zavedajo vloge šole v sklo
pu tega Centra, ki bi brez nje in last
ne aktivnosti postal lep spomenik 
brez duše.

Zaščitn i zakon, o katerem  
sklepa r im s k i parlam ent, 
om enja po leg  Glasbene 
m atice tu d i SCGV E m il Kom el. 
Ste zad ovo ljn i s p redv ideno  
u red itv ijo  lega področja?

Vključitev naše šole v 15. člen 
zaščitnega zakona pomeni veliko 
priznanje za naše delo. Važnost te
ga člena pojm ujem o predvsem v 
priznanju slovenščine kot učnega 
jezika, nihče pa ne ve, v kakšnem 

| obsegu bo zakon zaščitil glasbeno 
šolstvo. Če bo zaščitil le manjšino 
v manjšini, potem bo večji del naše 
študirajoče mladine ostal nezašči
ten. Če pa sta s tem členom obe za
mejski glasbeni ustanovi vključeni 
v proces reforme, ki je v teku in 
predvideva tudi pokrajinske šole, 
potem lahko upamo, da bo v bo
doče tudi Goriška dobila svojo usta
novo. To so tudi naše želje. Nere
alno je pričakovati, da bodo družine 
z Goriškega pošiljale svoje otroke 
na šolanje v Trst, kar velja še v večji 
meri za Beneško Slovenijo in Ka
nalsko dolino.

K akšno  vlogo bo p o  
o do b ritv i zaščitnega zako n a  
im ela zasebna pobuda, 
k i je  b ila  doslej odločilna?

Odvisno je od obsega državne 
šole in njene kvalitete. Zaščitni za
kon prihaja v trenutku, ko je  italijan

ski konservatorij v krizi in je beg iz 
državne šole v privatno zelo velik. 
Zasebna pobuda je v katerikoli situ
aciji važna. Ljudje ob meji smo itak 
vajeni problemov in se bomo m o
rali tudi v novih okoliščinah znajti.

P ra v  gotovo im ate tu d i 
v vaši šoli veliko načrtov  
z a  p r ih o d n je  šolsko leto. 
Povejte nam vsaj najvažnejše!

Prav te dni smo zaključili zelo us
pešno glasbeno delavnico za solo- 
pevce. Prihodnji teden bo v naših 
prostorih tečaj baročne glasbe pod 
vodstvom skupine Gallus Consort, 
istočasno pa bo stekel masterclass 
violončela, ki ga bo vodil prof. M: 
M eir iz Izraela. Te dni si skupina 
naših študentov pod mentorstvom 
prof. glasbene zgodovine ogleduje 
goriško semeniško knjižnico in za
puščine glasbene literature. Delov
no poletje torej! Že v začetku sep
tembra nas čakata dva koncerta v 
pokrajinskem muzeju nagoriškem 
gradu v sklopu niza, ki ga organizi
ra goriška pokrajina. Prihodnje šol
sko leto bo gotovo v znamenju spre
memb in obletnic, poleg 1000-let- 
nice Gorice pa še 100-letnica prve 
glasbene šole v Gorici, to  je Kome- 
lovega Pevskega in glasbenega dru
štva. Še bi lahko našteval.

K ot vemo, se tu d i v vašo  
šolo vpisuje čedalje več o tro k  
tako  iz  narodnostno m ešanih  
zakonov kot tu d i iz  čisto  
ita lija n s k ih  d ru ž in .
K a k o  rešujete in z la s ti kako  
m islite v p rih o d n je  reševati 
to kočljivo vprašanje?

Narodostna slika zamejstva seje 
v zadnjih dva jse tih  le tih  precej 
spremenila. Potrebovali bi strokov
no politično-sociološko analizo, saj 
se problem postavlja ne samo pri 
nas, ampak tudi na državni šoli in v 
drugih organizacijah. Ko bi sloven
ščina postala učni predmet v itali
janskih šolah ob meji, bi problema 
ne bilo.

Za učence na naši šoli, ki slabo 
poznajo ali sploh ne poznajo na
šega jezika, poskrbimo za poukos- 
novne slovenščine. Sicer pa pojmu
jem jezik ne samo kot sredstvo spo
ročanja in sporazumevanja, ampak 
kot ključ za spoznavanje kulture ne
kega naroda. Na ustanovi, kjer je 
glavni predmet glasba, pride v po
štev še druga abeceda, tista glasbe
na. Res je, da slovenščina včasih tr 
pi, gotovo pa je, da rastejo v takšnih 
skupnostih, kot je naša, generacije, 
ki naravno sprejemajo našo stvar
nost. Nam se te družine približajo, 
ker cenijo naše delo, naše pobude, 
organiziranost. Mogoče so prav ti 
mladi garancija za boljše čase.

Povejte nam, prosim , 
z a k a j svetujete m ladim  
staršem , n a j vpišejo svojega 
o tro ka  v glasbeno šolo!

Z glasbo je človeški um dosegel 
genialne vzpone. Glasbena dela pri
čajo o veličini človeka in njegovi us
tvarjalni energiji. Ne samo Dante 
in Prešeren, M ichelangelo in Ple
čnik, tudi Gallus in M ozart sta du
hovno oblikovala in obogatila člo
veško zgodovino. Glasbena govo
rica je abstraktna, zato to liko bolj 
razumljiva, saj jo  lahko vsak po svo
je in drugače doživlja, sprejema in 
posreduje. Rešiti se le moramo ta
bujev in se ji predati. Neverjetna je 
njena moč!

3
ČETRTEK  
2 0 . JULIJA  
2000
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Ž LA H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE,

I NEDELJO ZA NEDELJO

16. N A V A D N A  NEDELJA
"Postavil jim  bom pastirje, da jih  bodo pasli." (Jer 

2 3 ’„ 4)
"Gospod je moj pastir, nič m i ne manjka ... Tudi če bi 

hodil po globeli smrtne sence, se ne bojim hudega, ker si 
t i  ob meni." (Ps 23, 1. 4a)

"Kajti po njem imamo oboji dostop k Očetu v enem 
Duhu." (E f 2, 18)

"Zasm ilili so se mu, ker so b ili kakor ovce, k i nimajo 
pastirja." (M r 6, 34b)

Sv. pismo rado govori v prispodobah. Ena izmed teh je 
vzeta iz pastirskega življenja. To je bilo vsem Izraelcem, pa 
tudi vsemu antičnemu svetu zelo domače; saj so bili judje 
dolgo časa popotni pastirji z drobnico in govedom. Kot najvišji 
pastir ljudstva pa je bil Bog. Tudi Nova zaveza nadaljuje z 
zgledi iz pastirskega življenja, kljub temu da seje prvotni način 
življenja razvijal tudi v druge oblike, npr. v vinogradništvo, ri
bolov, razne obrti ipd. Vendar Jezus rad govori ljudem s po
dobami ovc in pastirjev, čeprav so v njegovem času imeli 
pastirje za najbolj zarobljen del prebivalstva, kakor že pred 
njim i Egipčani. Toda prav njim angel razodene rojstvo O d
rešenika (Lk 2,8-20). Novorojeno Dete v Betlehemu pa rado 
sprejme počastitev pastirjev.

Današnji človek se nerad prepozna v prispodobi neumne 
ovce, a tudi podoba pastirja mu ne prija, ker Bog že vSZgraja 
ljudstvo po prerokih, posebno voditelje-pastirje. Bog očita lju
dem, zlasti pastirjem, da pa
sejo sebe, namesto da bi pa
sli ovce (gl. Avguštin, 46. gov.,
1-2); da pogubljajo in razga
njajo ovce njegove paše. Bo
žja jeza se vname proti takim 
pastirjem, ki jih  bo "pometel 
stran11 (Jer 22,22). Ker so zlo
rabljali oblast, bo Bog sam zo
pet skrbel za ovce (Jer 22, 2-
3). Tudi grozi s kaznijo za hu
dobna dejanja (Jer 23,1 -2).

Jezus imenuje tistega, ki ne 
pride v stajo po vratih, tat in 
ropar On 10,1 ). Za Jezusa je 
tat tisti, ki krade Bogu. Bog pa 
je ljubosumen Bog (2 M z 20,
5; 34,14). Svari pred lažnimi 
preroki v ovčjih oblačilih, ki pa so znotraj grabežljivi volkovi 
(M t 7, 15). To prispodobo si lahko ogledamo in se ob njej 
zatopimo v premišljevanje v štandreški župnijski cerkvi. Umet
nost Toneta Kralja nam je v veliko pomoč pri tem. Jezus pošilja 
apostole kakor jagnjeta med volkove (Lk 10,3). A je sam Jag
nje, kakor zaklano, zaradi nas in naših grehov. Janezovo Ra
zodetje nam ga prikaže kot vrednega najvišje časti (5,6.9.12). 
Še mi vzklikamo z nebeščani: ''Jagnje Božje, ki odjemlješ grehe 
sveta, usmili se nas!" On sam gre iskat izgubljeno ovco, člo
veka, da nas reši trnja, pogube, smrti (Ezk 34 ,16 ; M t 18 ,12- 
14; Lk 15,3-7). Ostane zvest samemu sebi (2 Tim 2,13).

M edtem  ko so pastirji v dolgi zgodovini človeškega rodu, 
tako duhovni kakor narodni-državni voditelji, več ali maj odpo
vedali pri vodenju ljudstva, Bog obljublja novega skrivnostnega 
pastirja, ki bo vreden tega imena (Jer 23,5-6). Iz NZ vemo, da 
je to Kristus, ki je  podrl steno pregrade, t.j. sovraštvo med 
vsemi ljudm i, ne le med Izraelci in pogani (Ef 2,14).

D ne 14.8.1961 so začeli graditi berlinski zid. Zrušili so ga 
šele po 28 letih (1989) razdelitve in zato osiromašenja po liti
čnega, gospodarskega, univerzitetnega življenja, znanosti in 
človeškosti, saj so na njem in ob njem prelili veliko krvi ter ro
jevali sovraštvo. Gotovo se to ni zgodilo brez božje volje: prvo 
današnje berilo govori celo, da je Bog razkropil ovce po vseh 
deželah (Jer 23,3). Zmešal je bil tudi jezik v Babiloniji, tako da 
so se ljudje izselili po vsem svetu; on pa je s tem preprečil 
človekovo težnjo po enotnosti z versko-političnim  imperia
lizm om  (1 M z 11, 1-9; z opom bo na str. 36). Božji načrt je 
skrivnosten, a je načrt življenja. Vzbuja lakoto po Božji bese
di (Am 8,11-12).

Že v SZ Bog zaupa nekaterim svojim služabnikom vod
stvo ljudstva po njegovi volji: Mojzesu, Jozuetu, Sodnikom, 
Davidu, ki jih imenuje pastirje, pa tudi poganskemu kralju 
Kiru, saj se ljudje čutijo kot ovce brez pastirja. K Jezusu pa 
prihajajo od vsepovsod in se mu smilijo. Poučuje jih  sam, a 
tudi po apostolih (M r 6 ,30. 33-34); danes po papežu, škofih, 
duhovnikih in diakonih, a tudi po laikih. Vsi ti so po krstu deležni 
tro jne službe: preroške, duhovniške in kraljevske (Vat. II., M, 
15). Tako nas zbira, poučuje, vodi v polnost svojega miru, v 
vstajenje celega človeka. "Zakaj on je naš Bog, mi ljudstvo 
njegove paše, čreda njegove roke" (Ps 95, 7).

Zaupajmo se njemu, ki je prišel, da bi "dal svoje življenje v 
odrešenje mnogih" (M r 10, 45). On vabi tudi nas, naj damo 
svoje življenje za brate (gl. vseX.L.Dufour, JnEv, 445 ss).

D U N A J S K I  N A D Š K O F  K A R D .  S C H O N B O R N  V D E Ž E L I

"EVROPfMORAMO 
DATI DUŠO!"

JURIJ PALJK

Tako je dejal dunajski kar
dinal Christoph Schonborn, 
ki seje v torek in sredo, 11. in 
12. julija, mudil v naših krajih, 
kamor je prišel na povabilo 
goriške nadškofije.

Goriški nadškof msgr. Di- 
no De Antoni je  dunajskega 
nadškofa in kardinala pova
bil v Gorico in Oglej, da bi ta
ko najvišji predstavnik dunaj
ske krajevne Cerkve vrnil o- 
bisk goriški Cerkvi, kajti lan
sko leto je goriška nadškofija 
priredila romanje po poteh p. 
Marka iz Aviana in tako po
romala tudi na Dunaj, kjer so 
se romarji srečali tudi s kar
dinalom Schonbornom. Taje 
v sredo, 12. t.m., spregovoril 
časnikarjem tudi na goriški 
nadškofiji, glavno zanimanje 
pa je seveda vladalo za njego
vo predavanje, ki ga je  imel 
isti dan zvečer v Ogleju, ko je 
v Rimski dvorani spregovoril 
na temo: Cerkev, Evropa in 
svet - o enotnosti človeštva.

V Ogleju je uglednega pred- 
stavnika pozdrav il gorišk i 
nadškof msgr. Dino De Anto
ni, prišli pa so tudi tržaški škof 
msgr. Evgen Ravignani, v i
demski nadškof msgr. Alfre- 
do Battisti, koprski škof msgr. 
Metod Pirih, pomožni kopr
ski škof dr. Jurij Bizjak in vr
sta drugih visokih cerkvenih 
predstavnikov, med njimi tudi 
vikar za Slovence goriške nad
škofije msgr. Oskar Simčič. 
Dunajski kardinal se je  pred 
številnim  občinstvom  v O- 
gleju v tekoči italijanščini naj
prej na glas vprašal, kaj je  da
nes Evropa. V nadaljevanju se 
je tudi vprašal, ali današnje
mu Avstrijcu, Slovencu ali Fur
lanu Evropa pomeni dom ovi
no ali ne. O benem  se je tudi 
vprašal, kaj lahko današnja 
Cerkev sploh ponudi Evropi 
in kakšna je vloga kristjana v 
njej. Pravzaprav je kardinal 
zelo bistro najprej opredelil 
izrazoslovje in pojasnil, kaj je 
"Heimat'1, kaj domovina, kaj 
narod, saj gre za izraze, ki so 
polni pomenov, a so se v m i
nulem stoletju tudi najbolj 
zlorabljali. Ko je spregovoril
o nemški besedi "Heimat", ki 
jo  je težko prevesti v tuj jezik,

saj pomeni rodni kraj, a tudi 
kraj, na katerega si navezan, 
ker si v njem več časa prebi
val - v slovenščini bi lahko 
skorajda rekli, da gre za "malo 
domovino" - je kard. Schon
born dejal, da zase lahko re
če, da je bila njegova prva 
"Heimat" rodna Bohemia na 
Češkem, od koder so morali 
med vojno zbežati v gorski 
predel Avstrije, kjer je doživ
ljal drugo "Heimat". Ko pa se 
je odločil za duhovniški po
klic, stopil v red dom inikan
cev in odšel v samostan v 
Rim, kjer je tudi študiral, je 
samostan postal njegova tre
tja "Heimat", medtem ko se 
sedaj navaja na četrto "malo 
domovino", na Dunaj. O  po
menu besede "Heimat" je na
lašč dlje govoril, da bi kasneje 
lahko povedal, kaj pojmuje 
pod pojmoma narod in do
movina. Da bi svoje besede 
podkrepil, je citiral prof.Jose- 
fa Rovana, nemškega J uda, ki 
se je  pred vojno spreobrnil, 
bil ujet kor aktiven borec pro
ti nacizmu, preživel grozo 
Dachaua, postal francoski dr
žavljan, a je kljub temu trdil, 
da ima pravico imeti več "ma
lih domovin". Prav Rovan je 
zapisal, da "je občutek, da 
imaš svoj dom na več krajih, 
čudovit, a ne imeti več kraja,

I v katerem se počutiš doma, 
i strašna usoda." O  teh stvareh 
' je  kard. Schonborn podrob

no govoril, da bi pokazal, ka
ko mora biti vsak človek, ki 
hoče biti Evropejec, najprej 
pripadnik nekega naroda, se 
mora najprej počutiti nekje 
doma, če hoče zares dejavno 
potem delati v okviru Evrope. 
Narod je po Rovanovi defini
ciji "naravna skupnost istega 
in identičnega izvora"; zato se 
je kardinal vprašal,ali so lahko 
Avstrijci narod, ko pa že vpo
gled v telefonski imenik poka
že, da gre že na Dunaju za iz
jemno narodno mešanico lju
di. Za domovino pa je kard. 
Schonborn dejal, da se ljube
zen do nje kaže predvsem ta
krat, ko je ogrožena.

Kakšna pa je vloga Cerkve 
pri vsem tem? Po kardinalo
vem mnenju ima Cerkev v se
bi moč, da lahko na pozitiven 
način ovrednoti tako kultur
ne kot narodne mnogovrstne 
posebnosti, in to tako, da jih 
ne postavlja v nasprotje dru
gim narodom in kulturam, o- 
mikam, kajti z močjo vere je 
Cerkev znala tako v svoji li
turgiji kot v svojem življenju 
prevzeti tisto, kar je dragoce
nega iz različn ih kultur, in 
marsikdaj je tako določene 
kulture, omike, celo obvaro
vala pred izginotjem.

Pri svojem predavanju se 
je kardinal opiral na encikliko 
papeža Pija XII., ki je 20.10. 
1939 pisal ravno o tem, kako 
Cerkev spoštuje in ceni vse

narode, ki se lahko v njej v pol
nosti razvijejo. Hkrati je  pou
daril dejstvo, da se lahko vsak 
posameznik in vsak narod v 
Cerkvi prepozna kot enako
vreden član občestva združe
nih, združenih v Kristusu O d
rešeniku. Povedal je tudi, da 
je trdno prepričan, da sam 
obstoj človečanskih pravic ni 
možen, če človeštvo ni ena 
sama velika družina.

Cerkev je kard. Schonborn 
predstavil kot zakrament, in
strument, po katerem dose
žemo edinost v različnosti; 
zato v Cerkvi ni in ne sme biti 
nobenih rasnih, narodnih o- 
v ir ali razlikovanj, saj smo 
pred Bogom vsi enaki. Pot 
sprave je edina možna pot k 
taki Evropi, v kateri bo vsak
do imel svoj dom, v kateri se 
bo vsak človek in narod pre
poznaval. Pri tem je opozo
ril, da je  naravno to, da ljub i
mo najprej najbližje ljudi, ker 
je vesoljna ljubezen skorajda 
nemogoča. Pri svojem pose
gu je dunajski kardinal pov
zel misel francoskega politika 
D.elorsa, ki je  že pred leti de
jal: "Ali damo Evropi dušo ali 
pa je ne bo!" Tudi po mnenju 
kardinala Schonborna Evropa 
ne more v svetlo prihodnost, 
ne da bi se naslanjala na kr
ščanske korenine, saj Evropa 
ni samo gospodarski izziv.

Po predavanju si je  kardi
nal v spremstvu škofov ogle
dal razstavo o oglejskih patri
arhih in kasneje daroval sve
to mašo v oglejski baziliki. 
Med mašo, pri kateri so soma- 
ševali vsi zbrani škofje in več
je število duhovnikov, je pel 
madžarski pevski zbor M on
teverdi iz Budimpešte, bogo
služju pa so prisostvovali tu 
di predstavniki sestrskih Cer
kva, med njimi tudi srbski pra
voslavni m e tropo lit Jovan. 
M ed daritv ijo  je kardinal po
sebej izpostavil važno vlogo 
oglejske Cerkve in njen po
men pri združevanju slovan
skih, latinskih in germanskih 
narodov.

Maša je potekala v štirih 
jezikih: latinščini, italijanšči
ni, nemščini in slovenščini. 
Kardinal Christoph Schonborn 
je v pridigi pozval vse kristja
ne, naj se trd no oklenejo vere 
in naj svojo vero utrjujejo v 
tradiciji oglejskih korenin, "saj 
smo v Ogleju, v oglejski Cer
kvi vsi doma; tu je vsak jezik 
doma, Cerkev pa je dom ovi
na in mati vseh narodov".

S L O V E N S K I  N O V O M A S N I  KI  2 0 0 0

ŽETEV VELIKA, DELAVCEV 
PREMALO...

Kot je že tradicija, je  me
sec ju lij na Slovenskem po
svečen novim mašam in tudi 
tokrat je  tako, saj je slovenski 
narod letos dobil 25 novoma- 
šnikov. Po škofijah so poraz
deljeni takole: devet novo- 
mašnikov pripada ljubljanski 
nadškofiji, tr ije  m ariborski 
škofiji in štirje koprski. Slo
venski frančiškani imajo ene
ga novomašnika, cistercijani, 
križniki in karmeličani po ene

ga, po dva novomašnika pa 
salezijanci in jezuiti. Eden od 
duhovniških poklicev je letos 
dozorel tudi v izseljenstvu, in 
sicer v nadškofiji Toronto, kjer 
je v slovenski župniji Brezma
dežne v istem mestu imel no
vo mašo novoposvečeni du
hovnik slovenskega rodu.

V domovini so mašniška 
posvečenja potekala, kot je 
že običaj, na praznik sv. Pe
tra in Pavla 29. junija letos.

Za območje ljubljanske nad
škofije in mariborske škofije 
sta slovesnosti bili v stolnicah 
v Ljubljani in Mariboru, med
tem ko je za koprsko škofijo 
posvečenje bilo na Sveti gori. 
Letošnji primorski novoma- 
šniki so naslednji: Tomaž Ke- 
te izšturij (nova maša je v do
mači župn iji bila 9. ju lija ), 
Rafko Klemenčič s Šentviške 
gore (nova maša 2. julija), Ro
man Leban iz Tolmina in Iztok 
M ozetič iz Bilj (oba sta imela 
novo mašo preteklo nedeljo, 
16. julija).

Letošnje število slovenskih 
novomašnikov se seveda ne 
more primerjati s tistim  iz

pred nekaj desetletij, ko jih  je 
bilo tudi 50 in več, še vedno 
pa je nad povprečjem v mar
sikateri evropski državi. Tudi 
štirje primorski novomašniki 
bodo osvežili duhovn iške  
moči v koprski škofiji, kjer se 
prav tako srečujejo s poja
vom dvigovanja povprečne 
starosti duhovnikov, katerih 
bremena pa se z leti zaradi 
pomanjkanja poklicev še ve
čajo. Zaradi sprem enjenih 
življenjskih razmer in tudi za
radi zmanjševanja števila du
hovnikov v tej škofiji načrtu
jejo tem eljito preureditev pa
storalnega delovanja. 
---------------  MV
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M I S E L  O B  Z A K L J U Č K U  Cl  Rl L M  E T O  D O V E  NEDE L J E  N A  VEJ NI

MOGOČEN HVALOSPEV 
EDINOSTI

skega naroda Brezmadežne
m u Srcu M arijinem u. V tisti 
priložnosti je  priš lo tud i do  
sklepa, da se zgradi tukaj no
vo svetišče, k i naj b i spo
m in ja lo  na to posvetitev. Pa
pež Janez XXIII. je  delno spre
m enil im e svetišča, k i se še 
danes im enuje Tempelj M a
tere in Kraljice.

Slovenski verniki in duho
vniki smo b ili vsekakor zaskr
bljeni in bi hoteli dati svetišču 
neko določeno širino. Reci
mo, da b i postalo neko okno  
v svet, še posebno na Vzhod, 
ki je  takrat ječal p o d  brezbo
žn im  kom unizm om . Zato je  
komaj obnovljeno Apostol- 
stvo sv. Cirila in Metoda dalo 
pobudo za novi o ltar svetih 
bratov Cirila in Metoda. V kra
tkem so bile odstranjene vse 
ovire in postavljen oltar, ki 
stoji zdaj pred vami, po  zami
sli in rokah našega umetnika 
Toneta Kralja. Se danes ga vi
dim, kako je  vso zimo, ob od
p rtih  oknih z velikim  p o tr
p ljenjem  delal ter vlagal pisa
ne kamenčke v ta svoj prvi 
mozaik. Lepo, da se tega od li
čnega moža danes spom ni
mo, ker b i ravno te dn i im el 
7 00 let svojega življenja, ki se 
je  izteklo mnogo poprej, mor
da prav ob velikem trudu, ki 
ga je  prenašal ob svojem te
žkem delu  v vsaj 40 cerkvah 
na Primorskem.

Seveda smo hote li im eti 
več takih oltarjev kot okno na 
krščanski Vzhod. Ker to ni bilo 
mogoče, smo se morali zado
vo ljiti s tem oltarjem. In hva
la Bogu, da ga im am o kot kli- 
carja za ekum ensko de lo  
krščanske edinosti in kot opo
m in, da ima naš narod m or
da edinstveni poklic, da us
tvarja most m ed Vzhodom in 
Zahodom in tako gradi novo 
bodočnost za Cerkev in za 
svet v tej naši deželi, na pre
p ihu  narodov.

Hvala vam vsem, ki ste ho
teli tud i letos vložiti svoj ka
menček v ta novi mozaik edi
nosti in m iru.

Kot smo že napisali v prejšnji številki, je bilo v nedeljo, 9. t.m., v Marijinem  
svetišču na Vejni vsakoletno tradicionalno Cirilmetodovo slavje, ki je potekalo 
v znamenju jubilejnega svetega leta 2000 in številnih duhovniških in redovniških 
jubilejev. Ob koncu slavja je dr. Angel Kosmač, vodja Apostolstva sv. Cirila in 
Metoda v Trstu, ki pripravlja vsakoletno slovesnost na Vejni, imel priložnostni 
govor, ki ga objavljamo.

Mislim , da je  b ilo  vse to, 
kar smo danes doživeli na 
tem kraju, en sam mogočen 
hvalospev edinosti.

.Edinosti m ed kristjani: v 
smislu te C irilm etodove ne
delje in C irilm etodove misli, 
za katero smo danes tukaj.

Pa tud i v smislu edinosti 
m ed nami: slovenskimi rojaki 
na Primorskem. Na naši in 
vaši strani meje, dragi rojaki z 
Goriškega. V Svetem pism u  
beremo: Kako lepo in p rije t
no je, če bratje bivajo skupaj.
In m i smo b ili skupaj, pa če
prav eno samo uro ali kaj več.
Tudi to je  lahko dragocen ka
men vgradnji naše edinosti.
Zato smo hvaležni zlasti no- 
vomašniku, pevskemu zboru 
in celotni njegovi župniji. Pre
dvsem župniku, že nekaj let 
zla tom ašniku, k i je  danes 
m ed nami.

Če ste morda vsaj nekate
ri prvič v teh naših krajih, bi 
želeli nekaj preproste razla
ge... To je  dežela Lepe Vide, 
ki je, ko t pravi pesem, "pri 
m orju  stala in se jokala...".
Torej dežela, mehka in objo
kovana, preizkušena kot lepa 
Vida, pa tudi krepka in juna
ška, kakor so naše kraške ska
le, ki nas obdajajo.

Nedaleč od  tukaj je  naš Šti- 
van, kjer je  b il ob izlivu Tima
ve nekoč velik benediktinski 
samostan, kam or so rom ali 
pred tisoč in več le ti naši lju 
dje in tam pustili zapisana tu
d i svoja imena: prva sloven
ska pisana imena, ki se še da
nes hranijo, vendar v Čedadu, 
kot Štivanski rokopis.

Bolj naprej je  Oglej, ki ga 
vsi poznam o, od  koder so 
prihajali k nam prvi m isijo
narji...

Bolj p ro ti severu je  naš Re
pen tabor, na prijaznem griču 
s cerkvijo Matere Božje in m o
gočnim  taborom  p ro ti tur
škim vpadom.

Vse okrog nas so tud i raz
ni gradovi: devinski grad, Mo- 
hovo, Socerb in drugi sedeži 
nekdanjih graščakov, katerim  
so naši ljudje dolga stoletja 
tlačanih. Na koncu pa postali 
puntarji, podobno kotgoriški 
in tolminski.

Pred nami, ob morju, stoji 
Trst, naše cerkveno in uprav
no središče. Pa tudi kraj, ki že 
stoletja p ije  našo kri in m no
g i naši ljud je  se v njem  u- 
tapljajo.

Končno vse naokrog so na
ši kraji in ljudje, naše prijaz
ne vasice in vasi, cerkve in cer
kvice. Kraj našega truda in tr
pljenja. Pa tud i naše molitve, 
naše nekdanje vernosti. Pa tu
d i današnje vernosti, čeprav

bo lj skromne, ki k ljubuje vi
harjem že 72 ali 13 stoletij, 
ki se divje zaganjajo v te naše 
kraške skale. Vse to nam go
vori, da smo tukaj in hočemo 
živeti še naprej kot ljudje, kot 
narod, ko t kristjani. Kot so 
živeli naši predniki p o d  grofi 
in graščaki, p o d  Turki in ce
sarjem. Pa so vzdržali. Hvala 
tud i vam, goriški gostje in p ri
jatelji, da ste nas danes tudi 
vi okrepili in po trd ili v tej za
vesti, ko ste z nami skupaj peli 
in m olili.

Če pa hočete vedeti še kaj 
več o tej cerkvi in svetišču, naj 
vam povem, da je  to božja 
pot, k i n i izšla iz kakega ču
deža ali izrednega dogodka. 
Naš do lgo le tn i in sedaj že 
davno pokojn i škof se je  svoj- 
čas m ed vojno zaobljubil, da 
b i se tu postavilo svetišče, če 
bo Trst rešen velike škode. S 
to  svojo zaobljubo je  sezna
n il italijanske škofe, ko je  kip 
fatimske Gospe romal od  ško
fije do škofije in se je  tako p ri
pravljala posvetitev italijan-

O B  R I M S KI M A N I FESTACI J I

O D M E V  NA "GAY P R ID E 11
MARTIN MARUSSI

V zadnjih tednih je bilo v 
italijanskem tisku veliko go
vora o napovedanem "Gay 
Pride", to  je shodu, ki so ga 
pripravili homoseksualci v Ri
mu v soboto, 8 julija. Dogo
dek je dobil v prejšnjem me
secu tudi politični pomen, ker 
je italijanski predsednik vlade 
Amato izjavil, da bi bil ta shod 
neumesten, in je zato predla
gal manifastacijo, ki naj bi bila 
na enem samem kraju. Dodal 
pa je, da manifestacije vseka
kor ni mogoče prepovedati, 
saj 'nam ustava narekuje ja
sne meje". Amatovo mnenje 
je podprla tudi Italijanska ško
fovska konferenca. Njen ge
neralni tajnik Ennio Antonelli 
je Amatove besede označil za 
uravnovešene in razsodne. 
Za njim pa je rimski župan Ru- 
telli preklical pokroviteljstvo 
nad prireditvijo s strani rim 
ske občine, kar je  povzročilo 
pravi plaz ogorčenj; medtem

ko se je politična desnica upi
rala shodu, gaje levica brani
la. Razlogov za neumestnost 
je bilo več, vendar primarni 
je bil, da potekajo letos v Ri
mu številne jubilejne sveča
nosti, ki se ne ujemajo s sho
dom. Prireditelji shoda so tudi 
zakasnili začetni datum, ki je 
bil napovedan za 29. junij, 
god sv. Petra in Pavla. Na ta 
način so organizatorji jasno 
pokazali, da nimajo namena 
vzburjati in dražiti Vatikana, 
temveč le opozoriti nase in 
na svoj nerešeni položaj zno
traj italijanske države.

Poglejmood blizu stališče, 
ki ga ima Cerkev do tega pro
blema. Znameniti nemški te
olog Dietrich Bonhoffer je ne
koč izjavil, da "nič človeškega 
ni tujega teologu". Torej nobe
no področje človeštva ni ne
dovzetno razmišljanju in pre
učevanju teologa. Teolog ima 
torej nalogo, da preverja in se 
sprašuje o vsem tem, kar je 
človeškega. Ne more biti dru

gače, saj je naš Gospod Jezus 
Kristus postal človek, da bi 
lahko bil za nas Bog.

Področje človeškosti, o ka
terem se v cerkvenih krogih 
nerado govori na glas, je po
droč je  hom oseksualnosti. 
Treba je pa povedati, da kljub 
temu Cerkev zelo skrbi za o- 
sebe, ki se v vsakdanjem živ
ljenju srečujejo s tem proble
mom, in jim  skuša pomaga
ti. Leta 1986 je Kongregacija 
za nauk vere izdala pismo z 
naslovom Pastoralna skrb za 
istospolno usmerjene osebe, 
v katerem je zelo izčrpno in 
razločno razjasnila svoje sta
lišče in nakazala napotke ter 
skrbi, s katerimi skuša stati ob 
strani tem osebam.

Iz študija spolne morale 
vemo, da so vzroki homosek
sualnosti ali istospolnosti lah
ko različni. Večina teh ima 
psihoanalitično razlago: po
doba v zgodnjem otroštvu 
avtoritarne matere, pomanj- 

! kanje moške podobe v otro- 
! štvu, izkušnje začenjanja s ho- 
| moseksalno aktivnostjo. Dej- 
| stvo je, da izvor homoseksu-
I alnosti ni genetske ali hor

monske narave, ampak psihi
čne. Sveto pismo pozna od 
vsega začetka homoseksual
nost, čeprav v različni obliki 
kot jo  poznamo danes. Npr. 
v Gen. 19, 11 -28 je prikaza
na v obliki zakona čistosti in 
zakona gostoljubnosti, po
dobno v Levitiku 18,22 in 20, 
13 avtor izključuje iz izbrane
ga ljudstva vse, ki imajo ho
moseksualno obnašanje. Tu
di sv. Pavel v pismih (1 Kor 
6,9; Rim 1,18-32; 1 Tim 1,10) 
ohranja isto mnenje. V vseh 
teh primerih gre za obsodbo, 
kersevteh dejanjih in dogod
kih vidi pomanjkanje Boga in 
njegovega delovanja.

Najbolj pomembno je, da 
vsakega človeka sprejmemo 
takega, kakršen je. Bog ve, kaj 
dela, in bo že znal pomagati 
tem osebam, če si bom o mi 
prizadevali za njihovo pravi
lno vključitev v družbo in za 
njihovo celostno in dostojno 
rast. V encikliki Persona H u
mana pravi Cerkev, da je  č lo
veška oseba skrivnost. In v 
tej skrivnosti moramo odkri
vati Boga.

SVETNIK TEDNA

25. JULIJ

SILVESTER ČUK |  JA |<OB ST., A P O S T O L

V zboru dvanajsterih apostolov, ki jih je bil Jezus izbral iz 
vrst svojih številnih učencev, sta bila dvajakoba. Med prvim i 
je bil za apostola poklican današnji godovnjak, zato je ob nje
govem imenu vzdevek "starejši" (po apostolski službi, ne po 
letih), malo kasneje pa je Jezus poklical še Jakoba, Alfejevega 
sina, ki mu pravimo "mlajši".

Jakob je bil doma iz enega od mest ob Genezareškem jeze
ru. Njegov oče Zebedej je  bil ribič, pri delu pa sta mu poma
gala odrasla sinova Jakob in Janez. Na Jezusov klic sta, kot 
poroča ev. Matej, "pustila čoln in očeta ter šla za njim". Mati 
Saloma je bila sestra Jezusove matere Marije, zato sta bi la Ja
kob in Janez prava Jezusova bratranca. V seznamu aposto
lov je Jakobovo ime med prvim i, vedno zraven Janezovega. 
Evangelist Marko pove, da je Jezus Zebedejevima sinovoma 
dal ime "sinova groma" zaradi njunega vihravega značaja. Ob 
drugi priložnosti sta si Jakob in Janez prislužila Jezusovo grajo 
zaradi častihlepnosti. Hotela sta si izprositi čim boljši "stolček" 
v Jezusovem kraljestvu. Skupaj s Petrom in z bratom Jane
zom je bil Jakob priča Jezusovega spremenjenja na gori in o- 
buditve Jairove hčere. Te tri je  Jezus vzel s sabo, ko je šel na 
veliki četrtek zvečer m olit v vrt Getsemani, kjer je v duhu vi
del grozo trpljenja, ki gaje čakalo prav kmalu. V dneh Jezuso
vega trpljenja se je Jakob, kot večina apostolov, "potuhnil", po 
Jezusovem vstajenju pa je bil z drugim i apostoli v Jeruzale
mu. Prav malo vemo o njegovem delovanju po Jezusovem 
vnebohodu in prihodu Sv. Duha na prve Binkošti. Pisatelj A- 
postolskih del poroča, daje Herod "dal z mečem usmrtiti Jako
ba, Janezovega brata". To se je zgodilo o Veliki noči leta 44.

Legenda pripoveduje, daje apostol Jakob deloval v Španiji, 
vendar za to ni nobenega trdnega dokaza. Dejstvo pa je, daje 
grob tega apostola v Španiji, ki ga časti kot svojega zavetnika, 
in sicer v pokrajini Galiciji na severozahodu Pirenejskega po
lotoka, v mestu, ki se po njem imenuje Santiago de Compo- 
stela. Njegove kosti so prenesli tja najbrž v 7. stoletju, ko so 
Jeruzalem zasedli muslimanski Arabci. Compostelaje kmalu 
postala sloveča božja pot - brž za Sveto deželo in Rimom. 
Kdor je od nas romal v daljno Compostelo, se je  opravil po 
romarsko: za to opravo je bil značilen romarski klobuk s širo
kimi krajci in na njem pritrjena školjka - “Jakobova pokrivača", 
plašč, bisaga ter dolga romarska palica z bučo za vodo na 
njej. Zaradi romarskega klobuka je  sv. Jakob postal zavetnik 
klobučarjev. Poleg romarjev so ga za svojega zavetnika razen 
klobučarjev častili že mornarji in voskarji. Kmetje se mu pri
poročajo za dobro letino in lepo vreme. Okoli njegovega godu 
je na kmetih največ dela, zato je nastal pregovor: "Sveti Jakob 
je hud gospodar." Nekdaj je bil ta čas višekžetve, kajti "o sve
tem Jakobu pšenica zori ali zgori". V Prekmurju se po tem 
svetem apostolu mesec julij imenuje "jakobšček"; po njem no
sijo ime "jakobčki" prva jabolka.

O  izredni priljubljenosti tega svetnika med našimi predniki 
govori tudi dejstvo, da so sv. Jakobu na čast samo na ozemlju 
ožje Slovenije zgradili 68 cerkva, 26 župnijskih in 42 podruž
nic. Nekateri slovenski kraji so po njih dobili ime: Šentjakob ob 
Savi, Sv. Jakob v Slovenskih goricah, Štjak na Krasu, Sveti Jakob 
je tudi krstni zavetnik številnih Slovencev in Slovenk, ki nosijo 
imena: Jakob, Jaka, Jakec ali Jakiča, Jakobina. Ugledni jeziko
slovec dr. Anton Breznik opozarja na številne stare slovenske 
rodbinske priimke, ki so se razvili iz imenajakob: Jakša, Jakše, 
Jakšič, Jakoš, Kobe, Kobej, Kobi, Kopše, Kapš.

V ČAST M U Č E N  IŠKE S M R T I  
Š T IR IH  BRECLJEVIH

Kaj Vam n i n ihče  še p e l v zahva lo ,
Jožef, M arica, A ngelica, M artin?
Kri ste da rova li, da b i B ož ji Sin 
d o m  o b n o v il naš na trd n i skali.

Vaše duše so zares d ruž ina , 
združena  v m učencev č a s tit l j iv i o b s tre t!
Da b o  b o ljš i tu d i naš s lovensk i svet, 
k r i teles je  vp ila  ze len ina .

B ož ji m lin i m e lje jo  počas i...
Če reko m i: "N iso v re d n i ep o p e j!"
"Izda ja lc i!" v p ili v r im s k i ko lose j 
so že v tis tih  davn ih , p rv ih  časih...

Š tir je  s lavn i B re c lji v lo vo rika h  - 
to  p o zn a n s tvo  z N jim i v d ilj si š te jem  v čast.
V zo r p re d  soncem  ju li js k im : za m o č  in  rast, 
v z o r se z N jim i n a ro d  naš p o m ika .

VLADIMIR KOS
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JANEZ POVSE

Na nedavnem občnem zboru Zdru
ženja književnikov Primorske na Ket
tejevem Premu je prejšnjega predsed
nika pisatelja Marjana Tomšiča nasle
dil Jurij Paljk, pesnik in član uredni
štva našega tednika. V novem izvršil
nem odboru je tudi avtor tega zapisa, 
v nadzornem odboru pa pesnik Mar
ko Kravos. Vodstvo primorskih knji
ževnikov se torej seli v manjšinski pro
stor, to  pa je na vsak način pomem
bna in pomenljiva odločitev.

Res je, da je v minulem obdobju 
pri delu književnikov širšega primor
skega prostora nastalo vsaj dvoje tr
dnih čezmejnih stičišč, in sicer v po
vezavi med Gorico in Novo Gorico oz. 
med Sežano, Trstom in Koprom. Tovr
stna usmerjenost je že lahko oprav
ljala zbliževalno funkcijo kakor tudi 
uresničevala željo po strnitvi obstoje
čih sil. Pri tem je razumljivo prihajalo 
do pojava, da smo se manjšinski us
tvarjalci nekako priključevali pobu
dam matičnega prostora, čeprav si
cer znotraj svojega lastnega območja 
dejavnosti dosegamo lepo raven ak
tivnosti, predvsem v smislu predstav

ljanja novih del. Odločitev občnega 
zbora Združenja književnikov Primor
ske, da umesti svoje vodstvo v manj
šinski prostor, želi očitno doseči večje 
ovrednotenje manjšinske ustvarjalno
sti, poleg tega pa prispevati izdatnejši 
delež učinkovitejšemu utripu skupne
ga slovenskega prostora. Javna tajna 
je, da se je v zadnjem času v osrednji 
Sloveniji zanimanje za zamejstvo pre
cej zmanjšalo, čeprav je bilo še nekaj 
let nazaj obetavno zavzeto. Prav go
tovo je izgrajevanje skupnega kultur
nega prostora v interesu osrednje Slo
venije kot tudi manjšine, čeprav je jas
no, da književnost sama ne more o- 
pravljati vseh tistih nalog, ki jih v po
vezovalnem smislu lahko opravijo dru
ge službe in dejavnosti. In tega dej
stva se književniki zelo dobro zave
damo. Kot smo več kot zadovoljni z 
odločitvijo občnega zbora, da je pre
nesel svoje vodstvo v naš prostor, ta
ko imamo jasno pred očmi še eno na
logo. Namreč prepričanje v dejstvo, 
da je za matični prostor manjšinsko 
ustvarjanje zares zanimivo šele v tre
nutku, ko spregovori o človeško tako 
temeljnih in bistvenih vprašanjih, da 
postanejo slednja tudi širše zanimi-

R A Z S T A V A  RI SB N A  G O R I Š K E M  G R A D U

OD PICASSA DO BEUYSA

Inteligenca roke - od Picassa do 
Beuysa je naslov velike likovne raz
stave, ki sojo v petek, 14. t.m., sveča
no odprli na goriškem gradu in bo 
na ogled do 30. septembra.

Na slovesnem odprtju je sprego
voril goriški odbornik za kulturo An
tonio Devetag, ki je za prihodnje čase 
napovedal še nekaj podobnih raz
stav, medtem ko je likovni mojster iz 
Červinjana Giuseppe Zigaina sprego
voril o odločitvi za to likovno razsta
vo, ki je sad sodelovanja med Med
narodno grafično trienalo iz Vidma, 
katere predsednik je, in dr. Petrom 
VVeiermairom, dosedanjim direktor
jem znamenitega salzburškega mu
zeja Rupertinum in novega umetni
škega vodje Galerije sodobnih likov
nih umetnosti v Bologni.

Zigaina je povedal, da je do same 
ideje in sedanje razstave prišlo v so
delovanju z dr. VVeiermairom, ki je ve
lik poznavalec sodobne umetnosti, 
v salzburškem muzeju pa hranijo ve
liko zbirko risb sodobnih umetnikov. 
Tako so za razstavo na goriškem gra
du izbrali okrog 160 risb prav tolikih 
umetnikov, in to  risb, ki so nastale v 
obdobju od leta 1945 do leta 1999. 
Dela so prišle od vsepovsod, saj so 
na goriškem gradu razstavljene tako 
risbe iz uglednih muzejev in galerij 
iz ZDA in Evrope kot tudi risbe iz za
sebnih zbirk. Med velikane svetov
ne umetnosti je dr. VVeiermair uvrstil

tudi tri uveljavljene slovenske umet
nike, in sicer Zorana Mušiča, ki živi 
med Benetkami in Parizom, ter v Lju
bljani delujoča Andreja Jemca (pred 
kratkim smo ga pobliže spoznali v 
likovni galeriji Skerk v Trnovci na Kra
su) in Janeza Bernika.

Sicer pa bo obiskovalec razstave 
na goriškem gradu lahko občudoval 
risbe tako velikih mojstrov, kot so: Sa- 
vinio, De Chirico, Hockney, Moran- 
di, Afro, Altenbourg, Absolon, Beck- 
mann, Beuys, Carra, Casoratti, Chia, 
De Pisis, Bissier, Cragg, Greco, Topor, 
Kokoschka, Klapek, Guttuso, Cucchi, 
Delvaux, Derrain, Dokoupil, Hamil
ton, Fontana, Hrdlička, Hundertvvas- 
ser, Janssen, Mack, Manzu, Marini, 
Klapek, Mascherini, Miro, Matisse, 
Moore, Opalka, Murtič, Veličkovič, Pa- 
ladino, Saura, Sutherland, Tapies, Ve- 
dova, Vespignani in drugi.

Zigaina je dejal, da so skušali sko
zi razstavo predvsem pokazati, kako 
lahko sodobni umetnik pride do ris
be in preko risbe, ki je abeceda vsa
kega umetniškega likovnega dela, do 
drugih likovnih tehnik.

Risba kot osnova torej in tudi že 
likovna rešitev, saj ima dr. VVeiermair 
prav, ko pravi, da ima risba v likovni 
umetnosti od renesanse sem svoje us
trezno in ugledno mesto; nanjo zato 
lahko gledamo kot na osnutek kas
nejšega, bolj dovršenega in popol
nejšega likovnega dela kot tudi na 
rešitev ali pa samo razmišljanje likov
nega umetnika. Zigaina in dr. VVeier
mair sta na goriškem gradu v petek 
vsak s svojega zornega kota prikaza
la, kako je do razstave prišlo, Zigai
na pa je tudi razložil, zakaj naslov raz
stave Inteligenca roke. Tak naslov za
to, ker je prav roka tista, preko kate
re umetnik uspe prenesti na papir in 
platno svoje ideje, zamisli, ki se mu 
porodijo v možganih.

Ob razstavi je izšel tudi katalog 
razstavljenih del, ki ga je za tisk pri
pravil znani tiskarski mojster iz Vid
ma Corrado Albicocco z velikim ob
čutkom za lepo in predvsem pa za 
tiskarsko obrt, ki se začne že pri sami 
izbiri črk in seveda pri izbiri papirja; 
od tod njegova izbira prelepih črk iz 
bodonijeve družine.
 ■ JUP

va. Književnost je torej poklicana, da 
preseže tisti način manjšinskega skli
cevanja nase, ki zahteva polno pozor
nost matičnega prostora zgolj zato, 
ker gre za manjšino, ne pa zato, ker 
bi želela manjšina sama svojemu ma
tičnemu prostoru posredovati enkrat
no dragocenost svoje izkušnje in s 
tem preseči tako imenovano folklor
no podobo same sebe. Primorski knji
ževniki verjamejo prav v to globljo 
vrednost, pomen in izvirnost manjši
ne in v tej luči velja razumeti njihovo 
odločitev, da ji zaupajo svoje vodstvo. 
Na nas je torej, da to zaupanje opra
vičimo in na najboljši način izkoristi
mo lepo priložnost, ki nam je dana.

OBVESTILO

LITERARNA DELAVNICA V LI- 
BUČAH NA KOROŠKEM. Katoliška 
mladina in Katoliška prosveta v sode
lovanju s celovško Mohorjevo zalo
žbo in Galerijo Falke v Libučah prire
jajo enodnevno literarno delavnico za 
slovensko pišoče avtorje z uporabo 
starinskih pisalnih strojev in s hitro iz
dajo zbornika iz tam nastalih besedil 
v improvizirani knjižni izdaji. Literar
na delavnica bo potekala v soboto, 
16. septembra, letos v prostorih in na 
vrtu Galerije Falke v Libučah (pri Pli
berku). Pogoj za udeležbo je prijava 
najkasneje do konca avgusta in pri
pravljenost udeleženca, da sodeluje 
po prirediteljevih pogojih. S seboj naj 
pripelje starinski pisalni stroj. Žirija bo 
ocenjevala literarno vrednost besedil, 
hkrati pa bo ocenjevala tudi starin
sko vrednost in zanimivost uporablje
nega pisalnega stroja in nagradila i- 
metnika najbolj zanimivega čudeža 
tehnike iz minulih časov. Prijave in in
formacije pri Literarni delavnici Kato
liške mladine v Celovcu, tel. 0463 
511 166/18 ali 16.
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ŠOLA, SPRAVA, 
IDENTITETA

BREDA SUSIC

Petintrideseti študijski dnevi Dra
ga na Opčinah bodo letos izzveneli 
kot glasen odmev razmišljanj sloven
skih intelektualcev v Italiji, Sloveniji 
in drugod ob pomembnih dogod
kih, kakršen je sprejem zaščitnega 
zakona za Slovence v Italiji na eni 
strani, pospešeno vključevanje Slo
venije v Evropsko zvezo na drugi in 
jubilejno leto 2000 na tretji.

Kot vedno so se organizatorji, čla
ni Društva slovenskih izobražencev, 
odločili za štiri predavanja oziroma 
okrogle mize, ki bodo potekale v par
ku Finžgarjevega doma na Opčinah.

V petek, 1. septembra, ob 17. uri 
bo okrogla miza, posvečena zamejski 
tematiki. Govor bo o tem, kakšno šo
lo potrebuje in želi slovenska manjši
na, ki živi v Italiji. Šola v malem odra
ža stanje celotne manjšine: ne samo 
zato, ker iz nje izhajajo bodoči rodo
vi, na katerih bo slonela manjšina, 
pač pa tudi zato, ker se v njej zrcalijo 
problemi, ki jih srečujemo tudi na 
drugih ravneh življenja naše skupno
sti. V pričakovanju na reformo in za
ščitni zakon bo okrogla miza, na ka
teri bodo sodelovali profesorica Mar
ta Ivašič, ravnatelj Marijan Kravos in 
ravnatelj Slovenskega deželnega go
spodarskega združenja Vojko Kocjan
čič, priložnost, da se opozori na odpr
ta vprašanja naše šole.

V soboto, 2. septembra, ob 1 6.30 
bo za predavateljsko mizo sedel A- 
leksanderZorn, slovenski kulturni de
lavec, literarni kritik, urednik pri založ
bi Mladinska knjiga. V predavanju z 
naslovom Težave s slovensko identi
teto bo skušal ugotoviti, zakaj je ve
dno manj zanimanja za pojem in za 
uresničevanje enotnega slovenskega 
kulturnega prostora. Osrednja Slove
nija se vedno manj zanima za to, kar

£ JE B ILSE P0CAKET

Jakec: Ma je blo lepu, a?
Mihec: Kaj se ti je  teku dopalo?
Jakec: Spominska svečanost za 80 

let požiga Balkana! Glej, sen uživau. 
Je blo usej taužent ledi.

Mihec: Ben, glih taužent ne vjen, 
ma doste pej ja. Sej ne rječen, Paušič 
jen nš Pahor sta lepu povela ued 
sprejetja zaščitnega zakona u po 
slanske zbornice jen si dejela režuo- 
ne, de je  treba gledet neprej jen vjer- 
vet, de bo prihodnost Ijepša za useh. 
Še krancel, ki so ga staule na zid, je  
bil prov posjebno Ijep.

Jakec: Mene pej se je  dopalo, de 
je  soje ruešce prstavla tedi naša Slo
venska skupnost. Sej, če je  terko Ijet 
sama delala spominske slovesnoste, 
je  prou, de tudi zdej usen pokaže, 
de še nekej da nase.

Mihec: Je prou, ja, samo kej češ, 
sej se martrajo, ma nej jen nejpraVga 
učinka. Kaj čješ, propaganda je  
hudičeva, jen be se lehko pretegenli, 
ma zadoščenja lipci nej smet det.

Jakec: Svečanost je  bla prou Ijepa, 
Ijepo petje, lepu so zeguedle tiste ri- 
monike,... ah, se vide, de so mlade. 
Jen se m i je  dopalo, de so zrihteli tedi 
predstavitev zbornika ob tej obleten- 
ci. Lepu, sen prou vesjeu, de se mla
di ledje zanimejo za vsje, ker jen leh
ko vre zdej, jen jem  še bo črez kešno 
Ijeto predstavljau Narodni dom.

Mihec: Ma, glej, ki predstavitev je  
bla izven programa krounih organi
zacij.

Jakec: A, ja?!? Ma, keku, če sen 
slišo te mladga Dolherja, de je  reko, 
de jen bo pošlo rečun, zetu ke je zbor
nik, k i ga je nerdo, teku lepu oboga
til spominsko svečanost.

se ne dogaja v Ljubljani, in se prema
lo naslanja na Slovence, ki živijo zu
naj meja države, za koristna in plod
na povezovanja.

V nedeljo, 3. septembra, bo po sv. 
maši, ki jo bo daroval tržaški škof Ev
gen Ravignani, prvo predavanje (ob 
10.30) imel mlad teolog in filozof, 
profesor na Teološki fakulteti v Ljub
ljani, dr. Tone Jamnik. Govoril bo o 
temi, s katero smo se srečevali celo 
jubilejno leto 2000, to je o spravi. Sam 
sveti oče Janez Pavel II. je v svetem 
letu večkrat dokazal, kako je dejanje 
sprave znamenje poguma, obenem 
pa nujen korak pri osvobajanju oseb
ne in skupnostne vesti od sovražno
sti in nasilja. Slovenci se s tem vpraša
njem srečujemo vsa povojna leta. Pro
blem sprave ostaja aktualen, saj iz- 
gleda, da nismo sposobni se soočiti 
z lastnimi krivdami, pa tudi ne zna
mo resnično odpuščati.

V nedeljo popoldne ob 16. uri bo 
govoril zgodovinar, raziskovalec na 
Akademiji znanosti in umetnosti dr. 
Tone Granda. Slovenci iz Trsta so se z 
njim srečali letošnjo zimo na večeru 
v DSl, na katerem je predstavil prvo 
ljudsko peticijo za Združeno Sloveni
jo. Deset let po osamosvojitvi Slove
nije marsikdo opaža upadanje narod
nega ponosa, občutek pripadnosti dr
žavi Sloveniji pa se še ni razvil v zave
sti državljanov. Tema je vsekakor zani
miva tudi za Slovence v zamejstvu, 
saj je odnos države do njenih manj
šin v veliki meri odvisen od tega, koli
ko je še živa in aktualna vrednota na
rodne in državne pripadnosti.

Prav ta vprašanja pa se idealno po
vezujejo tudi s temo 10. Drage mla
dih, ki bo letos posvečena narodni 
identiteti Slovencev včeraj, danes in 
jutri. O tem pa kaj več v prihodnji šte
vilki našega lista.

Mihec: Ja, prou res, vsaj SSO be 
mu lehko kej dala, buezme.

Jakec: A, ne, kej pej SSO...! Det be 
mu pej muogo tržaški podžupan Da- 
miani, k i so mu prou vsako besjedo 
prevajale, de je  lehko zastuopo, kej 
so praule.

Mihec: Damianeti? Ma sej ga ni 
blo u dvorane. Vsej jest ga nisen vido.

Jakec: Za koga so pej prevajale, 
če ne zanjga, kej za dekana prevajal
ske visoke šule, je  kešen djelo izpit? 
Se m i ne zdi....

Mihec: Še uprašeš, komi so pre
vajale? Teku je  po noven protokol, 
kej čješ. Zes zeščitnen zakonen, če- 
prou n i še dokončno odobren, se ze- 
čne nova doba, jen se bo vse preva
jalo.

Jakec: Ben, nečnuga. Sej se spou- 
neš, kej nen je  pravo maeštro Vrabec 
ued une prireditve ten hitro po uoj- 
ske,... ten u Brege je  blo..., kukerje  
pravo, de se je  zgodilo, de je  jemo 
zbor ze zapjet partizansko pjesen 
Hitro puške... Napovedovalka je  spr
va lepu po slovensko povela vse, kej 
bo zborzapeu, kedu ga vode jen te
ku neprej jen pole po taljansko rek
la "e adešo šentiremo una bela can- 
zona partigiana: žvelti ščop?', jen si 
lehko predstaulješ, kešno je  blo.

Mihec: Sej prou tu praven, tebot 
si na deleč vido, de punca ne zna la
ški, ma dendenes sez šulami, televi- 
žjonen jen teku neprej, kdu se sploh 
zavje.

Jakec: Zetu kaže, de bomo dobili 
zaščitni zakon, ne. Očitno nismo več 
nevarni. Ma ana druga stvar me pej 
zanima. Ued koga je  prauzeprav Na
rodni dom?

Mihec: Ued univerze, ne. Zdej, če 
bo zakon odobren, bomo jemeli pra
vico, de bomo univerzo lehko vpra
šale, če nen posuede dvorano, če be 
tjele jem et nueter kešno prireditev.

Jakec: Ma, kej do zdej nismo mo
gle vprašet, če nen jo  dajo ze kešno 
urco?

Mihec: Se v/e, de ja, samo zdej je  
tu doluočeno tedi po zakoni, jen če 
zakon prave, pomjene, de je  tu naša 
pravica. Pred usemi pej jema pred
nost Narodna jen študijska knjižnica.

Jakec: Se prave, de bomo m o
gle vprašet gospodarje, če b i lehko 
parkrat u Ijete zestunj nuceli te pro- 
stuore. A l misleš, de bo potreba  
plačet fet?

Mihec: Zna bet prou teku, de bo
mo Narodni dom zdej lepu tedi vz- 
državali, jen bojo jem eli ued nes še 
korist.

Jakec: Ben, če država da sude, je  
tudi prou, de se porabejo, al si mislo, 
de jeh bojo stavli na kep?

Mihec: Neč nisen mislo, samo vjen, 
de nimamo še zajca u Žaklje, jen de 
je  bulše počaket, prej ku se hvale- 
mo sez zaščitnimi zakoni jen  teku 
neprej.

Jakec: Tu pej si lepu povjeu. Tu na
še govorjenje me je  prou nrdilo žej
nega. Pej če b i šli kej spet.

Mihec: Prou praveš, bejžmo na en 
kvartin, se bo vsaj znalo, kdu pije jen  
kedu plača.
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Po slovenskih srednjih šolah so s 
pomočjo sklada Georga Sorosa (na 
sliki) že leta 1996 začeli ustanavljati 
"debatne krožke", v okviru katerih se 
včlanjeni dijaki učijo retorike in de
bate za mlade. Ta znani poslovnež iz 
New Yorka, ki je sicer po rodu Mad
žar, jih je finančno pomagal ustano
viti v 27 državah zlasti evropskega 
Vzhoda, kjer so imeli doslej v šolstvu 
na tem področju belo liso kulture dia
loga različno mislečih ljudi. V Slove
niji so se povezovali najprej prek Za
voda za odprto družbo, potem pa so 
leta 1999 ustanovili Zavod za kultu
ro dialoga kot nevladno organizacijo 
s sedežem v Ljubljani. Zlasti gimna
zijam so s tem ponudili svojo pomoč, 
ki so jo  doslej želeli že na 30 srednjih 
šolah. Po končani gimnaziji je prva 
generacija to ponesla še na fakulte
te in sedaj se z debato ukvarja pri nas 
kar 500 mladih ljudi. Le-ti danes z 
veseljem ugotavljajo, da sta se bistve
no povečala njihovo razumevanje in 
občutljivost do problemov ter dilem 
današnjega sveta. S tem pa rastese- 
veda tudi osveščenost, saj morajo te
matiko prej dobro proučiti. Pretežno 
se ukvarjajo s problematiko vplivov 
ekonomskega razvoja do naravoega 
okolja in telesnega ter duševnega 
zdravja človeka v njem. Naglo spre
minjajoči se družbi je to v veliko ko
rist, saj se konfliktnost v njej ne spre
minja v nestrpnost in nasilje, ampak 
v usklajenost, ki šele vodi v višjo kva
liteto življenja med ljudmi in ljudi z 
naravnim okoljem.

Na tem mestu pa ne moremo mi
mo ugotovitve, da žal za te krožke v 
Posočju in na drugih srednjih šolah 
Primorske, razen na Obali, doslej še 
ni bilo zanimanja. Kot je povedala Bo
jana Skrt, so krožki združeni v med
narodno organizacijo IDEA, katere je 
podpredsednica. Dodala je, da bi bili 
veseli, če bi se za sodelovanje v slo
venščini ali angleščini zanimali tudi 
v slovenskem zamejstvu, posebno ker 
takšne dejavnosti v Avstriji in Italiji še 
ni. V Sloveniji se dobro razvija, saj so 
jim  za drugo leto poverili organiza
cijo prvega evropskega prvenstva v 
kakšni vzhodni državi. Letos poleti 
bodo šli še na mednarodno tekmo
vanje na Poljsko, potem pa se bo pet 
njihovih članov odpravilo na svetov
no prvenstvo v južno Afriko. Za mo
rebitne stike je na razpolago telefon
ska številka +386 41 423377.

ZBORNIK 
TOLMINSKA 
JE PESEM

V juniju so v prostorih Tolminske
ga muzeja predstavili knjigo Marije 
Rutar, učiteljice, muzealke in etno
loginje, ki je izšla v spomin na njeno 
pomembno delo, ki ga je opravila v 
Tolminskem muzeju. V knjigi z na
slovom Tolminska je  pesem so zbra
na objavljena in neobljavljena dela 
te vztrajne in zaslužne kulturne de
lavke, ki je leta 1971 prejela Valva
sorjevo nagrado za delo v muzejski 
stroki. Delo je uredila kustosinja mu
zeja Karla Kofol, medtem ko ga je 
izdal Tolminski muzej v sodelovanju 
z založbo Branko iz Nove Gorice. 0- 
benem pomeni to  delo prvo publika
cijo samostojnega Tolminskega mu
zeja, ki bo služila kot dragoceno gra
divo našim ljudem in mladim za spo
znavanje naše preteklosti.

Spomnimo, da so nedavno praz
novali v Tolminskem muzeju, ki skrbi 
za kulturno dediščino zgornjega Po
sočja, 50-letnico. Že leta 1950 je bil 
ustanovljen sedemčlanski pripravljal
ni odbor za ustanovitev muzeja na Tol
minskem. Prvi muzealci so zbrali 400 
predmetov, prvi oddelek NOB je bil 
odprt 22. julija 1951. Dne 30. julija 
1958 seje muzej združil z Goriškim 
muzejem; istega leta je v muzeju za
čela delati Marija Rutar iz Tolmina, ki 
je nad dvajset let skrbela za rast mu
zeja. V letih 1976 in 1998 sta muzej 
prizadela potresa. Potrebno je bilo ve
liko garati za njegovo obnovo. Števi
lo muzealij šteje danes okrog 6.000 
enot, zaposlili so nove in mlade moči.

Knjiga Tolminska je  pesem je sad 
požrtvovalnega dela Marije Rutar, ki 
je peš hodila po primorskih krajih in 
si zapisovala značilnosti nekdanjega 
življenja prebivalcev Tolminske.

Zbornik je razdeljen v tri sklope: 
od Tolmniskega mesta..., do Breginj- 
skih vasi ter Marija o sebi in svojem 
življenju. Dodana je bibliografija in 
zanimive fotografije. Predgovor h knji
gi je prispevala urednica Karla Kofol, 
dve spremni besedi sta pa napisala 
Silvester Gaberšček in Branko Ma
rušič.

Ob predstavitvi zbornika je o Ma
riji Rutar govoril Tomaž Pavšič, ki je 
za njo nadaljeval delo kustosa v Tol
minskem muzeju, za njim pa sta še 
Branko Marušič in Karla Kofol. Tako 
se je Tolminska zaslužni Mariji Rutar 
oddolžila na lep in trajen način.

ADA KLINKON

NEM
•  • • • • • • • • • • • •

BREDA SUSIČ

Tom Cruise: močan, očarljiv, nasme
jan, pokončen, nepremagljiv. Če si že
lite overdozo super zvezdnika, akcije 
in spektakularnih scen, jefilmM/ss/on 
impossible 2 za vas!

V primerjavi s prvim filmom iz se
rije, ki ga je režiral Brian De Palma, je 
tokratna misija veliko manj zaplete
na. Če je bila v prvem filmu pozornost 
osredotočena na zgodbo, spletke, 
prevare, ljubezni..., se tokrat gleda
lec - in posebno gledalka - lahko kon
centrira izključno na glavnega junaka 
in na njegova neustrašna, pogumna 
in požrtvovalna dejanja.

Ethan Hunt (Tom Cruise) - ki se lah
ko spopada samo z "nemogočimi" in 
"neizvedljivimi" nalogami, ker so oči
tno samo "težke" misije zanj... pre
lahke - mora tokrat najti Kimero, uni
čujoč virus in njegov antivirus, ki sta 
padla v roke zločincem. Ti ju hočejo 
prodati farmacevtski družbi, ki bi naj
prej s smrtonosnim virusom okužila

E TUDI ZA

človeštvo, potem pa bi s proizvaja
njem zdravila obogatela.

"Dobri" in "hudobni" v tem filmu ne 
spreminjajo svojih vlog, kar je mor
da škoda. V prvem filmu je namreč 
prav presenečenje ob ugotovitvi, da 
ni vse zlato, kar se sveti, (zahtevnejše
ga) gledalca zabavalo. Tu pa so vlo
ge jasno začrtane: Huntova prva skrb 
je človek, prijatelj, ljubljena oseba. Za
to so v tem filmu moralne dileme še 

! kar učinkovito podčrtane. Izbira za 
| žrtvovanje lastnega dostojanstva in 
celo življenja za uspeh misije in torej 
za rešitev človeštva ni nikoli lahka, za- 
dobi tudi dramatične tone in zato ne
koliko počloveči mestoma neverjet
no in nečloveško performance glav
nega junaka in njegovih tovarišev.

Glavna skrb režiserja Johna Woo- 
ja in samega Cruisa, ki je tudi produ
cent filma, pa je vsekakor ta, da gle
dalca zabava in očara z neverjetnimi 
in spektakularnimi scenami. Režiser 
je uporabljal za vsak prizor tudi do 
deset filmskih kamer in je efekte us
tvaril pri montaži. Uporabil je tehniko

alterniranja različnih kadrov, ki sojih 
za vsako sceno posnele številne ka
mere, upočasnjenih in pospešenih 
scen ter prve plane. Rezultat je akcija, 
ki ne pop.usti niti za hip in zabava gle
dalca od začetka do konca filma.

Za kroniko naj še povemo, da je 
Tom Cruise je tudi zelo nevarne pri
zore zaigral sam, brez dvojnika, t.i. 
stuntmena, zato ker "...ni hotel pre
varati občinstvo". Plezanje na sliko
vitih gorah Moab v Utahu je marsiko
mu že takoj na začetku filma, še pred

naslovi, odvzela sapo. Neverjetni pri
zori - npr. posebno zasledovanje na 
motorjih - se na koncu filma še stop
njujejo, kar lahko koga moti, ker film 
zadobi pretirane nerealistične pote
ze. Po drugi strani pa je slog teh fil
mov (in nadaljevanke) tak, da gleda
lec že ve, da bo moral računati z ne
verjetnimi prizori. To je navsezadnje 
glavna značilnost teh filmov, v kate
rih že naslov - Mission Impossible - 
napove vsebino.

(NE)MEDITERANSKOST
SLOVENIJE

MILAN GREGORIČ

Ob koncu junija je bila v prosto
rih koprske italijanske skupnosti, ob 
prisotnosti avtorja in drugih ugled
nih gostov, predstavitev knjige Pre
draga Matvejeviča Mediteranski bre
vir. V zanimivi razpravi, ki je spremlja
la predstavitev tega, nesporno edin
stvenega dela, je bilo izrečenih tudi 
nekaj poudarkov na račun domnev
ne nemediteranskosti Slovenije, kijih 
ne bi mogel v celoti sprejeti. Glede 
na to, da je bil večer zastavljen tako, 
da so lahko posegli v razpravo samo 
udeleženci omizja, ne pa tudi občin
stvo, sem se odločil, da objavim ne
kaj svojih opažanj in pomislekov na 
navedene pripombe o Sloveniji.

Čeprav na predstavitvi ni bil go
vor o gospodarskih vidikih medite- 
ranskosti, bi se jih vendarle dotaknil, 
ker po svoje tudi oni nekaj povedo o 
slovenski (ne)mediteranski usmeritvi. 
Najprej bi spomnil, da je v sedemde
setih letih celotno slovensko gospo
darstvo več let zapored prispevalo del 
svojega dohodka za izgradnjo želez
niške in luške infrastrukture, kar je 
verjetno edinstven primer v neki dr
žavi. To omenjam zato, ker bi zago
tovo ne bilo mogoče izboriti takega 
privilegiranega statusa tej pomorski 
prometni hrbtenici ob kakem igno
rantskem odnosu do slovenskega ok
na v svet. Tudi sodobna in predvsem 
draga avtocestna povezava s 5. ev
ropskim koridorjem se z dokajšnjimi 
pospeški približuje obali, pa čeprav 
jo sedanji prometni tokovi ekonom
sko še ne opravičujejo. Torej ji je bila 
dana neke vrste prednost mimo pro
metnih normativov. Živahne razpra- 
ye in priprave na izgradnjo drugega 
železniškega tira Divača-Koper, razvoj 
ribištva, pomorskega šolstva, ladjar
stva in ladjedelništva pa, recimo, hi
tra sanacija visoke izgube Splošne 
plovbe s strani države tudi ne potr
jujejo teze o kaki zadrti celinskosti 
Slovenije.

Tudi sicer menim, daje mediteran- 
skost mnogo širši pojem, kot običaj
no mislimo. Prvič se sredozemskost 
ne konča na Črnem kalu, kajti Prem, 
Štanjel, Vipavski Križ in Kanal ob Soči 
niso nič manj sredozemski kot npr. 
Koper in Koštabona, tudi če nimajo 
oljk in Doževe palače. Drugič, gleda

no npr. z Dunaja, je celotna Sloveni
ja tostran Alp eno samo veliko Primor
je (Kustenland). In ne more biti na
ključje, dajeAvstro-Ogrska množično 
vpoklicevala v pomorske vojaške e- 
note ravno prebivalce s tega podro
čja. In končno, če je lahko Mediteran 
celotna Španija z vsemi svojimi go
ratimi predeli vred, ki meri podolgem 
ali počez skoraj tisoč kilometrov, bo 
lahko Mediteran tudi kakih sto kilo
metrov neposrednega zaledja Sever
nega Jadrana. O slovenski pomorski 
orientaciji govori tudi dejstvo, da je 
med pomorskimi kadri, ki so bili no
silci razvoja ladjarstva, pomorskega 
šolstva in ladjedelništva, največ ljudi 
iz notranjosti Slovenije in komaj kak 
domačin. Tudi med vrhunskimi ja
dralci Kranjci (npr. Puh) v ničemer ne 
zaostajajo za Primorci (Kosmina). Ce
lo med priobalnimi prevozniki turi
stov poznam zaenkrat le Kranjce.

Ti in še drugi primeri lepo potrju
jejo tudi Matvejevičevo misel, da se 
"mediteranskost ne podeduje, ampak 
bolj pridobi". Pomisleke imam tudi 
glede tega, da bi mi, ljudje z morja, 
sami po sebi bili nekaj posebnega in 
da bi se morda zaradi tega slabo po

čutili v Ljubljani. Sprejemam sicer iz
rečeno stališče, da boleha Ljubljana 
za egocentričnostjo in samozadost
nostjo, vendar je to  problem tudi dru
gih glavnih mest. Zaradi tega se pa 
sam, ko sem preživel v njej svojih de
set let, nisem niti malo počutil nela
godno in imam na Ljubljano prav le-

I pe spomine. Tudi sam Matvejevič je 
poudaril, da gaje Ljubljana presene
tila s svojo odprtostjo in gostoljub
nostjo. V njej končno ne živijo samo 
Ljubljančani, ampak po malem kar 
vsa Slovenija. Kot študent sem sicer 
težko prodrl v ljubljanske mestne kro
ge, ki so bili dokaj zaprti in tudi malo 
vzvišeni do nas s periferije, sem pa 
zato dokaj pristno prijateljeval z Do
lenjci, Belokranjci, Štajerci in pri tem 
nisem čutil, da bi po odprtosti, prijaz
nosti in radoživosti kaj zaostajali za 
nami. Sam tako ne bi mogel sprejeti 
kakih ostrih ločnic med nami, Medi
terana, in "Kranjci" kot domnevnimi 
zadrtimi celinci. Mislim celo, da te de
litve tudi sami umetno spodbujamo 
s podžiganjem, tudi medijskim, lokal- 
patriotizma, občutka zapostavljeno
sti in celo ogroženosti s strani centra.

I S K A N J E  S O D E L O V A N J A  
Z Z A M E J S T V O M

PONUDBA 
DIALOGA

V Bovcu je pred kratkim potekal 
mednarodni seminar retorike in de
bate z naslovom Za in proti, ki se ga 
je udeležilo 100 udeležencev, od te
ga 90 srednješolcev. Debaterke in de
baterji se naučijo svoje vedenje argu
mentirano, artikulirano, organizira
no in prepričljivo predstaviti. Da pa 
to lahko počnejo, morajo poglobiti 
svoje znanje o določeni problema
tiki, spremljajo probleme sodobne
ga sveta in aktualno družbeno ter po
litično življenje. Tako lažje dajejo od
govor življenju, kijih neprestano po
stavlja pred dileme in izzive hitro spre
minjajoče se družbe.

f i l m f i l m f i l m f i l m f i l m f i l m f i l m f i l m f i l m f i l m MIRAN MIHELIČ
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K O N E C  D R Ž A V N I H  I Z P I T O V

ŠE ENA STOTICA  
NA ZN A NSTVEN EM  
LICEJU PREŠEREN

P O G O V O R  /  N E V O  R A D O V I Č

Z  objavo izidov so se tudi 
na znanstvenem liceju France 
Prešeren končale letošnje zre
lostne preizkušnje. Državni 
izpit je opravilo vseh 46 kan
didatov. Tudi na "realni" je pad
la stotica: prejela jo  je  dijaki
nja 5. A razreda Petra Segina. 
Sicer so bili izidi državnega iz
pita, ki so jih  objavili konec 
prejšnjega tedna, naslednji:

5. A razred: Ana Allegra 
77/100, Marialisa Bandi 95, 
Giampaolo Carapucci 62, Ja
nja Del Linz 74, M ira Fabjan 
83, Andrea Hrovatin 68, Sha- 
ron Kante 72, Johana Križnič 
76, Matej Lupine 65, Cateri- 
na Macho 67, Ivana Meula 60, 
Nataša M ilič  63, Jana Obad 
66, Matjaž Pečar 72, Petra Se
gina 100, Sara Škerk 63, Anja 
Strekelj 69, Tomaž Širca 61.

5. B razred: Goran Flori- 
dan 85/100, Janoš Grilanc 63, 
Uroš Grilanc 71, Gorazd M i

lič 85, Rok Oppelli 78, Roby 
Paoletic94, Kristina Semi 74, 
Olga Sosič 92, Martin Strani 
72, Denis Usenich 81.

5. C razred: Dean Carli 
60/100, Elisa Frandolič 81, Sa
ra lllich 72, Manuela Krase- 
vich 81, Erik Kuret 70, Katja 
Legiša 72, Sara Posar 75, Va
lentina Sm otlak 76, Ivana 
Terčon 75.

5. Č razred: llenia Bak 80/ 
100, Maja Berzi 82, Aleš Brce 
82, Varna Pečenik 80, Tomaž 
Pipan 77, Tomaž Spazzapan 
80, Marjan Stopar 80, Yari 
Zeriali 73, Ivan Zobec 81.

Tako so si tudi zadnji leto
šnji maturanti končno lahko 
oddahnili. Sicer pa v teh dneh 
že poteka tradicionalni ma
turantski izlet. Vsem uspeš
nim kandidatom, še posebej 
pa odličnjakom, iskreno česti
ta tudi naš list.

L A D J A  L O G O S  II V T R S T U

PLAVAJOČA K N J IG A R N A  
V PRISTANIŠČU

Do 23. t.m . je pri tržaški 
pomorski postaji privezana la
dja Logos II, ki je  druga naj
večja "plavajoča knjigarna" na 
svetu. Na njenem krovu ob i
skovalec najde preko 4.000 
naslovov knjig, s posebnim 
ozirom na otroško in m ladin
sko literaturo.

Posebnost ladje Logos II je 
njena 200-članska posadka, 
katere pripadniki prihajajo iz 
45 držav, še zlasti pa sporo
čilo, ki ga želijo posredovati 
povsod, kamor priplujejo: to 
je, kot pravijo, sporočilo prija
teljstva, solidarnosti in brat
stva, ki ga posreduje evange
ličanska organizacija  OMI 
(Operazione M obilitazione 
Italia), ki prireja križarjenja la
dje Logos II. Tudi cene knjig 
so prilagojene kupni moči pre
bivalcev posameznega kraja, 
ki ga ladja obišče. Poleg tega 
so člani posadke vsi prosto
voljci, ki prejmejo le skrom 
no žepnino za najnujnejše in 
ki po drugi strani morajo dati 
svoj finančni prispevek, če 
hočejo prebiti določeno ob
dobje na ladji. Tudi v tem pri
meru višina prispevka ni ena
ka za vse, ampak je prilago
jena standardu kraja oz. d r
žave, iz katere prihaja prosto

voljec. Želja vseh je pridob i
vanje in vzgoja mladih za m i
sijonsko delovanje, nudenje 
socialne pomoči in dobre knji
ge ter oznanjanje evangeli
ja in spodbujanje Cerkva k 
evangelizaciji. Pomemben del 
programa je namreč posve
čen poglobitvi v verska vpra
šanja o aktualnosti verovanja 
danes in delovanju verujočih 
v današnji družbi.

Sicer je  program več kot 
10-dnevnega postanka ladje 
Logos II (ladja je priplula vTrst 
prejšnjo sredo, 12. t.m.) kar- 
seda pester in v znamenju bo
gastva, ki ga predstavlja raz
nolikost narodov in kultur. 
Poseben dan je bil posvečen 
Slovencem, in to v soboto, 15. 
t.m., dopoldne, s sporedom, 
ki je vseboval kulturne in glas
bene točke ter posredovanje 
Sv. pisma na preprost, kreati
ven in zelo komunikativen na
čin, s pomočjo sodobne teh
nologije.

Vsekakor se sobotnega 
"slovenskega dne" niso ude
ležili zam ejci, ampak pre
težno pripadniki evangeličan
skih Cerkva iz matične Slove
nije pod vodstvom  treh pa
storjev.

NA PODEŽELJU VERJETNO SPLOH 
NE VEDO ZA OBSTOJ POKRAJINE

IVAN ŽERJAL

R a z p ra v a  o novem  
statutu  tržaške  p o k r a j i 
ne je  b ila  ponovno  
p re lo že n a . K akšno  je  
vaše mnenje o vsem tem?

Sredinske sile na tržaški 
pokrajini so v bistvu klonile 
pritiskom skrajne desnice. Bi
stvo novega statuta je samo 
in izključno črtanje slovenske 
prisotnosti v njem. Vse dru
go je  iz trte izvito. Sile, ki se
stavljajo večino na pokrajini, 
pa si niso bile enotne, kaj in 
kako, in so hote zavlačevale 
z obravnavo statuta.

V p o k r a jin s k i svet 
ste vs to p ili na  mesto 
inž. Vremca, o ka terem  
se še ne ve, a l i  bo še 
n a p re j svetovalec a li  ne. 
K akšen vtis ste s i v tem  
k ra tk e m  obdobju  
u s tv a rili o delovanju  
p o k ra jin s k e  uprave?

Vtis imam, da je tržaška 
pokrajina hočeš nočeš kopija 
tržaške občine in da še ni do
rasla poslanstvu, ki bi ga kot 
pokrajina morala imeti za cilj. 
Podobno kot tržaška občina, 
si tud i pokrajina prizadeva 
za ene in iste stvari: sama ni 
doslej izoblikovala nobene 
strategije razvoja, kakršnega
koli pač, ki bi zaobjemal celo
tno pokrajinsko ozemlje. Na 
to sem prav pred nedavnim v 
razpravi opozoril podpred
sednika pokrajinskega sveta. 
Odgovora seveda ni bilo.

Je  p o k r a jin a  res  
p o p o ln o m a g lu h a  g lede  
zadev, k i  se tiče jo  slo
venske m anjšine?

Sploh se pri vseh aspek
tih, ki obravnavajo slovensko 
manjšino, postavlja v ospre
dje vprašanje, ali je  prav, da 
se slovenski manjšini prizna 
dostojanstvo, ki ji pritiče kot 
avtohtoni manjšini, ki je na tej 
zemlji bivala od vedno, ali pa 
da se politično ponovno po
stavlja ta manjšina v objem 
vseh kulturnih, zgodovinskih, 
ekonomskih in kakršnihkoli 
pač drugih manjšin, ki bi bile 
v tem  mestu prisotne. Pri

V tržaškem pokrajinskem svetu je že nekaj me
secev zastopnik stranke Slovenske skupnosti dr. Ne
vo Radovič, ki je prišel kot prvi neizvoljeni na listi 
TS 2000 na mesto inž. Vladimira Vremca. Tržaška 
pokrajinska uprava je že pred časom začela z raz
pravo o novem statutu, iz besedila katerega je de
snosredinska večinska koalicija izbrisala vsakršen 
namig na slovensko manjšino. Pred kratkim je bila 
razprava o statutu v pokrajinskem svetu ponovno 
odložena in vse kaže, da se bo zavlekla v jesen. Sicer 
je tržaška pokrajina že nekaj let tarča polemik, tako 
glede njenega splošnega delovanja (oz. nedelovanja) 
kakor tudi odnosa do Slovencev na Tržaškem. Sploh 
pa se od časa do časa pojavlja stališče, da bi bilo naj
bolje, ko bi pokrajino kar ukinili in oblikovali t.i. me
tropolitansko področje, ki bi gravitiralo na Trst. O  
tem smo se pogovorili z dr. Radovičem, ki je na po
govor rad pristal.

vsem tem je konec koncev 
stvar principa. Skranke, ki do
sledno zagovarjajo in zahte
vajo pravice za avtohtono ita
lijansko manjšino v Istri, bi 
morale dosledno s temi sta
lišči priznati te iste pravice tu 
di slovenski manjšini v Italiji, 
ki je prav tako avtohtona. In 
če so npr. statuti obm ejn ih  
občin v Sloveniji dvojezični, 
zakaj ne bi bil dvojezičen tudi 
statut tržaške pokrajine? Sile, 
ki sestavljajo večino na po
krajini, niso načeloma proti 
vsemu, kar je povezano s slo
vensko manjšino (npr. dode-

l litvi prostorovtej ali drugi slo
venski ustanovi ali prispev
ku Slovenskemu stalnemu 
gledališču itd.). M oti jih , da 
bi slovenski manjšini priznali 
pravico, da se kot subjekt po
stavlja v tem našem prosto
ru. Pravzaprav bi se tega 
morala zavedati tudi m ati
ca, ko sedi za isto m izo s 
predstavniki pokrajine.

K a k š n i p a  so odnosi 
z  osta lim i p o litičn im i 
silam i, k i sedijo  s k u p a j 
z  vam i v o po zic iji?

Odnosi s predstavniki poli
tičnih sil, ne le opozicijskih, 
temveč tudi večinskih, so v 
bistvu korektni. Vprašanje, ki 
sem si ga večkrat zastavil, pa 
zadeva predvsem strategijo, 
ki bi jo  kot opozicija morali

P O B U D A  Ž U P A N O V  O B M E J N I H K R A Š K I H  O B Č I N

P O Z IV  ZA PREKATEGORIZACIJO  
KLARIČEV IN GORJANSKEGA

Maloobmejna cestna mej
na prehoda Gorjansko in Kla
riči naj se prekategorizirata v 
mednarodna mejna preho
da. To je v bistvu vsebina jav
nega poziva, ki so ga v sredo, 
12. t.m., v Štanjelu podpisali 
župani štirih kraških obmej
nih občin, in sicer doberdob- 
ski župan M ario Lavrenčič, 
devinsko-nabrežinski župan 
Marino Vocci, zgoniški župan 
M irko  Sardo in komenski žu
pan Uroš Slamič.

Štirje župani so svoj poziv 
naslovili na vladi in pristojne 
organe slovenske in italijan
ske države. To bi po njihovem 
mnenju bil tudi prvi korak k

odpravljanju državne meje v 
luči približevanja Slovenije 
Evropski uniji. Gre za odpra
vljanje, ki si ga ljudje v bistvu 
želijo.

Prekategorizacija mejnih 
prehodov Gorjansko in Klariči 
bi namreč omogočila svobo
den prehod in tok blaga in lju
di, spet bi povezala Kras v e- 
no celoto, kar je navsezadnje 
predpogoj za ovrednotenje 
območja. Ne pozabimo, daje 
bilo področje gornjega in dol
njega Krasa ter tržaške obale 
že od nekdaj zgodovinsko 
povezano in da seje vanj me
ja zarezala le v zadnjih 50 le
tih. Komenski župan Slamič

je morda pretiraval, ko je ob 
podpisu poziva npr. dejal, da 
je meja na Krasu najbolj ne
prehodna meja v Evropi, ven
dar kdor želi iti iz Italije v Slo
venijo in obratno in nima pre
pustn ice za m aloobm ejne 
prehode, mora iti na Ferneti
če ali v Vrtojbo. Prekategori
zacija, ki bi mejnima preho
dom a Klariči in Gorjansko 
dala mednarodni status, bi 
resnično omogočila ljudem, 
v prvi vrsti prebivalcem Kra
sa, prost prehod z ene na dru
go stran meje, prispevala pa 
bi tudi k večji povezanosti 
med ljudmi.

voditi. Žal sem si v tem krat
kem času ustvaril vtis, da je 
vse prepuščeno trenutnim  o- 
koliščinam, da so - smo - sve
tovalci prepuščeni uvidevno
sti, k ije  dana vsakemu izmed 
nas. Podpore tistih, ki bi jim  
delovanje pokrajinske uprave 
moralo nekaj pomeniti, ni bi- 

: lo nikoli od nikoder. Politika 
je danes stvar, ki ti vzame o- 
grom no časa. Ljudje, ki se 
proglašajo za predstavnike
- vodite lje  - slovenske manj
šine, bi morali vsaj včasih 
pom is liti na podporo - ne fi
nančno -, ki bi jo  morali nudi
ti tudi ostalim političnim pred
stavnikom. Sploh pa se mi zdi
- in naj mi nihče ne zameri -, 
da je  celotna manjšinska po
litika  brez točno začrtane 
strategije in da se z ozirom na 
potrebe posveča zdaj eni zdaj 
drugi stvari. Menim, da se slo
venska manjšina ne bo ohra
nila in razvijala samo z ohra
njevanjem raznih delovnih 
mest in struktur, ampak je tre
ba pomisliti tudi na bodoč
nost in na vzgojo kadrov.

Sam i p r ih a ja te  iz  ene 
od  m an jš ih  o ko lišk ih  
občin trža š k e  p o k ra jin e . 
K a k o  lju d je  v oko lic i 
g led a jo  na p o k ra jin s k o  
upravo?Jo im a jo  z a  
ustanovo, k i jo  j e  treba  
o hran iti, a l i  p a  jo  im a jo  
z a  nepotrebno breme?

M islim , da ljudje, ki živijo 
na podeželju, sploh ne vedo, 
da pokrajina obstaja. Z  njenim 
delovanjem se morda sezna
nijo, ko potrebujejo kakšno 
nepomembno dovoljenje ali 
ko prihaja do kake večje ma
nifestacije (glej Trieste A ir 
Shovv itd.) ali ko jim  občinske 
uprave jasno povedo, da či
ščenje te in te ceste ne spada 
v njihovo pristojnost, temveč 
v pristojnost pokrajine. Pod 
temi pogoji in v teh danostih 
je tako pokrajina v bistvu us
tanova brez kakršnekoli v lo 
ge. Upoštevati moramo, dav 
vsej pisani druščini, ki jo  pre
more pokrajinski svet, smo le 
v štirih ali kvečjemu petih, ki 
predstavljamo teritorij oz. pri
hajamo iz okoliških občin. 
Mnoge nimajo sploh nobene
ga predstavnika (glej Zgonik, 
Repentabor itd.).

K a j p a  v i m islite o 
tem? Im a  ustanova, kot 
je  p o k ra jin a , še svojo  
vlogo a li  b ijo  bilo  treba  
u k in it i in  ustanoviti na 
njenem mestu nekakšno  
"m etropolitansko  

področje", v katerem  
p a  b i s k o ra j zagotovo  
im ela g lavno besedo 
največja občina, to je  
tržaška?  K a j b i bilo  
potrebno, d a  p o k ra jin a  
o h ra n i svojo vlogo in  
svoj pom en?

O b točno izoblikovanih 
programih bi pokrajina lahko 
postala pomemben dejavnik 
v te m  našem prostoru. M or
da pa ne bi bilo napačno, da 
bi povezovalno vlogo, ki je 
pokrajina ne opravlja, pove
rili Kraški gorski skupnosti oz. 
da bi se manjše - slovenske
- občine med seboj poveza
le. Vendar bi si morali tudi tu 
kaj zastaviti jasne cilje, načrte 
in pristojnosti, saj tudi KGS ni 
(verjetno ne po lastni odgo
vornosti), razen tekočega de
lovanja, pokazala v vseh teh 
letih, da bi lahko nastopila kot 
popolnoma samostojen poli
tični subjekt. Popolnoma na
pačno pa bi bilo, da bi sprejeli 
m etropolitansko področje, 
saj bi b ilo to zadnje dejanje, 
ki bi privedlo do tega, da bi 
teritorij, na katerem živimo, 
ne upravljali več mi. Skratka: 
tudi podeželju m oram o p ri
znati pravico do samoodlo- 
čanja, priznati mu m oram o 
dostojanstvo, ki mu pritiče 
in ki si ga zasluži.
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TRŽAŠKA KRONIKA

SKLAD iMTIJA Čuk prireja tudi 
letos poletna središča od po
nedeljka do petka: na Prose
ku, vvrtcu, od 17. do28. ju li
ja; na Opčinah, vvrtcu, od 31. 
julija do 11. avgusta. Vpisova
nje in informacije: na sedežu 
Sklada M itja  Cuk (tel. 040 
212289), Narodna ulica 77, 
34016 Opčine, vsak dan razen 
ob sobotah in nedeljah od 
9.30 do 14.30.

DOM DUHOVNIH vaj Blagri nad 
Trstom vabi tudi letos žene in 
starejša dekleta na duhovno 
osvežitev ali na duhovna sre
čanja, ki bodo od ponedeljka, 
21., do srede, 23. avgusta. Pri
jave sprejemata gospa Norma 
Jež (tel. 040 299409) in kriški 
župnik Jože Kunčič (tel. 040 
220332) po možnosti v večer
nih urah.

duhovne vaje za duhovnike 
se bodo vršile v Trstu (Dom 
Blagrov) v dneh od 28. do 30. 
avgusta. Vodil jih bo kapucin br. 
Stefan Kožuh. Prijave nae-mail: 
voncina@iol.it ali na telefon 
040 566244 ali na mobitel 
0347 2414254.

KONCERTNA POBUDA - Rojan 
razpisuje natečaj za izvirno še 
neobjavljeno komorno sklad
bo za katerikoli instrument ali 
glas (s slovenskim besedilom). 
Natečaj je namenjen mladim 
(starost do 35 let) slovenskim 
zamejskim glasbenikom-skla- 
dateljem. Dela je treba posre
dovati do 30. septembra le
tos v dvojniku z geslom na na
slov: Koncertna pobuda - Ro
jan, ul. Cordaroli 29 - 34135 
Rojan (Trst). Priložiti je treba 
v zapečateni ovojnici ime in 
priimek, naslov in geslo. Sklad
be bo ocenila komisija treh 
priznanih zamejskih glasbe
nikov. Prva nagrada znaša 
500.000 lir, druga 300.000 lir, 
tretja 150.000 lir.

OBČINA ZGONIK vabi k sode
lovanj u pesnike, pisatelje in 
glasbenike ob 200-letnici roj

stva Franceta Prešerna. O b tej 
priložnosti namerava občina 
Zgonik izdati dvojezično pu- 

| blikacijo o pesniku. V njej naj 
bi bili objavljeni prispevki, ki 
bi jih slovenski in italijanski 
književniki iz Furlanije-Julijske 
krajine napisali o Prešernu, 
njegovem delu, vlogi, pome
nu včeraj in danes... (kratka 
misel - pol tipkane strani v pro
sti obliki). Glasbeniki pa naj 
bi poskrbeli za glasbeno pri
redbo poezije Pevcu. Skladba 
bi bila prav tako objavljena v 
omenjeni publikaciji, ki bo iz
šla v začetku decembra. Glas
beno gradivo za različne glas
bene in vokalne skupine, ki 
bo dospelo v predvidenem 
roku, pa bo doživelo krstno 
izvedbo v obdobju december 
2000-februar2001. Književni
ki in glasbeniki, ki se bodo va
bilu odzvali, naj pošljejo svoje 
prispevke na naslov: Občina 
Zgonik, Zgonik 45, 34010 
Trst, lahko tudi po faksu 040 
229422 s pripisom Prešeren 
1800-2000 do 15. oktobra le
tos. Za informacije je na raz
polago občinska knjižnica ob 
ponedeljkih in sredah od 15. 
do 19. ure, tel. 040 229533.

ZDRUŽEfflE SLOVENSKIH Špor
tn ih društev v Italiji prireja 
ob tridesetletnici fotografski 
natečaj z naslovom Naš šport 
v našem prostoru. Posnetki 
morajo biti izvirni, tehnika pa 
je lahko prosta. Tematika naj 
ovrednoti športno udejstvo
vanje v zamejstvu. Nagrajena 
bo predvsem um etniška in 
dokumentarna plat prispev
kov in njihova originalnost. 
Slike sprejemata uradaZSŠDI 
v Trstu in Gorici do pone
deljka, 30. oktobra, d o l 6. ure. 
Organizator si pridržuje pra
vico, da obdrži dela. Razpis 
natečaja je na razpolago v 
uradih ZSŠDI v ulici Cicero- 
ne 8 v Trstu in v ulic i Malta
2 v Gorici. Za potrebne in 
form acije: tel. številka 040 
635627 ali 0481 33029.

PIK A P O L O NI CA

POLETNI  
CENTER V 
BAZOVICI

Tudi letos poteka od 10. do 
28. ju lija  v Bazovici poletni 
center Pikapolonica, ki ga pri
rejajo Mladi v odkrivanju skup
nih poti oz. Slovenska pros
veta. Center obiskuje 26 otrok 
slovenske in italijanske narod
nosti. Zanje skrbijo štiri vzgo
jiteljice. Prvi teden se ježe us
pešno zaključil. Program vse
buje poleg raznih dejavnosti, 
kot so psihomotorika, šport
ne igre, glasbene, jezikovne, 
in druge ustvarjalne delavni
ce tudi zanimive izlete. Na iz
letih vzgojiteljice približajo o- 
trokom  svet narave. Šli so že 
na ogled gozdarskega muze
ja, botaničnega vrta Carsiana, 
obiskali bodo še Laboratorij 
znanstvenega imaginarija, raz
stavo metuljev in Miramarski 
park. V poletnem centru bo
do gostili tudi jamarje JK G r
mada, ki bodo otrokom poka
zali jamarsko oprem o in dia
pozitive o svojih podvigih.

O b 80-letnici požiga trža
škega narodnega doma je pri 
založbah Branko v Novi Gori
ci in Jutro v Ljubljani izšel zbor
nik z naslovom Narodni dom- 
Balkan O b 80-letnici požiga. 
Delo je uredil tržaški časnikar 
Erik Dolhar v sodelovanju z 
Markom  Korosicem, absol
ventom arhitekture na ljub
ljanski univerzi, tehnično ure
dil Marko Lupine s pomočjo 
Marka Klanjščka, lektorira l 
pa Jože A. Hočevar. Knjigo so 
tiskali v Grafiki Soča v Novi 
Gorici.

Največja novost, ki jo  pri
naša knjiga Narodni dom-Bal- 
kan O b 80-letnici požiga, je 
ta, da vsebuje nekatere izvir
ne dokumente o Fabianijevi 
stavbi v ul. Filzi. Tu gre pred
vsem za izvirne, še neobja
vljene in komaj odkrite načrte 
arhitekta Maksa Fabianija, za 
še neobjavljene fotografije re
stavracije in kavarne ter za 
podatke o odvetniških pisar
nah, ki so imele sedež v Na
rodnem  dom u. Kot je  na 
predstavitvi, ki je bila v četr
tek, 13. t.m., v samem Narod
nem domu takoj po spomin
ski svečanosti, dejal arhitekt 
dr. Marko Pozzetto (ki je pri
speval tudi spremno besedo 
h knjigi), prinaša ta knjiga nov 
po litično-kritičn i odnos do 
problema Narodnega doma. 
Pri tem je ponovil predlog, ki 
ga je bil iznesel že pred leti, 
ko je dejal, da bi morali Slo
venci v Italiji bolj kot stavbo 
terjati odškodnino, saj z na
predovanjem civilizacije mrež 
prihaja do drugačne vloge 
stavbe, dalje je v tej stavbi da
nes Visoka šola modernih je
zikov, ki združuje mlade razli
čnih narodnosti, poleg tega 
pa so od izvirnega Narodne
ga doma ostale samo zuna
nje stene. Vsekakor bi mora

la na pročelju Fabianijeve stav
be stati dvojezična plošča, ki 
bi spominjala na konceptne 
prvine, zgodovino in funkci
jo  stavbe. Na četrtkovi pred
stavitvi pa sta spregovorila 
predavateljica na Visoki šoli 
modernih jezikov prof. Marija 
Pirjevec, k ije  podčrtala, daje 
zbornikvreden pozornosti, in 
izrazila upanje, da bo za bo
doče generacije vzdušje strp
nejše, kot je bilo v preteklosti, 
uvodoma pa dekan šole prof. 
David Snelling, ki je številnim 
prisotnim  izrekel dobrodo
šlico v palači, ki je danes se
dež dejavnega mednarodne
ga sodelovanja za evropske 
vrednote proti etnični, verski 
in politični diskrim inaciji.

Spremno besedo k zbor
niku sta - poleg že omenjene
ga arh. Pozzetta in urednika 
Dolharja - prispevala še zgo
dovinarja prof. Jože Pirjevec 
in M ilan Pahor. Marko Koro
šic je orisal tehnične značilno
sti Fabianijeve palače, o kul
turnih, gospodarskih in dru
gih dejavnostih, ki so poteka
le v Narodnem domu, pa so

pisali: zgodovinar prof. Samo 
Pahor, o d v e tn ik  dr. Jože 
Škerk, gospodarski izvedenec 
dr. Davorin Devetak, književ
nik Marij Čuk, glasbenik prof. 
Aleksander Rojc, športni de
lavec prof. Bojan Pavletič, 
zgodovinar mag. Sandi Volk 
in pisatelj Dušan Jelinčič. V 
zborniku so objavljeni izvirni 
dnevniški zapisi narodnega 
delavca dr. A lojzija Dolharja, 
v katerih piše o požigu Naro
dnega doma, zatem odlomek 
Kresa v pristanu Borisa Pa
horja, odlomek iz spominov 
dr. Slavka Tute na dr. Alojzija 
Dolharja in pesmi Srečka Ko
sovela, vse to pa se preple
ta z likovnim i stvaritvami Av
gusta Černigoja, Lojzeta Spa
cala, Andreja Kosiča^ Zore 
Koren-Škerk in Edija Žerjala. 
Objavljena sta tudi prispevka 
dveh današnjih uporabnikov 
prostorov Narodnega doma, 
in sicer študentov na Visoki 
šoli modernih jezikov Chiare 
Comandi in Gorana Čuka. Pri 
tem je treba dodati bogato 
slikovno in fotografsko gradi
vo, reprodukcije Fabianijevih

načrtov ter fotokroniko sve
čanosti ob obletnicah požiga. 
Čisto na koncu pa je obsežna 
priloga, ki vsebuje izbor čla
nkov v slovenskem in italijan
skem časopisju ter vrsto po
litičnih posegov (v tržaškem 
občinskem svetu, v dežel
nem svetu Furlanije-Julijske 
krajine in v zvezi z zaščitnim 
zakonom za Slovence v Italiji) 
v zvezi s tem vprašanjem.

Na koncu pa naj še om e
nimo, da je izid knjige in nje
ne predstavitve om ogočilo  
sponzorstvo številnih pod
je tij in bank v zamejstvu in 
matični dom ovini. Svoje po
krovite ljs tvo pa so dali m i
nistrstvi za kulturo in obram
bo RS, slovenski generalni 
konzulat v Trstu, Slovensko 
deželno gospodarsko zdru
ženje, Slovensko kulturno dru
štvo Igo Gruden in Športno 
društvo Sokol iz Nabrežine, 
SKD Tabor in Knjižnica Pinko 
Tomažič in tovariši z O pčin, 
SKRD Jadro iz Ronk,SKRD Tr
žič in Slovensko kulturno sre
dišče Planika iz Ukev.

Ž I V A H N O  K U L T U R N O  Ž I V LJENJE V T R S T U

ODKRIVANJE HABSBURŠKE 
PRETEKLOSTI

V D O M U  BLAG RO V

KONEC MESECA AVGUSTA  
D U H O V N E  VAJE

V tem lepem in mirnem 
domu duhovnih vaj Blagri bo
do tudi letos duhovna sreča
nja za naše žene in starejša 
dekleta, in sicer od ponedelj
ka, 21., do srede, 23. avgusta. 
Vodil jih  bo lazaristovski mi- 
sijonarjurij Devetak z M iren
skega Gradu. Prijave spreje
mata N orm a Jež (tel. 040 
299409) in kriški župnikjože

Kunčič (tel. 040 220332) po 
možnosti v večernih urah. Od 
28. do 30. avgusta pa bodo v 
istem Domu duhovne vaje za 
slovenske duhovnike. Vodil jih 
bo kapucinski pater Štefan Ko
žuh iz Vipavskega Križa. Du
hovne vaje so velik božji dar 
in so nam vsem zelo potreb
ne. Zato privoščimo si jih. 
— —  IŽ

P R E D S T A V I T E V  V P R O S T O R I H  N A R O D N E G A  D O M A

Že lani, ko je v Trstu stekel 
n iz ku ltu rn ih  pobud, po 
svečen vzhodnokrščanske- 
mu izročilu začenši z odmev
no razstavo Vzhodni kristja
ni v miramarskih konjušnicah 
(odprl jo  je  takratni predsed
nik italijanske vlade Massimo 
D'Alema), je bil v pripravi spo
red za letošnje tržaško kultur
no poletje. Tržaška občinska 
uprava namreč že nekaj let 
prireja odmevne razstave v 
miramarskih konjušnicah, z 
njim i pa je povezana še cela 
vrsta pobud. Tako je bilo pred 
dvema letoma, ko je bila raz
stava, posvečena pomenu in 
vlogi judovske skupnosti v 
Evropi in Trstu, še prej razsta
va o praških zakladih, pa že 
omenjena razstava o vzhod
nih kristjanih itd. Letošnje tr
žaško kulturno poletje pa bo 
v znamenju avstroogrske ce
sarice Elizabete, znamenite 
Sissi, soproge cesarja Franca 
Jožefa. Levji delež bo pri tem

imela velika razstava v m ira
marskih konjušnicah, ki jo  
bodo odprli v ponedeljek, 24. 
t.m., na ogled pa bo do 7. ja
nuarja 2001. Naslov razsta
ve jeSissi. Elizabeta Habsbur
ška. Nemogoče drugod. Poleg 
te razstave je  na sporedu se
veda še vrsta drugih pobud.

Osnovni namen priredite
ljev ni toliko osvetlitev lika ce
sarice Sissi, nemirne in nesre
čne avstrijske vladarice, ko
liko r prikaz pomena habs
burške preteklosti v srednje
evropskem prostoru, seveda

s posebnim ozirom na Trža
ško. Z razstavami v miramar
skih konjušnicah, pa še v 
palači Costanzi, v poštni pa
lači in v starih tržaških kavar
nah bo, poleg seveda osebno
sti cesarice, prikazano življe
nje habsburškega cesarstva v 
obdobju 1848-1916: prika
zani bosta tako avstroogrska 
gospodarska in upravna ure
ditev, pa tudi takratni kultur
ni utrip v cesarstvu. Levji de
lež pri tem bodo imeli tudi 
koncerti s tip ičnim i skladba
mi avstrijskih skladateljev, ki 
bodo na sporedu v značilnih 
tržaških mestnih kotičkih.

Niz kulturnih pobud tudi 
letos prireja O dbor za kultu
ro občine Trst v sodelovanju 
s številnimi drugim i ustano
vami. V načrtih prirediteljev 

j  je tudi selitev tržaških razstav 
po prestolnicah držav, ki so 
nekoč sestavljale avstroogr- 
sko cesarstvo.

OB 80-LETNICI POŽIGA TUDI 
KNJIGA O NARODNEM DOMU
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ENOVITOST GORIŠKE 
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V torek, 11. julija, je deželni 
odbornik za prevoze Santa- 
rossa objavil sklep deželne u- 
prave, ki je  v bistvu odobrila 
odločitev pristojne komisije o 
evropskem razpisu natečaja 
za dodelitev koncesij za avto- 
prevoze v štirih deželnih po
krajinah, ki nekako sovpada
jo  z upravnimi.

Za Goriško je pokrajinsko 
prevozno podjetje (APT), ki se 
je  v ta namen predstavilo v so
delovanju z goriškim občin
skim AMG, tržaškim ACTin vi
demskim Saita, zmagalo na
tečaj za koncesijo 10 let. Izid 
ni bil tako sam po sebi ume
ven, saj je  bil natečaj prvi te 
vrste v Italiji. O dprtje  bil nam
reč vsem tovrstnim  avtopre- 
voznim akterjem na evropski 
ravni, tako da so konkurenti 
APT-ja prihajali iz raznih pre
delov italijanskega polotoka. 
Ponujene koncesije niso bile 
namreč tako zanemarljive, saj 
govorimo o 5,5 m ilijonov km 
letno za letni delokrog pribli
žno 30 milijard lir, kar pomeni 
v 10 letih 300 m ilijard lir.

Prejšnjo sredo je  predse
dnik goriške pokrajine Bran- 
dolin v ta namen sklical tisk
ovno konferenco, na kateri je 
poudaril pomem bnost izida, 
katerega gre brati na več n i
vojih. Najprej gre za zmago 
goriškega podjetja, ki je  po
kazalo, da si z racionalizacijo 
in združitv ijo  servisov na te
rito riju  lahko konkurenčen 
tudi za večje in močnejše part
nerje.

Zmaga pomeni, da se bo 
v avtoprevozih v prihodnjih 
desetih letih odločalo na Go
riškem in ne drugje. Enovitost 
pokrajine nudi v ta namen po
gajalsko moč goriškim sub
jektom pred Trstom in Vid
mom. Ugotovitev ni zanemar
ljiva, če pom islim o na po liti
čne tranzverzalne trende zad
njih časov, ko pogosto poslu
šamo teze o “zgodovinski 
Furlaniji11. Om enjena opera
cija bo lahko poučna tudi za 
združitev, nagoriškem nivo
ju seveda, ostalih servisov (vo
da, plin ipd.).
--------------EJ

N A  T E K M O V A N J U  C . A .  S E G H I Z Z I

PEVSKI ZB O R  P O S T U M IA  
ALI POSTOJNA?

Na letošnjem 39. m edna
rodnem  tekm ovanju zboro
vskega petja C.A. Seghizzi - 
potekalo je  od  13. do 16. ju 
lija v Gorici, v opatiji Rožac- 
Rosazzo in v Vidm u - je  m ed  
številnimi italijanskimi in dru
g im i evropskim i zbori nasto
p il tudi mešani zbor iz Postoj
ne ali Coro d i Postumia (Po- 
stumia, Slovenia), kakor be
remo v priložnostni brošuri, ki 
objavlja m ed drugim  natan
čen spored prireditve. Ob tak
šni napovedi postojnskega  
zbora se vsiljuje vprašanje, 
kakšno je  pravzaprav njego
vo ime. Če se im enuje Meša
ni pevski zbor Postojna, kakor 
je  razvidno iz programa revije 
Primorska po je  2000, b i m o
ral povsod nastopati s tem na
zivom  in ga ne b i smel p rila 
gajati glede na uradni jezik dr
žave, v kateri nastopa. Isto ve
lja za kraj, iz katerega prihaja. 
Pri hrvaškem zboru Lira je  npr. 
napisano Rijeka, Croazia in 
ne Fiume, Croazia. Malo ve
rjetno je, da b i takšno ali d ru
gačno obliko določali organi
zatorji tekmovanja. O n i pač 
upoštevajo to, kar j im  pošlje 
prijavljeni zbor. V tem krat
kem zapisu seveda ni prosto
ra za razmišljanje o narod
nem  ponosu in podobnem .

Zm otno  pojm ovanje, da 
se b o m o  s tu jim  im enom  
zdeli zanim ivejši in  m orda  
kulturnejši, je  zadnja leta na 
Slovenskem že kar razširjeno, 
tud i na področ ju  zborovske
ga petja. Tu je  veliko po im e
novanj, zlasti večbesednih, 
latinskega izvora. Gre za bo lj 
ali m anj posrečene besede in 
stavčne zveze, izposojene ali 
celo prenarejene. Po večini ne

označujejo skupine, ki jo  pred
stavljajo. Takšni so npr. nazivi 
Q uo vadiš (mešani mladinski 
zbor z  Razdrtega), Canto ergo 
sum po  znanem reku filozo
fa Descartesa, Cogito, ergo 
sum (akademski zbor iz Tol
mina) ali pa m alokom u razu
m ljiv i Pergula (moški zbor iz 
Sv. Petra), brezkrvni Sumus 
(vokalna skupina iz A jdov
ščine) in nesmiselni Provox 
(moški zbor iz Renč). Kot p r i
m er tu jih  nazivov nelatinske- 
ga izvora navajam o samo  
Adriatic (mešani zbor iz Hrva
tinov). Imena zborov so tu na
vedena iz sporedov letošnje 
revije Primorska po je  in se 
zato nanašajo na prim orske  
zbore, vendar se zdi, da ti niso 
osamljeni primer. Neki zbor 
iz Kranja je  npr. znan z im e
nom  De profundis. V podob
nem slogu b i lahko komu sve
tovali še Lux Aeterna, Dies 
irae ali kaj podobnega.

O b navedenih in  še m no
gih drugih, morda sprejem
ljivejših nazivih je  opazna te
žnja, da se naši zbori po im e
nujejo z neslovenskimi nazi
vi, kar kaže na vsepričujoči po 
jav nekakšne ksenofilije, to je  
ljubezni do tujega. V jezikov
nem pogledu se to izraža v 
nezadržni rabi besedil in izra
zov, prevzetih iz anglosaškega 
sveta. Pri tem b i nemara ne 
smeli pozabljati, da bo Slove
nija na svoji p o ti v Evropo 
upoštevana in cenjena ko t 
dežela slovenskih ljudi, slo
venskega jezika in  kulture, 
n ika ko r pa ne k o t čudna  
zmes dom ačih in raznovr
stnih tu jih  značilnosti. 
----------------- LB

IVA KORSIC

Glasen vrišč, veseli vz
kliki, prešeren smeh, pe tje ... 
vse je prešlo; sedaj je v Zavo
du sv. Družine v ulici don Bo- 
sco vse tiho  in m irno, kot da 
bi prelepi, obširni park za
čarala s čarobno  pa lič ico  
svetlolasa vila iz pravljic in ga 
ogrnila v tančico tišine. O tro
ci, ki so se celih pet tednov po
dili po prostranem vrtu, se 
igrali, gugali, skrivali za dre
vesi in cvetočimi oleandri, so 
se v petek, 14. t.m ., poslovili 
od letošnjega poletnega sre
dišča Srečanja 2000. Razi
grani dopoldnevi so se začeli 
12. ju n ija , p rire d ila  j ih  je  
Skupnost družin Sončnica s 
finančno pom očjo Sveta slo
venskih organizacij, šolske 
sestre pa so kot že vrsto let 
radovoljno "odstopile" o tro 
kom svojo bujno oazo ob ro
bu mesta.

Ime poletnega središča ni 
bilo izbrano naključno, saj so 
obiskovalci v teh dolgih spro
ščujočih počitniških dnevih 
res doživljali srečo v sreča
nju z m nogim i vrstniki in se 
v njihovi družbi lepo imeli. 
Na splošno so otroci radi za
hajali v središče, le nekateri 
najmlajši so tiho zaupali, da je 
doma pri mamici najlepše.

Ko so še zadnji dan mali 
gostje tekali po travniku in ra
dovedno zrli v nebo, da bi v i
deli, kdaj se bo usul napove
dani dež, ki jim  je onem ogo
čil se peljati na zaključni iz
let v Kanalsko dolino, sva v 
prostorni sobi, dodeljeni sre
dišču, pokram ljali s koord i
natorko M irjam  Pahor o de
lu z otroki in o dejavnostih, ki 
so se zvrstile v m inulih dneh.

M irjam Pahorje že dve le
ti med šolskim letom zapo
slena kot vzgojiteljica v Zavo
du sv. Družine in pomaga šo
larjem pri izvrševanju doma
čih dolžnosti. Poznamo jo  pa 
tudi kot dobro pevko. Najin 
pogovor so prekinjali otroci, 
ki so prihajali vpraševat to ali 
ono. Priznala je, da je  utruje
na, ker delo z o troki in usk
lajevanje celote zahtevata pač

dokaj napora, predvsem pa 
ve liko  odgovornosti, obe
nem pa je zadovoljna, ker je 
središče bilo uspešno. Vpisa
nih je  bilo 89 otrok. Vsak te
den seje zvrstilo okrog 45 go
stov, ki so bili razdeljeni v tri 
skupine: najmlajši, predšol
ski otroci, so imeli za simbol 
sončece, osnovnošolci prvih 
treh razredov žabice, ostali 
učenci in nižješolci pa ježke. 
Prvi teden so se otroci pod 
vodstvom animatorjev - sko- 
ro vsi so bili prisotni pet ted
nov - M artine Hlede, Davida 
Bandellija, Elene Benedetti in 
pom očnikov Mateje Černič, 
Simona Assija in Helene Klanj
šček naučili h imno, narisali 
in pobarvali napis, izdelali 
simbole - pri tem jim  je z na
sveti pomagala Paola Berto- 
lini, članica Sončnice; ona se 
je tudi pozanimala za stike s 
CISI (Consorzio Isontino Ser- 
vizi Integrati) - in se pripra
vljali za nastop ob 'uradnem” 
odprtju  središča. Imeli so pa 
tudi že izlet z vlakom k Bo
hinjskemu jezeru in slapu Sa
vice. Naslednje tedne so de
lovale v središču raznolike 
delavnice. Pri ustvarja ln ih  
uricah jih  je  laže nadzorova
ti kot pri igri, še posebno pro
sti, ko zbezljajo in je  treba 
imeti tisoč oči za njimi, da ka
tero ne ušpičijo. Nekateri so 
namreč včasih preveč razpo
sajeni, neugnani in nepredvid
ljivi. Pa tudi kakšen nekoliko 
"bolj problematičen" otrok se 
znajde med njim i, ki zahte
va dodatno pozornost. Zara

di tega previdnosti ni nikdar 
dovolj. Organizatorji so sicer 
sklenili, da bodo sprejemali 
tudi take otroke, ki so potreb
ni večje oz. posebne oskrbe.

Večje udeležence so še 
najbolj navduševale ure, pre
živete v delavnicah CISI pri 
pevmskem parku. S svojim i 
delovnim i obiski so skupine 
šestih-devetih otrok osrečile 
prizadete mlade fante in dek
leta in z njim i ob vezenju, ob
delovanju gline, lesa, pri pre
delavi odpadnega papirja in 
njegovi uporabi sproščale 
ustvarjalno dom išljijo . Lepi 
so bili tudi sprehodi in pobu
de, ki so jih  uresničili skupaj 
z vrstniki iz središča M uren- 
čki, ki je  delovalo v okviru 
dijaškega doma S. Gregor
čič, in sicer zanim ivi zeleni 
teden na Medvedjem Brdu 
blizu Godoviča, lov na zak
lad po mestnih ulicah in kon
cert Romane Krajnčan v Kul
turnem domu. V samem sre
dišču pa so v začetku ju lija 
doživeli enkratno srečanje z 
goriškim nadškofom D inom  
De Antonijem  (na sliki); ob i
skali so jih  tudi otroci iz slo
venskega poletnega središča 
iz Ronk.

Sicer pa je bil vsak dan po 
svoje bogat in poln doživetij. 
O b devetih so se otroci "po 
skavtsko" zbrali za dvig pra
pora in pri tem so zapeli p ri
srčno himno, ki je duhovito 
opevala lepoto in dejavnosti 
središča. Za tem so se s tre 
mi animatorji porazdelili po 
skupinah in se predajali u-

stvarjalnemu delu; okoli de
setih in pol so oglašajočo se 
lakoto potešili z malico. Te
mu premoru so sledile vode
ne ali proste igre. Nad vsemi 
je kraljeval izredno p riljub 
ljeni nogomet. Nekateri mla
di gostje pa so tako radi sno
vali zatočišča, "baze", po gr
movju, pod drevesi... Bili pa 
so med njim i tudi taki, ki so 
ta zavetišča zavestno in vz
trajno razdirali. Ustvarjalne 
in "uničevalne" sile so se pač 
pomerile med seboj. Ko je 
sonce toplo žgalo, so se radi 
prepuščali prijetni vodi v ba
zenu ob Alojzijevišču, katere
ga so najbolj zvesti obiskova
li tudi v popoldanskih urah.

Zadnja dva tedna seje pri
družilo precej malčkov iz vrt
ca in zato sta bili dragoceni 
Tanja in Tina, ki sta se jim  po- 
bliže posvečali. Štiri tedne je 
b ilaz otroki gospa Ani Saksi
da, članica društva Sončnica, 
ki je  tudi spremljala mlade v 
delavnice CISI, kot mama pa 
je  s svojim i izkušnjami p ri
skočila na pomoč manj ve
ščim mladim Varuškam". Prav 
zaradi tega je  M irjam  p ri
pomnila, da bi b ilo vsekakor 
pozitivno, če bi tudi v prihod
nje sodelovala pri središču 
kakšna mama. Dodala pa je 
tudi, da bi b ilo prav, če bi se 
an im atorji zvrstili izm eno
ma, ker se je pri tistih, ki so 
sodelovali vseh pet tednov, 
ob koncu pokazala precej
šnja utrujenost. Vsak dan je 
bil nekdo izmed njih v sredi
šču že ob 7.45, odhajali so 
pa okoli 13. ali 14. ure. Za 
otroki je  b ilo  treba namreč 
vse pospraviti in počediti, 
potem pa je vsakič sledil kra
tek sestanek, na katerem so 
pregledali potek dopoldneva 
s pohvalo ali kako pripom bo 
in oblikovali program za na
slednji dan.

Površni opazovalec bi pač 
m islil, da vsakodnevna pri
prava in dejavnosti ne terjajo 
ravno to liko skrbi in napora, 
toda presneto bi se motil. M ir
jam je tudi priznala, da bi se 
dalo še marsikaj izboljšati, po
pestriti, a središče žal razpo
laga s skromnim i sredstvi in 
si ne more privoščiti spretnih 
"profesionalnih" animatorjev, 
zato si pač pomaga s študen
ti dobre volje, ki izkoristijo 
proste dni nekoliko drugače.

V E L I K A  M N O Ž I C A  Z A  D R U G O  V E L I K O  N A Š O  P R I R E D I T E V

SLOVENSKI VEČER D RU Š TVA  TRŽIČ  
NA G L A V N E M  M ES TN E M  TR G U

Nad petsto poslušalcev - 
gledalcev se je podalo v so
boto, 1. julija, zvečer na trg 
Republike v Tržiču, da bi pri
sostvovali večeru slovenske 
kulture, nastopu Tržaške fo l
klorne skupine in Zenske pev
ske skupine Stu ledi iz Trsta in 
Tamburaškemu ansamblu KD 
F. Prešeren iz Boljunca.

Na odru so se z zaokrože
nim programom zvrstile in 
prepletale vse tri skupine, 
znanilke slovenske ljudske 
pesmi, slovenske fo lklore in 
tip ično slovenskega glasbila- 
tamburic. Nastopajoči so se 
predstavili v narodnih nošah,

kar je seveda še olepšalo in 
pripomoglo, da sta bila vzdu
šje in večer res naša.

Lepo je b ilo  občudovati 
množico ljudi, ki je  prevzeto 
in pazljivo občudovala in po
slušala naše goste na odru.

Na polovici programa je 
stopil na velik oder mlad fant, 
Igor Spetič, s svojo diatonično 
harmoniko in mojstrsko zai
gral več skladb, ki so še bolj 
oživile sproščeno vzdušje in 
navdušile italijansko publiko 
z njihovo znano skladbo.

Prav ob zadnji točki, proti 
koncu Goriškega plesa - za to 
priložnost so se oblekli v gori-

ško narodno nošo - so se po
javile kapljice, ki pa so nam 
prizanesle, saj je program po
tekal brez zastojev do konca.

Nastopajoči so pokazali 
del slovenske kulture, kar se
veda utrjuje tudi v tržiških ob
čanih zavest, da živi v n jiho
vem mestu slovenski človek 
in je važen del in dejavnik me
stnega življenja. Taki nastopi, 
ki ponujajo in bogatijo z našo 
kulturo tudi večinski narod, 
so hvale vredni, potrebni in 
koristni.

M islim, da je tak način "so
delovanja" in sožitja med dve
ma kulturama, med dvema

narodoma in sosedoma, ki ži
vita ramo ob rami, za zgled 
vsem tistim, ki imajo še pred
sodke do različnega in se i- 
majo za avantgardne in odpr
te ljudi, a se v resnici "bojijo" 
še svojega soseda.

Naj se ob tej priložnosti 
tud i v imenu SKŠRDdruštva 
Tržič, organizatorja tega ne
pozabnega večera v sklopu 
poletne revije M onfalcone- 
state, zahvalim vsem nasto
pajočim  za brezhibno izva
janje, odborn iku  za ku lturo  
Del Bellu za priso tnost in 
številnim udeležencem, ki so 
s svojo prisotnostjo  m ora l
no podprli naše društvo in 
naš trud, ki ga vlagamo za 
naše ljudi.
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P O  D R Ž A V N E M  I Z P I T U

NAŠI ODLIČNJAKI
ERIKA ja z b a r  § slovenskih višjih srednjih šol je letos izšlo kar

šest odličnjakov, s katerimi se bomo v tem in prihod- 
petletje  na klasičnem  "Jih tednih pogovorili. Tokrat smo povabili v našo 
liceju Trubar?  sredo Ireno Špacapan m Andreja Cermca, odlična

Irena: Ko sem bila prvi dve maturanta s klasičnega liceja Primož Trubar, ki sta 
leti na gimnaziji, je bilo vzdu- uspešno opravila izpit z naj višjo oceno, 
šje zelo prijetno. Ko smo sto
pili v prvi licejski razred, pa je 
bilo na začetku veliko težje: 
z nami so bili novi profesorji, 
novi predm eti in drugačen 
pristop; moram priznati, da 
takrat nisem bila najbolj nav
dušena, stanje je  bilo precej 
kritično za marsikoga izmed 
nas. Postopoma pa le spoz
naš, daje klasični licej najbolj
ša šola. Škoda le, da do ome
njenega spoznanja prideš ko
maj v zadnji h Jeti h. Vsaj zame 
je bilo tako. Če bi se tega ta
koj zavedela, bi od šole od
nesla še več kot sicer.

Andrej: Ko sem pred peti
mi leti prvič stopil v  4. g im 
nazijo, je bil zame klasični li
cej precejšnja neznanka. Bilo 
je  namreč veliko novih pred
metov, med temi zlasti latin
ščina in grščina, tako da prav
zaprav nisem vedel, čemu 
grem naproti. Ko sem se v na
slednjih letih, predvsem pa 
zadnja leta, vživel v šolo, sem 
spoznal, da je  bila zame izbi
ra klasičnega liceja, kar se tiče 
slovenskih šol, ki jih  ponuja 
Goriška, najbolj primerna.

K a j vam a bo osta lo  v 
spom inu od  m ature, k i  
j e  pom em ben trenutek v 
odraščanju  vsakogar?

Irena: Vedno se bom spo
m in ja la  tis tih  treh tednov 
pred maturo, ko sem se cel 
dan učila, včasih tudi zvečer.
Pisne naloge, razen latinske 
seveda, mi niso ustvarjale po
sebnih skrbi. Niti za ustni del 
mature nisem imela posebne 
treme; bila sem prva na vrsti, 
kar je  bilo zame zelo dobro.
Ko sem končala spraševanje, 
sem imela takoj vtis, da sem 
dobro izpeljala maturo. M o
ram pa priznati, da matura 
me ni bistveno prizadela ali 
mi zaenkrat ne pomeni kaj ta
kega posebnega.

Andrej: V mojem primeru 
je bila zelo pomembna latin
ska naloga. Najbolj sem se bal 
te preizkušnje in moram po

vedati, da si nisem pričakoval 
tako dobrega rezultata. V ce
lem šolskem letu nisem pisal 
tako dobre naloge! Tistih ne
kaj dni pred ustnim spraševa
njem oz. tisto ju tro  je bilo vse 
skupaj precej panično, bil 
sem zelo napet. Ko pa sem 
se znašel pred komisijo, je 
vse steklo v najboljšem redu.

Oba sta se odločila  
z a  nadaljevanje štud ija  
v L jub ljan i. Oba bosta 
š tu d ira la  na F aku lte ti 
z a  družbene vede.
A n d re j s e je  od ločil z a  
novinarstvo, Ire n a  p a  z a  
p o lito lo g ijo  m ednarod 
n ih  odnosov. K a k o  je  
p riš lo  do om enjenih  
odločitev?

Irena:O  ljubljanski univer
zi smo bili zelo dobro infor
mirani, angažirale so se tudi 
ustanove iz naše dežele, ven
dar takoj sem imela vtis, da 
je pristop ljubljanske univer
ze drugačen. Osebno sem to
čno vedela, kaj bom študira
la, nisem pa še izbrala kraja. 
Za Ljubljano se sicer na zače
tku nisem niti zanimala. Pre
pričalo pa me je  več dejavni
kov: Ljubljana je npr. študent

sko mesto, Slovenija je nova 
država, učni programi so ze
lo dobri. Pristop do študenta 
je bistveno drugačen, ker je 
na univerzi omejeno število 
študentov, kar spreminja od
nos do tebe.

Andrej: Informacije nam 
je posredoval Roman G ru
den, ki je odgovoren za stike 
s slovenskimi manjšinami. I- 
meli smo srečanje v šolskem 
centru, vodil pa nas je tudi na 
informativnem dnevu v Ljub
ljani. Sama univerza nam je 
poslala na šolo razno infor
mativno gradivo.

Oba sta ak tivn a  člana  
slovenske narodne  
skupnosti na Goriškem , 
a n g a ž ira n a  v p ro sve t
nem živ ljen ju . K ako  
d oživ lja ta  p rip a d n o s t  
naši manjšini?

Andrej: Igram odbojko pri 
ŠZ Soča, pojem  pri MePZ 
Hrast in sem član istoimen
skega društva, ob tem pa sem 
član skavtske organizacije. V 
referatu, ki sem ga predstavil 
na maturi, sem povzel pol
preteklo zgodovino slovenske 
manjšine v Italiji od leta 1947 
do današnjih dni. Želel sem

izpostaviti dejstvo, da so Slo
venci v Italiji zaščiteni z med
narodnim i norm ami, m ed
tem ko še čakajo globalno za
ščito od države, v kateri jim  
je dano živeti. Sprejetje zašči
tnega zakona v poslanski 
zbornici je zato zelo pomem
bno, treba pa bo še veliko de
la bodisi v parlamentu kot tu 
di v sami manjšini. V  naših 
krajih sprejemajo zakon pre
cej nezrelo, dovolj je, da od
premo krajevno časopisje ali 
beremo izjave družbeno-poli- 
tičnih delavcev. Preveč je  ne
strpnosti in nerazumevanja, 
žalostno pa je, da je  to zaz
navno ne le v besedah Rober
ta Menie, temveč tudi pri šte
vilnih drugih navadnih ljudeh. 
Zaščitni zakon vsebuje 28 
členov, je obsežen, dalo pa bi 
se ga izboljšati; pomislimo le 
na določitev občin, ki je za
kon ne predvideva, temveč 
prepušča delikatno nalogo 
občinskim  svetovalcem. Za 
uveljavitvijo zaščitnih norm 
mora stati trdna manjšinska 
skupnost, treba pa je tudi, da 
nam pridejo krajevne uprave 
naproti. Za goriško občino, 
deželno vlado in tržaško po
krajino bo precej težavno. N i
so namreč še premostili stra
hov in predsodkov do sloven
skih ljudi.

Irena: Tudi jaz sem član 
skavtske organizacije, že dve 
leti sledim otrokom  v Zavo
du sv. Družine in jih  učim slo
venskega jezika; tisto, kar m i
slim , da sem doslej storila 
najpomembnejšega, je bilo v 
tem letu, ko so me imenovali 
v upravni odbor Dijaške sek
cije v Novi Gorici. Skrbela sem, 
da so se zamejci vključili v širši 
slovenski prostor; v ta namen 
smo pred časom organizirali 
tudi prireditev Diverzija. Edi
no možnost za manjšino vi
dim  v tesnejšem povezova
nju z matico. Samo na tak na
čin bo naša skupnost ohrani
la in utrdila svojo identiteto. 
V Sloveniji in pri nas pa manj
ka medsebojnega spoznava
nja, vsakdanjih vezi in odno
sov. Vključevanje posamezni
kov ali društev v italijansko 
družbo je seveda pom em b
no, mora pa biti enim in d ru
gim že od vsega začetka ja
sno, da tudi v novi druščini 
ostajamo Slovenci.

V R H U N E C  S K A V T S K E G A  D E L O V A N J A

KONČNO SPET TABORI
Tradicija veleva, da je sle

herni konec meseca ju lija in 
začetek avgusta za goriške 
skavte čas zasluženih polet
nih taborov, ki predstavljajo 
višek skavtskega delovanja. 
SZSO-GO je letos svojim čla
nom pripravila tri poletne ta
bore, po enega za vsako vejo.

Volčiči in volkuljice, naj
mlajši skavti, katerih starost 
gre od osmih do desetih let, 
bodo svoj enotedenski tabor 
preživeli v Pregari, vasici v Is
tri, ki ima to zanimivost, da 
se je v njej rodil duhovni asi
stent goriških skavtov, M ari
jan Markežič. Tabor se bo za
čel 30. ju lija in bo trajal do 6. 
avgusta, vezna nit pa bo Le
genda o starem ribiču. To je

stara irska pravljica, v katero 
se bodo volčiči vživeli in z ve
seljem opravljali vse dejavno
sti. Taboru bosta načelovala 
Kristian Tommasi (Dobri so
kol) in Katja Ferletič (Prizadev
na fazanka).

Izvidniki in vodnice, to so 
mladi od enajstega do šest
najstega leta, bodo postavili 
tabor v Podstenah pri Kočev
ju. To je majhno naselje ob re
ki Kolpi in pod gradom Koste
lom, ki se bo za dva tedna 
sprem enilo v srednjeveško 
mesto. Skupine izvidnikov in 
vodnic (vodi) se bodo prele
vili v cehe, od katerih bo vsak 
namenjen določeni obrti, ta
ko bodo nekateri čevljarji, 
drugi barvarji, spet drugi oro-

žarji, trubadurji in še kaj. Se 
bodo naši izvidniki tudi uprli 
voditeljem - grofom, da bo 
zavladala "stara pravda"? To je 
samo ena izmed toliko zani
m ivosti letošnjega tabora. 
Druga je ta, da bodo po do l
gem času spet skupaj skupi
ne iz Trsta in Gorice, saj bodo 
v Podstenah taborile prva in 
druga četa iz Gorice ter dru
ga četa iz Trsta. Tabor bo od 
24. ju lija  do 5. avgusta, na
čelnika pa bosta Fabio Tom- 
masi (Plavolasi sokol) in Du
nja Fabjan (Kreativna panda).

Roverji in popotnice, naj- 
I starejša veja, ki združuje mla
de od šestnajstega do enain- 

, dvajsetega leta starosti, bodo 
! svoj potovalni tabor preživeli

v  gorah. Skupaj z noviciatom 
bo klan prehodil dolino D u
njo in se povzpel na kako go
ro, ki kraljuje v Julijcih. Temelj 
in vezna nit tabora bo pot, ki 
je skupaj s službo in skupno
stjo eden ključnih trenutkov 
v klanu. Med poletjem pa se 
bodo nekateri klanovci ude
ležili tabornih šol POTA, ki jih 
prireja Združenje slovenskih 
katoliških skavtov in skavtinj 
in ki so namenjene klanov- 
cem, da raziščejo, ali želijo 
postati voditelji. Tabor klana 
bo vsekakor potekal od 1. do 
4. septembra, vodili pa ga bo
do Katja Tommasi (Srčkana 
mravlja), Ivo Cotič (Športni o- 
rel) in Peter Černič (M odri 
sokol). Že sedaj žel i mo vsem 
taborečim, da bi si nabrali ve
liko izkušenj, saj so prav te 
potrebne, da postane skavti- 
zem stil življenja.

IZNAJDLJIVI GAMS

O B V E S T IL A

SSG. V Kulturnem domu v 
Gorici je od 14. julija dalje v
teku predvpis abonmaja SSG 
za sezono 2000/01. Doseda
nji abonenti lahko potrd ijo  
svoj sedež, novi pa vpišejo a- 
bonma (tel. 0481 33288).

DUHOVNEVAJE za duhovnike 
bodo v Domu blagrov nad Tr
stom od 28. do 30. avgusta. 
Vodil jih bo kapucin br. Šte
fan Kožuh. Prijave na e-mail: 
voncina@ iol.it ali na tel. 040 
566244 in 03472414254.

NABIRALNA AKCIJA za obno
vo župnijskih prostorov pri 
sv. Ivanu v Gorici na pobudo 
SDSončnica: lahko prispeva
te z darovi in brezobrestnimi 
posojili od enega do petih let. 
Darove lahko nakažete na te
koči račun št. 94981 pri Gori
ški hranilnici -ag. 1ABI: 6180, 
CAB: 12411, ul. Carducci, na 
ime: Chiesa diSan Giovanni- 
Gorizia, ali pajih oddaste žup
niku ali na upravo NG. Za po
sojila se obrnite do župnika.

ČESTITKE

PETER in CARMELA sta si v 
soboto, 15-ju lija , obljubila 
večno zvestobo. S svojim vo
diteljem se veselimo člani 
Slovenske zamejske skavt
ske organizacije - Gorica. 
Novoporočencema iz  srca 
čestitamo in jim a  želimo obi
lo Božjega blagoslova na 
skupni življenjski poti.

Dne 15. ju li ja  sta v me
stu Loja-Andalusia CARMEN/m 
PETER ČERNIČ sklen ila  n a 
d a ljeva ti ž iv ljen jsko  p o t 
skupaj. Ob dnevu velike ra 
dosti jim a  vošči vse najbolj
še sekcija SSk Sovodnje.

ALOJZIJA JELEN iz  Dola je  
p razn o va la  18. ju l i ja  92. 
ro js tn i dan. Č estita jo  j i  
hčerke in sin.

Voščilom novoporočen
cema in slavljenki se p r i 
družuje naše uredništvo.

Zaradi preobilice gradiva 
bomo nekatere članke ob
javili prihodnjič. /  URED.

LEPA S K U P I N A  G O R I Š K I H  V E R N I K O V

SLOVENSKI ROMARJI 
V LURDU

ip jj

Pod vodstvom msgr. Fran
ca Močnika smo odpotovali 
z vlakom upanja in prispeli na 
kraj milosti, kjer smo počastili 
Lurško Marijo. Lanski vtisi so 
le malo oslabeli v spominu in 
sedaj sem bila že spet pred  
votlino  v dolgi vrsti ljud i vseh 
narodnosti, a vsi so kot jaz po 
božali tisto vlažno skalovje, se 
ustavili ob izviru, ki od  časa 
prikazovanj ni n iko li usahnil, 
in iz vseh ust je  v različnih je 
zikih izšla ista Zdrava Marija. 
Mislim , da je  tu največ p ro 
šenj za telesno zdravje, saj n i
sem nikjer videla to liko bo l
n ikov ko t tukaj. Tisti, ki m o 
lijo  za duševno zdravje, so 
m anj opazni. Pred mano je  
stal starejši gospod, ki je  držal 
na vsaki dlani sliko, obrnjeno 
k Mariji. Po obrazu so m u dr
sele solze.

Tisti večer smo im eli du
hovno srečanje z nadškofom

POLETNO SREDISCE 
V ŠTANDREŽU

Štandreški rajonski svet 
prireja tudi letos od 17. avgu
sta do 8. septembra v sode
lovanju z domačo župnijo, di
daktičnim okrožjem in krajev
nimi kulturno-športnim i dru
štvi poletno središče za otro
ke v prostorih OŠ F. Erjavec. 
Središče bo delovalo vsak 
dan od 8. do 13. ure, name
njeno pa bo domačim otro
kom od 5. do 13. leta. Le-teh 
bo lahko 40; z njim i bodo do
mači kulturni delavci ter dve 
učiteljici, odgovoren pa je žup
nik Karlo Bolčina. Rok za vpis 
zapade 31. t.m ., interesenti 
pa naj se obrnejo na župnijo.
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Dinom De Antonijem. Prvič je 
sprem ljal rom arje kot škof. 
Zelo lepo nam je  opisal svoje 
doživetje tega romanja. Tudi 
on se je  ganjen razjokal p o d  
Marijinim kipom. Tukaj je  člo
vek res prost in lahko izkaže 
svojo vero tud i s solzami. Po 
naših vaseh pa se pogosto do
gaja, da moški čakajo med ob
redom pred cerkvijo, posebno 
pri pogrebih; tisti moški, je  de
jal, so sužnji sistema, ker se 
sramujejo iti v cerkev in se bo
jijo  posmeha tovarišev.

G. Karlo Bolčina, ki je  b il 
letos tudi škofov tajnik, je  po
žrtvovalno sledil naši skupini. 
Imeli smo križev p o t v sloven
ščini in tud i dve maši v mate
rinem jeziku. Kako smo b ili 
veseli, ker je  v teh cerkvah ta
ko lepo odmevala slovenska 
pesem! Skoraj p ri vseh skup
nih mašah in drugih obredih 
je  bila prisotna slovenska be
seda v berilih in prošnjah.

Msgr. M očnik nam je  izje
m om a blagoslovil darove in 
spominčke že v hotelu. To ga 
je  razveselilo, da je  na koncu 
še in ton ira l "sem slovenska 
deklica" in naše ženske so jo  
veselo zapele. Z nam i je  b il 
tudi g. Jožko Kragelj, a ne v is
tem hotelu, tako da nam je  
manjkala njegova prisotnost.

Neki rom ar je  lepo pove
dal, da im am o Svetogorsko 
Marijo zelo blizu, le se obrneš 
in zagledaš njen dom . Kljub 
temu je  obisj< Lurda osebno 
in nepozabno doživetje. Zato 
upam, da se bom  prihodnje  
leto spet udeležila romanja v 
čast Lurški Mariji.

ALBINA PINTAR
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I Z T E K L A  SE JE L E T O Š N J A  P O S T A J A  T O P O L O V O

NOVI TRENDI OB LJUDSKEM
IZROČILU

ERIKA JAZBAR

V soboto, 1. julija, je  grm i- 
ška vasica Topolovo v sloven
ski Benečiji ponovno zaživela 
z že znano Postajo, ki je letos 
že sedmič privabila v gorski 
zaselek Nadiških dolin šte
vilne ljub ite lje  inovacije in 
ljudske tradicije.

Poleg Mittelfesta, ki se bo 
s pestrim  sporedom  sloves
no odprl prihodnjo soboto v 
Čedadu, nedvom no spada 
Postaja v ustaljen poletni spo
red kulturnih pobud, saj žanje 
iz leta v leto večji uspeh pri 
najrazličnejših skupinah ljudi. 
Prejšnjo nedeljo so se v Topo
lovem razšli na različne kon
ce sveta vsi protagonisti, go
stje in organizatorji. Postaja je 
kraljevala od 1. do 16. julija 
vsak večer ob koncu tedna z 
ustaljenim programom, med 
tednom z umetniki, ki so z go
stoljubnostjo domačinov spo

znali in ponovno doživeli su
gestivnost slovenske vasice. 
Poročati o razvejanem doga
janju v grmiškem zaselku je 
skorajda nemogoče, saj se 
dogajanja med sabo preple
tajo, izpopolnjujejo in obnav
ljajo, trenutna govorica se 
spreminja, protagonisti si iz
menjujejo vloge.

O  prvem tovrstnem sre
čanju smo poročali pred šesti
mi leti, ob vsaki izvedbi so nas 
organizatorji presenetili z no
vostmi, ki so v krajšem časov
nem presledku vsebinsko o- 
bogatile posrečeno, priljublje
no in posebno vrsto večernih 
srečanj.

V čem je torej prvina Po
staje Topolovo? Naj prej je  tre 
ba povedati, da igra gorski 
zaselek slovenske Benečije 
dobesedno tem eljno vlogo, 
saj si Postaje brez Topolove
ga ali v kakšni drugi vasici ne 
bi mogli dom isliti. O b njej, v

njej in z njo rastejo dela in se 
srečujejo umetniki besede, 
glasbe, barve in giba, ki pri
hajajo iz različnih predelov 
sveta, ki govorijo v različnih 
jezikovnih in umetniških go
voricah, ki izhajajo iz različnih 
izkušenj in prinašajo svojo 
sporočilnost in sporočilo. Nji
hova dela se prepletajo z zgo
dovino in ljudskim izročilom 
slovenske vasice, ki je  prizo
rišče in vzvod za njihove na
stope, razmišljanja ozirom a 
umetnine.

Povojna po litična  brez
brižnost, ki je  v zadnjih deset
letjih demografsko osiroma
šila slovensko Benečijo, je 
podlaga za marsikatero novo 
celoto, za katero je poskrbel 
gost npr. iz Nove Zelandije, ki 
je omenjeni materiji dodal še 
svoje prvine.

V mesecu ju liju  je beneški 
zaselek ne le razstavišče, 
temveč pravi raziskovalni la

boratorij in kulturno zbirali
šče, odprto in na razpolago 
vsem radovednežem. Na Po
staji srečaš domačo beneško- 
slovensko govorico, pesem, 
ljudsko izročilo ali senjam, ki 
se prepleta s kreativnostjo 
holandskega, newyorškega 
ali avstralskega ustvarjalca; 
Beneško gledališče ob video
posnetkih, Glasovi iz čakalni
ce, koncert klezmer glasbe in 
Mešani pevski zbor Hrast iz 
Doberdoba ali Znamenje iz 
Volč, radijske produkcije iz 
Topolovega in še marsikaj.

Bogat program novih tren
dov, sugestivno prizorišče Na
diških dolin, sproščeno vzdu
šje, spoznavanje in prepleta
nje kulturnih in izraznih ra
zličnosti, zanimive in edinst
vene osebnosti, ki jih  je  m o
žno le redkokdaj srečati d ru 
gje kot v Topolovem.

Skratka vsa pohvala kore
ografu Morenu M iore lliju , ki 
je z  Donatello Ruttar, predsed
nico Društva beneških ume
tnikov, tudi letos poskrbel za 
edinstvena srečanja.

N A  K M E Č K I H  I G R A H  V Č E Z S O Č I

PRIŠLI IN ZMAGALI
MIRAN MIHELIČ

Petnajste kmečke igre v 
Čezsoči so letos privab ile  
tekmovalce tudi izza državne 
meje, kar pomeni, da se naš 
kulturni prostor vendarle za
čenja prepletati, kar pomeni, 
da je  bil berlinski zid mnogo 
višji od Kanina. Tudi letos so 
igre privabile številne obisko
valce, čeprav je kratka plo-ha 
pred začetkom odgnala ve
liko takih, ki ne vedo, da se v 
gorah naglo ulije in prav tako 
h itro tudi zjasni. Prvič so se 
tekmovanja udeležili tudi pu- 
obi iz Nadiških dolin in zaslu
ženo zmagali ter odnesli do
mov v nam drage Nadiške do
line nagrado domačih dobrot.

Letošnja pri reditev je uspe
la, ker se domačini zavedajo, 
kako pom em bno je ohranja
ti stare običaje kot korenine, 
iz katerih naj rastejo tudi nji
hovi otroci in vnuki ter ne na
zadnje zaradi resnejšega raz
voja turističnega gospodar
stva. Nekateri od njih so par 
dni pred tem vzeli dopust in 
se s prostovoljnim delom po
svetili izključno organizaciji in 
pripravi vsega potrebnega: 
od klopi, miz, pokritega pro
stora za orkester do nekaj sto 
kilogram ov domače hrane, 
pijače in seveda vseh rekvizi
tov za prikaz domačih opra
vil in tekmovanja. To samo po 
sebi govori, da zadeva ne 
more obstati na tej prosto

voljni ravni, ampak mora po
stopoma napredovati v vse 
bolj profesionalno predstavo 
etnološke vrednosti.

Samoumevno postaja, da 
je treba plačati tistega za točil
nim pultom ali v tovarni in za
to bo to  postalo kmalu jasno 
za tistega, ki ob še nadaljnji 
gojitvi prostovoljnega dela v 
okviru tradicije, celo sezono 
organizira in pripravlja tu ri
stične predstave.

Prvo mesto je torej pripad
lo nadiškim puobom, drugo je 
šlo v Kranjsko Goro in tretje 
na Livek. Po prireditvi je  bo
vški župan Siniša Germovšek 
povedal, da odločno podpira 
takšna prizadevanja in bo na
redil, kar bo v njegovi moči, da 
vse odločujoče prepričajo, da 
bo prireditev dobila dodatna 
sredstva, saj pomeni pomem
bno promocijo turizma in pri
vablja številne goste, brez ka

terih ni turizma. Predsednik 
tu ris tičn e  zveze S lovenije 
Marjan Rožič vidi v teh igrah 
spodbudo tud i za društva 
drugje. Pohvalil je  sedanjo 
pestrost in jih spodbudil, naj 
obujajo stare šege in delovno 
ter pošteno vzdušje, ki je ne
koč vladalo na podeželju. Tek
movalnega dela so se udele
žile ekipe iz Nadiških dolin, 
Livka, Kranjske Gore, Čezso
če, Fruktala iz Ajdovščine in 
Podkorena. Tekmovali so v  Pra
znjenju greznice, nagajanju ju- 
go-carinikom na Predelu, sa
jenju čuvvmp, potresanju hro
šča s pantakanom s Trbiža in 
odkopavanje te r pobiranje 
čuvvmp. Prisotnost iz Nadi
ških dolin daje upanje, da se 
bodo naslednjih iger udeležili 
tudi ljud je od drugod v za
mejstvu. M orda jih  bodo po
skušali pripraviti tudi pozimi.

Pred po le tjem  se oziramo  
po  knjigarnah in iščemo knji
ge, "ki ne b i b ile preveč težko 
branje, a vseeno tud i ne prav 
plaža", ko t se rado reče "laž
j im " knjigam. Za vroče pasje 
dni, ki so pred nami, je  zato 
kot nalašč zbirka O ddih za
ložbe Mladinska knjiga, ki skr
bno pazi, da p red  po le tjem  
pošlje na kn jižn i trg vsaj tri, 
štiri knjige, ki so sicer res na
menjene lažjemu branju, a so 
m ed n jim i tud i take, ki se jih  
ne sme braniti noben bralec, 
ki kaj da na svoje branje. Časi 
čistunov, ki so govorili, kako 
so take vrste knjige zanič, so, 
hvala Bogu, m im o  in tud i l i
terarna stroka (Kako težko se 
nam zapiše ta beseda!) ne gle
da več zviška na romane, ki 
se prodajajo v m ilijonskih na
kladah po  vsem svetu. Eden 
od  razlogov, da se takih knjig 
ne sme podcenjevati, je to, da 
so izjem no dobro  napisane, 
imajo dobro zgodbo in še kaj. 
Naj bo končno tud i "lju b i-

em em esbem

KNJIGE ZA O D D IH
teljem prave literature" enkrat 
za vselej jasno, da so to kn ji
ge, ki jih  pišejo m ojstri pere
sa, in tud i to, da n i nobena 
sramota, če na začetku tre
tjega tisočletja napišeš dobro  
zgodbo-roman, k i ga lahko 
vsakdo razume in v zameno 
ne težiš na vse pretege z ne 
vem o kakšnim i lita ra rn im i 
slogi itd.

Posmrtno podobo Alek
sandre M arin ine je  v sloven
ski jez ik  prelila Lijana Dejak, 
Ferdinand Miklavc je  preve
del roman Moja si, ki ga je  na
pisala M ary Higgins Člark, 
Marjeta Gostinčar Cerar je  
prevedla roman  Poletni se
stri, ki ga je  napisala JudyBlu- 
me, in Nataša M ulle r je  p re 
vedla od ličn i rom an  Vse, kar 
ostane, ki ga je  napisala kra
ljica napetih zgodb Patricia 
Cornwell. Te štiri knjige, prav-

J URIJ PALJK

zaprav dobro napisani rom a
ni za oddih, so si, jasno, m ed  
seboj zelo različni, saj so jih  
napisale različne p isa te lji
ce, katerim  je  skupno to, da 
so vse uspešne in da im en it
no pišejo.

Morda je  prav, da tokrat 
povem o nekaj več o Aleksan
dri Marinini, nekdanji usluž
benki ruskega pravosodja in 
današnji uspešni p isate ljic i 
krim inalk, ki je  ustvarila lik  
policistke-detektivke Nastje 
Kamenski in najprej p repri
čala m ilijone bralcev v Rusiji, 
kasneje v Franciji in Italiji, p o 
tem po  svetu in sedaj tudi Slo
vence. Marinina je  ž iv dokaz, 
da lahko napišeš dobro krim i
nalko v katerem ko li jeziku; 

j če je  dobra, bo go tovo  uspe
la. Uspešnost krim inalk nam 

reč določajo bralci in ne lite 
rarni kritik i. M arry Higgins 
Clark je  najuspešnejša pisa
teljica napetih zgodb na sve
tu, Judy BI ume je p ri nas sicer 
m anj znana avtorica, a nam  
tokrat ponuja dobro zgod
bo osemnajstih po le tij dveh 
prijateljic, m edtem  ko bo še 
takega skeptika zagotovo pre
pričala kraljica napetega ro
mana Patricia Cornvvell, in to 
preprosto zato, ker je  njena 
zdravn ica -pa to log in ja  Kay 
Scarpetta najboljši lik  zadnjih 
dvajsetih le t v svetovnem ro
manopisju kriminalk.

D odajm o zraven še p o li
cista Marina in nečakinjo Fu- 
cy, ki ve vse ali skoraj vse o 
računalništvu in sodobn i"h i- 
tech" tehnologiji, in zraven ja 
sno še nesramnega ter izjem 
no inteligentnega serijskega 
morilca, in bom o d o b ili na
peto zgodbo, ki jo  bom o pod  
senčnikom gotovo končali v 
enem samem dnevu...

K N J I Ž I C A  J O Ž K A  K R A G L J A

SAKRALNI SPOMENIKI  
V VELIKIH ŽABLJAH

'Gospodu Francu Misleju 
ob njegovi srebrni maši s hva
ležnostjo poklanjajo župljani 
Velikih Žabelj." Tako piše s po
udarkom v kurzivu in v ok
virčku na drugi strani platnic 
knjižice iz znamenite zbirke 
Sakralni spomeniki Primorske, 
ki jo  urejuje Marijan Brecelj. 
Knjižico z zaporedno številko 
191 tega n ižaje napisal neu
trudn i Jožko Kragelj, avtor 
številnih tovrstnih del, in ji dal 
naslov Cerkev in župnija sv. 
Florjana v Velikih Žabljah. Pri 
izdaji je sodeloval tudi ured: 
nik zbirke Brecelj. V branje 
nas uvede krajša predstavitev 
Velikih Žabelj s cerkveno-zgo- 
dovinskega vidika, sledi opis 
sedanje župnijske cerkve, ki 
je  bila dograjena I. 1770, si
cer so v vasi že pred tem imeli 
cerkev. Cerkev sv. Florjana 
ima od 1.1889 poslikan strop 
in stene. Za poslikave je bil 
zadolžen goriški slikar e le 
mente Del Neri, ki je podobo 
sv. Florjana postavil na strop 
cerkve, 1.1940 pa je te posli
kave tudi sam restavriral, po
novno je bila notranjost ob
novljena 1.1975. Sledijo op i
si velikega oltarja, ki je posve
čen zavetniku cerkve, desne
ga stranskega oltarja, ki je  po
svečen Srcu Jezusovemu, in 
levega v čast Materi Božji. Za- 
nim iv je  podatek, da je v de
snem oltarju prej stala podo
ba sv. Blaža, delo goriškega 
slikarja Parolija. Slika je bila 
dolga leta na podstrešju v 
župnišču in so jo  pred krat
kim restavrirali. Od 1.1978 je 
v cerkvi tudi nov oltar, ki je 
po novih pokoncilskih navo
dilih obrnjen k ljudstvu, na
črte zanj pa je izdelal doma
čin, arh. Marijan Vrtovec. Sle
di sintetična predstavitev os
tale cerkvene opreme, kora, 
orgel, zakristije, zvonika in 
zvonov. Posebno poglavje je 
namenjeno sveti posodi, kot 
pravimo monštranci, kelihu 
in ciborijem. Opisi so oprem
ljeni tudi s slikovno doku
mentacijo.

Velike Žablje so prvega vi
karja dobile konec junija 1813, 
do takrat so nosili h krstu v 
Sv. Križ. Prvi kurat, ki je dobil 
imenovanje in je moral pre
bivati v Žabljah, je bil Janez 
Zgonik. V knjižici je tudi obja
vljena fotografija dokumenta 
o njegovem prihodu v vas. 
Na naslednjih straneh so ob
javljeni posnetki originalov 
drugih listin, ki so zanimive 
za poznavanje zgodovine ve-

likožabeljske župnije. Dokon
čno cerkveno osamosvojitev 
je  vas dočakala 1.1904, ko je  
bila s posebnim odlokom go
riškega nadškofa Jordana od
cepljena od matične župnije 
Sv. Križ. Za Velike Žablje se je 
torej začela nova doba duhov
nega in družbenega razvoja. 
O  globokem verskem čutenju 
župljanov priča tudi 9 zna
menj ali pilov, ko tjim  pravijo 
Vipavci. V opisu upošteva 
Kragelj tud i pokopališče in 
samo župnišče, ki je  b ilo  
zgrajeno pred sto leti. Podat
ki o birmah v župniji Velike 
Žablje od 1.1885 do zadnjih I. 
1994 zgovorno pričajo o de
mografskem nihanju v vasi. 
Tako je  bilo I. 1885 pri tem 
zakramentu 68 birmancev, I. 
1935 kar 92, sredi osemde
setih let 18, maja 1994 pa je 
škof Pirih birmal 8 mladih. 
Zanimiv je tudi seznam 51 du
šnih pastirjev, ki so službovali 
v Velikih Žabljah ali jih  uprav
ljali iz Sv. Križa od 1.1813 do 
danes. Med omenjenim i sta 
tudi dr. Rudolf Klinec, ki je v 
vasi služboval v letih 1937- 
45, in sam Kragelj, ki je v vasi 
deloval v letih 1956-60. Seda
nji župnik, Franc Mislej, slu
žbuje v Velikih Žabljah od leta 
1985. Velike Žablje so Cerkvi 
in narodu dale tudi 11 duhov
nikov oz. redovnikov in 8 re
dovnic, kar je vasi oz. ljudem 
treba šteti v čast. Branje tega 
dela knjižice zaključuje popis 
matičnih knjig.

O b navedbi virov in gradi
va ter kratki vsebinski pred
stavitvi v italijanščini in an
gleščini pa publikacija sezna
nja bralca tudi z Zgodnjeba- 
ročnim dvorcem ali graščino 
v Velikih Žabljah. To poglavje 
je napisal urednik zbirke M a
rijan Brecelj. Vso knjižico bo
gatijo zanimive fotografije, ri
sbe in dokumenti, ki nazor
no pojasnjujejo marsikatero 
vsebino knjižice.

Velike Žablje so dobile lepo 
publikacijo, ki bo marsikoga 
privabila, da bo prišel na o- 
gled teh zanimivosti. Knjižica 
je dragocena in dobrodošla 
predvsem za same župljane, 
saj bodo odslej im eli lepo 
zbrane podatke o svoji žup
niji, cerkvi in dvorcu v vasi. 
Darilo g. M isleju ob srebrni 
maši je torej gotovo osrečilo 
slavljenca, a, kot se godi z le
pimi in iskrenimi darovi, m i
lost se nehote vrača na daro
valce. Tako je tudi prav! 
----------------MT
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KLJUB SPOROM KOALICIJA 
OSTAJA TRDNA

MARJAN DROBEZ

Predsednik Slovenije M i
lan Kučan bi glede na ustav
na in zakonska določila že v 
nedeljo, 16. julija, lahko razpi
sal parlam entarne vo litve, 
vendar mu zapleti pri spreje
manju volilnega sistema tega 
najbrž še nekaj časa ne bodo 
dovoljevali. Spori med vlado 
in državnim zborom ter zlasti 
med obema strankama ob
stoječe koalicije, to je med SDS 
terSLS+SKD Slovensko ljud
sko stranko, so se namreč tako 
zaostrili, daje bil vprašljiv celo 
nadaljnji obstoj vlade, po mne
nju nekaterih politikov pa bi 
država lahko začela drseti v 
smer ustavne krize.

Spori in polemike so nasta
li zaradi dveh temeljnjih sta
lišč o volilnem sistemu, ki jih 
v koaliciji Slovenija niso mo
gli uskladiti. Janezjanša in nje
govi sodelavci v socialdemo
kratski stranki so zatrjevali, in 
takšno mnenje ohranjajo, da 
v Sloveniji morajo uveljaviti 
dvokrožni večinski volilni si
stem, k ije  bil sprejet na refe
rendumu leta 1996 in nato 
potrjen z odločbo ustavnega 
sodišča. Državni zbor je pred
log za uvedbo takega sistema 
štirikrat zavrnil. Predsednik 
Slovenske ljudske stranke

Franc Zagožen in strankina 
poslanska skupina pa sta me
nila, da so bile izčrpane vse 
možnosti za uzakonitev dvo
krožnega večinskega v o lil
nega sistema. Po njuni oceni 
tudi ni mogoče, da bi parla
ment podprl vladni predlog 
za izvedbo zakonodajnega re
ferenduma o volilnem siste
mu. Tako je  ostala realna sa
mo ena ustavna pot, da nam
reč poslanska skupina SLS 
podpre spremembo ustave in 
uzakonitev spremenjenega 
(popravljenega) proporcialne- 
ga volilnega sistema, s povi
šanjem volilnega praga (po
slance bi lahko imele samo ti
ste politične stranke, ki bi na 
volitvah prejele vsaj 4% gla
sov) in z ukinitvijo nacional
nih list. Takšna stališča in u- 
smeritev je z večino glasov 
podprl tudi Izvršilni odbor Slo
venske ljudske stranke.

V polemiki med predstav
niki obeh strank parlamentar
ne in vladne koalicije so bile 
izrečene težke besede in hu
de obtožbe. Socialdemokrati 
so opozarjali, da seje Sloven
ska ljudska stranka izneveri
la koalicijskemu sporazumu, 
po katerem se bosta koalicij
ski partnerici prizadevali za 
dvokrožni večinski volilni si
stem. Cilj teh napadovsta bila

predvsem predsednik zdru
žene stranke Franc Zagožen 
"in njegova frakcija v stranki 
in parlamentu", ki da sta se do- 
govorilaza novo koalicijo "sku
paj z M ilanom Kučanom in 
Miranom Potrčem iz ZLSD". 
Franc Zagožen je trditev o ne
ki novi koaliciji zanikal ter do
dal, "da socialdemokrati po
skušajo diktirati, kaj sme dela
ti združena strankaSLS+SKD 
Slovenska ljudska stranka." 
Kljub ostrim sporom, polemi
kam in očitkom, ko je kazalo, 
daje mogoč tudi razkol vvlad- 
ni koaliciji, je  ta ostala in do
bro deluje, kar je  potrdil tudi 
predsednik vlade dr. Andrej 
Bajuk. Spričo podpore poslan
cev združene stranke drugim 
strankam, ki se zavzemajo za 
ustavne spremembe in spre
jem  popravljenega propor- 
cional nega vol iI nega sistema, 
ustrezna postopka v komisiji 
državnega zbora za volilni si
stem in ustavne spremembe 
in v parlamentu hitro pote
kata. Če bo njuno delo še na
dalje lahko poteka lo  brez 
večjih ovir in zastojev, bi bil 
popravljeni proporcionaln i 
sistem lahko uzakonjen že v 
tem tednu, tedaj pa naj bi na
stali tudi pogoji za razpis le
tošnjih rednih parlamentar
nih volitev v Sloveniji.

PODPORA ZAŠČITNEMU 
ZAKONU

Občila sov preteklih dneh 
javnost obširno in podrobno 
seznanila s sprejemom zako
na o zaščiti slovenske narod
ne manjšine v Italiji. M ilan 
Kučan, dr. Janez Podobnik, dr. 
Andrej Bajuk, Lojze Peterle in 
drugi so se zahvalili italijan
ski poslanski zbornici in tudi 
njenemu predsedniku Violan- 
teju za sprejem zakona, hkrati 
pa so se zavzeli za to, da bi 
o m e n je n i zakon č im p re j 
sprejel tudi italijanski senat, s 
čimer bi pričel veljati.

V Sloveniji so s poudarkom 
objavili podrobnosti z obiska 
predsednika Kučana v Rimu v 
petek, 14. julija. Posebej po
membno je zagotovilo italijan
skega predsednika Ciampija, 
"da je Slovenija država, ki jo 
Italija najbolj podpira med dr
žavami kandidatkami za vstop 
v Evropsko unijo, pri tem pa 
je prepričana, da morajo prve 
nove članice, med njimi seve
da tudi Slovenija, v EU pristo
piti že leta 2003." O prizade
vanjih Slovenije za vključitev 
v EU so razpravljali tudi 17. in 
18. t.m., med prvim obiskom 
evropskega komisarja za širi
tev Evropske unije Giinterja 
Verheugena v Sloveniji.

BAJUK PRED POSLANCI  USTAVNO SODI ŠČE MORAVSKE TOPLICE

ODLOČNA  
STALIŠČA

Predsednik slovenske vla
de Bajuk je 14. t.m. v držav
nem zboru prvič odgovarjal 
na vprašanja poslancev. Poja
snil je  svoja mnenja in stali
šča vlade o nekaterih aktual
nih vprašanjih. Glede sprav
ne slovesnosti v Kočevskem 
Rogu, kjer je govornik prof. 
Stanovnik menil, da je  narod
noosvobodilni boj v Sloveniji 
bil prevara, je p rem ie r na 
vprašanja poslancev Boruta 
Pahorja in Zmaga Jelinčiča 
odgovoril, "daje po njegovem 
mnenju čas, da Slovenci opu
stimo delitev zaradi fašizma, 
nacizma in komunizma." Kar 
zadeva sporni govor prof. Sta
novnika pa je dejal, "da se vla
da do njega ni opredelila". Na 
vprašanje Jelka Kacina o tem, 
ali je tudi francosko odporn i
ško gibanje prevara, če to ve
lja za odpor v Sloveniji, je od
govoril: 'Naj bo enkrat za vse
lej jasno, spoštujem in vedno 
bom spoštoval vsako iskreno 
borbo proti nacizmu in faši
zmu." Bajuk je  tudi pojasnil 
svoja stališča glede volilnega 
sistema v Sloveniji in zahtev 
Avstrije po odpravi t.i. avnoj
skih sklepov, ki zadevajo na
cionalizacijo imovine avstrij
skih državljanov ob koncu 
druge vojne. Jelinčič je pre
miera vprašal, kaj je z odpo
vedjo argentinskemu držav
ljanstvu. Bajuk mu je odgovo
ril, ' da je zadeva v postopku." 
----------------M.

KULTURNE 
ZAVODE NAJ 
FINANCIRA  
DRŽAVA

Ustavno sodišče Slovenije 
je 12. t.m. odločilo o pobudi 
šestnajstih občin, naj bi drža
va spet prevzela financiranje 
javnih zavodov s področja 
kulture. Spori o tem so trajali 
več kot dve leti. Nekdanji kul
turni m inister Jožef Školč je 
vztrajal pri m nenju, naj bi 
kulturne zavode vzdrževale 
občine, torej lokalne skupno
sti, ki so zavode ustanovile. 
Ustavno sodišče je lani sicer 
ovrglo takšno naziranje in je 
razsodilo, da je financiranje 
stvar države, toda Školč je 
spet odločil, da morajo za fi
nanciranje skrbeti občine. 
Gre za 38 zavodov, med ka- 
te r im i so tu d i P rim orsko  
dramsko gledališče in Goriški 
muzej v Novi Gorici ter M e
stni muzej v Idriji.

Ustavno sodišče je zdaj od- 
ločilo, da je financiranje kul
turnih zavodov obveznost dr
žave. Tako naj bi bil končno 
vzpostavljen red pri financi
ranju, zaradi česar se bodo 
zavodi lahko v celoti posveti
li kulturni oz. umetniški deja
vnosti. Novi m inister za kul
turo Rudi Šeligo je sklep usta
vnega sodišča pričakoval in ga 
je pozdravil. Toda zdaj mora 
m inistrstvo zagotoviti okrog 
tri milijarde tolarjev, da bi lah
ko izpolnilo svoje letošnje ob
veznosti glede financiranja. 
 M.

NAJVECJE 
TERME V 
SLOVENIJI

V Zdravilišču M oravske 
toplice so 13. t.m . uresničili 
največjo turistično investicijo 
v  letošnjem letu v Sloveniji. 
O dprli so nove bazene, ki 
m erijo2.200 m2, vokviru ba
zenskega kompleksa Terme 
3000, k ije  zdaj največji v Slo
veniji. Naložba je veljala več 
kot 2,5 m ilijarde tolarjev. Še 
letos bodo dokončali gradnjo 
novega naselja z apartmaji, ki 
bodo lahko hkrati sprejeli kar 
700 gostov. Odprli bodo tudi 
prenovljeno in razširjeno igri
šče za golf. Bazeni v Morav
skih toplicah, ki sestavljajo 
eno najlepših, najsodobnej
ših in največjih termalnih ko
pališč v Evropi, kot meni di- 
rektorzdravilišča Dušan Ben
cik, lahko sprejmejo vsaj sto- 
deset tisoč kopalcev letno. 
Tolikšen obisk bi zagotavljal 
tudi njihovo donosnost. Ve
liko si obetajo od obiska šte
vilnih gostov iz tujine. 
 M.

N O V A SKUPNOST

G. PIERINO 
GELMINI  
V SLOVENIJI

O d 20. do 23. julija, bo na 
obisku v Sloveniji znani don 
Pierino G elm in i, italijanski 
duhovnik, ki so mu pri srcu 
zlasti mladi narkomani. Ob 
11. uri mu bo v LjubljanijDred- 
sednik Kučan podelil Častni 
znak svobode RS za delo in 
zasluge z mladimi zasvojen
ci in še posebej za razume
vanje in prispevek pomoči po
trebnim  v slovenskem pro
storu. O b 15.15 se bo zaslu
žni mož srečal s premieram 
Bajukom, ob 17. uri pa bo ko
prski škof Metod Pirih v bo- 
žjepotni cerkvi v Vremah pri 
Divači vodil somaševanje, po 
katerem bo blagoslovil v pro
storih nekdanjega župnišča 
novo Skupnost Srečanje - šola 
za življenje. Pri blagoslovitvi 
in pri maši (kjer bo imel tudi 
nagovor) bo navzoč don Gel
mini, ustanovitelj omenjene 
skupnosti. To bo že tretja to 
vrstna skupnost v koprski 
škofiji. Prva "hiša upanja in šo
la za novo življenje" je nasta
la v delu frančiškanskega sa
mostana na Kostanjevici pri 
Gorici, druga deluje v Čadra- 
gu pri Tolminu in jo  je konec 
maja blagoslovil koprski po
možni škof dr. Jurij Bizjak. Ko
prska škofija , čeprav na j
manjša v Sloveniji, je tako po
kazala izreden posluh za sti
ske in potrebe sodobnega člo
veka, zlasti mlajših.

ONESNAŽEVANJE 
ŽGOČ PROBLEM

Prebivalci Solkana bodisi 
neposredno na ulicah ali prek 
krajevne skupnosti že dolgo 
časa protestirajo zoper one
snaževanje, ki ga povzroča 
tamkajšnjaindustrijaapna. To 
podjetje je sploh med glav
nimi onesnaževalci v Slove
niji. Povzročajo ga iz kamno
loma in peči na zgornjem ro
bu naselja, kjer se v neposre
dni bližini nahaja 20 stano
vanjskih hiš; nadalje nastaja 
zaradi transporta med kam
nolomom in hidrarno, ko Sol
kan onesnažujejo s peskom 
in raztresenim živim apnom. 
Pomemben vir onesnaževa
nja pa je tudi hidrama v cen
tru naselja, ki deluje z zasta
relo tehnologijo. Predstavniki 
krajevne skupnosti so na čas
nikarski konferenci 10. t.m. 
ponovno zahtevali sprejem 
sanacijskega programa, ki bi 
določil h itre in učinkovite 
ukrepe za odpravo onesna
ževanja, katerega posledica je 
tudi naraščanje števila obo
lenj, domnevno tudi raka. Za

sanacijo bi potrebovali prib li
žno milijardo tolarjev, to pa 
je trikrat več, kot pa je vredna 
celotna industrija apna. Kra
jevna skupnost je novemu ve
činskemu lastniku kamnolo
ma in hidrarne, družbi za u- 
pravljanje KBM iz Maribora, 
poslala posebno vlogo, v ka
teri je napovedala zaostritev 
boja zoper onesnaževanje. 
Zapisali so, "da Krajevna skup
nost zagotovo namerava bra
niti življenjske interese Slo
vencev. Sedanje ekološke raz
mere im ajo  nepopravljive  
posledice, ki so že očitne. Gre 
za hitro propadanje okolja v 
Solkanu, praznjenje delov na
selja, v katerih deluje Solkan
ska industrija apna, propada
nje zgradb, saj jih nihče ne ob
navlja, in izseljevanje prebi
valcev iz neposredne bližine 
hidrarne in kamnoloma. Če 
ne bo šlo drugače, bo nad 
tisoč Solkancev proti Solkan
ski industriji apna vložilo ci
vilne tožbe."

1 M.

V A R U H  Č L O V E K O V I H  P R A V I C

IVO BIZJAK BREZ 
PODPORE

Dosedanji varuh človeko
vih pravic v Sloveniji Ivo Biz
jak v državnem zboru pri vno
vični kandidaturi ni dobil po
trebne dvetretjinske podpore 
poslancev. O b glasovanju je 
bilo odsotnih kar 34 poslan
cev, za neugodno glasovanje 
pa so bili odločilni trije poslan
ci iz SDS, ki so Ivu Bizjaku od
rekli podporo. Na zasedanju 
parlamenta v sredo, 12. t.m., 
so razpravljalci pohvalili v lo
go in delovanje varuha člove
kovih pravic, (silo pa je tudi re
čeno, da varuh ne more od
praviti vseh primerov kršenja

V SLOVENI J I  SKORAJ 7 . 6 0 0  M A T U R A N T O V

ZAČETEK ZASLUŽENIH  
POČITNIC

Maturantke in maturanti, 
ki sov spomladanskem roku 
uspešno opravili letošnjo ma
turo na 133 šolah v Sloveniji, 
so 14. t.m. poleg obvestil o us
pehu dobili tudi spričevala. 
Maturo so opravljali iz 36 pred
metov. Najvišji možni uspeh, 
to je 34 točk, je doseglo 184 
dijakov, spričevala s pohvalo 
pa je prejelo tudi 184 kandi
datov, ki so dosegli od 30 do 
34 točk. Med temi je 212 dek
let in 63 fantom. Nasploh pa 
so kandidati, ki so uspešno o- 
pravili spomladansko maturo, 
v povprečju zbrali 18,65 toč
ke. Najboljšo povprečno oce
no so dosegli pri angleškem 
in nemškem jeziku, sledila pa 
sta slovenski jezik in književ
nost ter matematika. Po po
datkih republiške maturitetne 
komisije je maturo opravlja
lo 8.744 kandidatov - med nji-
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človekovih pravic v Sloveniji. 
Za to ni zadostnega razume
vanja in sodelovanja vlade, 
posameznih m in istrstev in 
drugih državnih organov.

Ivo Bizjak je po zanj neu
godnem glasovanju povedal, 
da bo še razmislil o tem, če naj 
ponovno kandidira za mesto 
varuha č lovekovih  pravic. 
Njegov sedanji šestletni man
dat se bo iztekel konec sep
tembra. Potrdil je, da se ni 
predstavil poslanski skupini 
socialdemokratske stranke, 
ker takšne možnosti ni imel. 
--------------  M.

mi je bilo 5.258 deklet in 3.486 
fantov - izpite pa je uspešno 
zaključilo 7.585 kandidatov. 
Kandidati z eno ali dvema ne
gativnima ocenama bodo po
pravne izpite lahko opravljali 
v jesenskem roku mature. Ti
sti s trem i ali več negativnimi 
ocenami, pa bodo m aturo 
morali ponovno opravljati v 
celoti.

Dijaki, ki so opravili matu
ro, bodo lahko brezskrbno 
preživeli nekaj časa na počit
nicah. Po večini so se odločili 
za nadaljevanje študija na u- 

| niverzah v Ljubljani in M ari
boru ali pa na drugih visoko
šolskih zavodih. Na univerzah 
in v visokošolskih zavodih v 
Sloveniji so za študijsko leto 
2000-2001 razpisali 14.371 
mest za redni in 7.638 mest 
za izredni študij.

: — —  M.
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ITALIJANSKO PRAVO

BIROKRATSKA 
RAZBREMENITEV 
ZA ZDRUŽENJA
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DAMJAN HLEDE

Znano je, da je  13. člen 
zakona Bassanini 2 (zakon št. 
127/97) preklical 17. člen ci
vilnega zakonika, ki je  pred
pisoval vladno dovoljenje za 
nakup neprem ičn in  ali za 
sprejetje daril, dediščin in vo
lil s strani pravnih oseb. Isti 
zakon je preklical še zakon 
št. 218/1896, ki je  predvide
val dovoljenje prefekta za da
rila in dediščine v korist ob 
čin in pokrajin ter "druge do
ločbe, ki predpisujejo dovo
ljenja za nakup in prodajo ne
premičnin ter za sprejetje da
ril, dediščin in volil s strani 
pravnih oseb, združenj in 
fundacij".

Že ob vstopu v veljavo o- 
menjenega zakona se je po
javilo vprašanje (na katerega 
smo opozorili že v članku, 
objavljenem 12. junija 1997), 
kaj je  ob tem s členoma 600 
in 786 civilnega zakona, po 
katerih dediščine, vo lila  in 
darila v korist nepriznanim 
ustanovam (vsem združe
njem, društvom, krožkom, ki 
niso priznani kot pravne ose
be - torej velika večina vseh 
teh ustanov) izgubijo vsakr
šno pravno učinkovitost, če 
v roku enega leta od darila ali 
od izvršljivosti oporoke usta
nova ni vložila prošnje za pri
znanje pravne osebnosti. To 
je pomenilo, da so darila, de
diščine in vo lila  lahko spre
jem ala samo združenja, ki 
jim  je bila priznana pravna 
osebnost.

Z vstopom v veljavo zako
na Bassanini se je  torej po
stavilo  vprašanje, ali med 
"druge določbe, ki predpisu
je jo  dovoljenja", spadata tudi 
ta dva člena, in na splošno je 
bil odgovor negativen, kajti 
iz omenjene form ulacije se 
ni dalo enoglasno razbrati t i 
hega preklicanja dveh čle
nov, ki jih  vsebuje civiln i za
konik.

Zakonodaja lec je  sedaj 
poskrbel za odstranitev teh 
dvom ov in preklical omenje
na člena 600 in 786 civilnega 
zakonika, poleg njiju pa še 
četrti odstavek člena 782, ki 
je  določal, da v prim eru da
rila v korist pravne osebe da
rovalec ne sme več preklica
ti darila, potem ko je sprejel 
s strani obdarjene ustanove

vročitev prošnje za predpisa
no vladno dovoljenje. Pri sle
dnjem členu gre seveda za 
form alni preklic, saj je nor
ma bila vsebinsko tiho  pre
klicana že z zakonom Bassa
nini, ki je  odpravil nujnost do
voljenja.

Sedaj torej nepriznane us
tanove lahko brez dodatnih 
zavirajočih formalnosti spre
jem ajo dediščine, vo lila  in 
darila, kar im p lic itno  razjas
njuje tudi prejšnji dvom in 
dokazuje, da po zakonu Bas
sanini to  še ni b ilo  mogoče. 
Tudi v sedanji form ulaciji pa 
ostaja še en dvom. Zakon na
mreč določa retroaktivno ve
ljavo te nove norme, ki torej 
velja "tudi za pridobitve, do 
katerih je  prišlo pred vsto
pom v veljavo tega zakona". 
Če se eno leto za prošnjo pri
znanja pravne osebnosti ni 
še izteklo, je  brez dvoma se
daj - po tej form ulaciji - pro
sta pridobitev možna. Manj 
verjetno pa je, da možnost 
pridobitve obstaja tudi v pri
meru, ko je  omenjeni rok že 
potekel, saj je  v te m  primeru 
po sistemu italijanskega ded
nega prava zapuščina že pre
šla na drugorazredne dediče 
oz. volilojem nike.

O b koncu je vredno opo
zoriti še na nadvse zanim iv 
zakonodajni iter tega zako
na, ki nosi številko 192 z dne 
22. junija 2000 in je  bil objav
ljen v uradnem listu dne 13. 
julija 2000, v veljavo pa je sto
pil že naslednji dan po obja
vi. D obroverno namreč, ko
liko časa je ponavadi potreb
no za sprejem zakonov v ita
lijanskem parlamentu. Ta za
kon je opravil celoten zako
nodajni postopek v manj kot 
osmih mesecih. Kako, da je 
prišlo do tega? Spremljevalci 
delovanja strank pravijo, da 
sta podpisnik in poročevalec 
zakona v zbornici člana stran
ke, ki je bila pred kratkim de
ležna izredno bogate oporo
ke. Kot vemo, so stranke fo r
malnopravno združenja. Za 
sprejem oporoke bi bilo tre
ba, da bi stranka prosila za 
priznanje nič kaj zaželene 
pravne osebnosti in s tem pri
stala vsem posledičnim nad
zorstvom. Bolje je  bilo seve
da čimprej, v roku enega leta, 
spremeniti zakon.

SEJA K O M I S I J E  Z A  S L O V E N C E  P O  S V E T U

OBRAČUN O NEURESNIČEVANJU 
GOSPODARSKEGA DELA 

RESOLUCIJE O MANJŠINAH
DAVORIN DEVETAK

Prejšnji teden je v sloven
skem parlamentu zasedala 
komisija za Slovence v zamej
stvu in po svetu, ki je  pred iz
tekom mandata želela še en
krat preveriti, kako je  z izva
janjem, ali bolje, z neizvaja
njem resolucije o slovenskih 
avtohtonih manjšinah iz leta 
1996. Ob udeležbi raznih pri
stojnih ministrstev in general
nih konzulov iz Trsta, Celov
ca in M onoštra so namreč 
predstavniki gospodarskih 
organizacij Slovencev v Italiji, 
Avstriji in Madžarski složno 
ugotavljali, da se sploh ne 
uresničuje tisti del resolucije 
DZ RS, ki predvideva posege 
za krepitev ekonomske moči 
avtohtonih manjšin.

Iz naše dežele sta bila pred
sednik in ravnatelj Slovenske
ga deželnega gospodarskega 
združenja Marino Pečenik in 
Vojko Kocjančič, član vod
stva in ravnatelj Slovenskega 
gospodarskega združen ja  
Gorica Igor Pahor in Igor Orel, 
predsednik Slovenske gospo
darske zveze na Koroškem 
dr. Matevž Grilc in predsednik 
Zveze Slovencev na Madžar
skem Jože Hirnok.

V štirih letih od odobritve 
resolucije je  uspelo slovenski 
vladi, in še to na prigovarjanje 
omenjene komisije državne
ga zbora, samo im enovati 
posebno medresorsko komi
sijo, ki jo  sestavljata pristojna 
ministrstva za gospodarstvo, 
za zunanje zadeve in državni 
sekretariat za Slovence v za
mejstvu in po svetu. Ta vlad
ni organ seje sestal nekajkrat 
in večidel časa je zamudil za 
dogovarjanje o tem, kdo naj 
bi ga usklajeval. Najprej urad 
RS za Slovence v zamejstvu 
in po svetu, nato ministrstvo 
za ekonom ske  odnose in 
razvoj, potem celo bivši pod
predsednik vlade Podobnik 
in sedaj spet urad za Sloven
ce v zamejstvu in po svetu! 
Pri tem ni smatral za koristno, 
da bi od samega začetka 
vključil manjšinske in osred
nje gospodarske institucije, 
Gospodarsko zbornco Slove
nije in O brtno zbornico Slo
venije, kot je večkrat pripo
ročila sama komisija držav
nega zbora.

V zadnjih desetih letih se 
je, kot znano, prevesilo zelo 
na slabše v našem gospodar
stvu in tudi na Koroškem. Z 
izjemo komisije državnega 
zbora, ki ji načeljuje mag. 
Marijan Schiffrer in v kateri so 
še drugi prizadevni poslanci 
(podpredsednik Davorin Ter
čon, Maria Pozsonec, Ivo Hva
lica, Zmago Jelinčič idr.), ima
mo občutek, da nismo v ma
tici naleteli na prave in odgo
vorne sogovornike, ko je šlo 
zares. To se je videlo ob go- 
spodarsko-finančnih šokih in 
krizah, ki smo jih  nedavno 
doživeli in še doživljamo.

Enotni predlogi, ki so jih  
1997 poslale manjšinske go
spodarske organizacije vsem 
m erodajn im  organom  slo
venske vlade, niso naleteli v 
zadnjih treh letih na nikakr
šno reakcijo. Pa čeprav niso 
bili uglašeni v za zamejce 
značilno jamranje in jadiko
vanje, pač pa realistično in 
stvarno predlagajo in š tru 
mente za povezavo podjetij 
iz S lovenije z zam ejskim i, 
kjer je  to  mogoče in v oboje
stranskem interesu. Potrebo 
po takih instrumentih je izra
zil na seji komisije tudi pred
stavnik GZS Roman Veras, ki 
je  imel že izkušnjo z ugodno- 
stnim i mehanizmi za pospe
šitev obmejnega gospodar
skega sodelovanja med bivšo 
Jugoslavijo in Italijo, ki so bili 
vzpostavljeni med 70. in 80. 
leti na pobudo takratne SR 
Slovenije. Seveda avtonomni 
računi in sorodni dirigirani to
kovi so preživeti, možno pa 
je proučiti, skupaj, alternativ
ne oblike sodelovanja: dav
čne ugodnosti, stimulacije itd. 
Važno je sploh se lotiti skup
nega dela v zavesti, da je to v 
obojestranskem  interesu - 
podjetij v matici in v zamej
stvih.

Sami sklepi 41. seje kom i
sije za Slovence v zamejstvu 
in po svetu kažejo v to smer, 
ko ponovno pozivajo vlado, 
naj njena medresorska kom i
sija pospeši delo in pripravi 
program sodelovanja na go
spodarskem področju ter naj 
obravnava novi predlog iz 
Koroške o slovenskih promo
cijsko prodajnih centrih v za
mejstvu in naj vključi medse 
tudi Slovensko izvozno dru-

N O V A  O K R O Ž N I C A  M I N I S T R S T V A  Z A  D E L O

OPERATIVNA ELASTIČNOST OBVEZNEGA  
PORODNIŠKEGA DOPUSTA

V zvezi z zakonom št. 53 
z dne 8. marca 2000, ki je u- 
vedel reform o porodniških 
dopustov, je bila v preteklih 
dneh objavljena nova okrož
nica ministrstva za delo. Gre 
za okrožnico št. 43 z dne 7. 
julija 2000. V tej rubriki je bilo 
že večkrat rečeno, da med 
določili tega zakona, ki niso 
še vstopila v veljavo, je bilo

npr. tisto, ki uvaja za noseč
nico možnost, da izbere alter
nativni čas obveznega dopu
sta, in sicer samo en mesec 
pred porodom ter štiri mese
ce po rojstvu. Ta norma do
slej ni še bila operativna, ker 
ni še bil objavljen odlok s sez
namom del, pri katerih om e
njena izbira ni možna. Sedaj 
pa m inistrstvo za delo dolo

ča, da, tudi če ni še objavljen 
omenjeni seznam, je določba 
o fleksibilnosti obveznega do
pusta lahko že operativna. 
Nosečnica, ki bo želela kori
stiti to  opcijo, bo morala do
kazati odsotnost tveganja za 
svoje in otrokovo zdravje. Za
to bo morala delodajalcu in 
zavodu Inps (ali drugemu za
vodu, pristojnemu za dokla-

žbo in predstavnike manjšine.
Novi državni sekretar za 

Slovence v zamejstvu in po 
svetu, Zorko Pelikan, je  tako 
rekoč naše gore list, Primorec, 
ki z neposrednim bivanjem in 
večletno strokovno izkušnjo 
odlično pozna problematiko 
Slovencev v Italiji in bi mu 
morale biti blizu tudi stvarno
sti ostalih Slovencev, ki žive v 
zamejstvu in zdomstvu.

Prav tako pom em bno je 
dejstvo, daje prvi mož sloven
ske vlade, dr. Andrej Bajuk, 
človek, ki izhaja iz diaspore

in zato čuti kar na koži pro
bleme in pričakovanja tiste 
četrtine Slovencev, ki žive iz
ven slovenskih meja - s polno 
zavestjo o svoji pripadnosti.

Vlada ima štete dneve, a 
kratka doba do sklica volitev 
je dovolj za opredelitev resne 
metode dela in programa. Pri 
pripravi le-teh pa ne smejo bi
ti odsotni prav tisti, ki so jim  
možni posegi namenjeni in ki 
so obenem soustvarjalci no
vega gospodarskega sodelo
vanja med matico in svetom.

do) izročiti poleg prošnje tudi 
zdravniško potrdilo, ki ga bo 
moral dati pristojni ginekolog 
državnega zdravstvenega za
voda (SSN). Če je nosečnica 
zaposlena na področju, za 
katerega je obvezna zdrav
stvena kontrola, bo morala 
temu priložiti še zdravniško 
potrd ilo  pristojnega nadzor
nega zdravnika. Zdravniški 
pregled, po katerem bosta 
lahko izdani omenjeni potr
dili, bo moral biti izveden v 
sedmem mesecu nosečnosti. 
-------------- DH

G O S P O D A R S K E  I N V E S T I C I J E

TRŽAŠKA INDUSTRIJSKA  
C O N A  SE RAZVIJA

Tržaška industrijska cona 
postaja vse bolj zanimiva za 
razne gospodarske in zlasti 
trgovinske investicije. Snuje 
se namreč načrt, ki naj bi po
vezal sedanjo industrijsko co
no s pomorskim i in prom et
nimi uslugami na suhih tleh. 
Tako nameravajo preurediti 
celotno področje med Žavelj- 
skim kanalom, bivšo čistiln i
co Aquila in Orehom.

Pri uresničitvi tega razvoj
nega načrta pa naj bi svojo 
vlogo odigralo tudi tržaško 
pristanišče, ki naj bi se v pri- 
hodonjih letih širilo proti milj- 
ski občini, tako da bi zgradili 
nove nasipe in postavili nove 
pomole, ki bi služili ne le na
tovarjanju in raztovarjanju 
blaga, ampak tudi neposedni 
predelavi surovin v manjših 
industrijskih objektih v nepo
sredni b liž in i pristanišča. 
Končne izdelke pa bi lahko 
takoj natovorili na železniške 
vagone in jih razpečali po sve

tu. Na vsem področju pa bi 
imel možnost razvoja zlasti 
terciarni sektor, ki že danes 
predstavlja 30% vseh dejav
nosti na podrožju tržaške in
dustrijske cone. Omenili smo 
že možnost ureditve železni
ških prevozov. V luči snujo
čega se petega prometnega 
panevropskega koridorja o- 
menjeni načrt za razvoj trža
ške industrijske cone in p ri
stanišča predvideva tudi grad
njo železniškega predora, ki 
naj bi povezoval področje 
Oreha s koprskim pristani
ščem. Zgradili pa nj bi še ne
kaj cestnih povezav, ki bi novo 
industrijsko področje pove
zali z obstoječim i avtocesta
mi in cestami ter sedanjimi 
mejnim i prehodi. Vse obm o
čje bi bilo, po načrtih sodeč, 
tudi urejeno s krajinskega in 
naravi prijaznega vidika, saj 
bi poskrbeli za veliko zelenic 
in sprehajalnih poti.

S KRB  Z A  O V R E D N O T E NJE G R A D E Z A

OBMORSKI RAJ

Dežela Furlanija-Julijska 
krajina bo namenila pet m i
lijard lir za dokončanje po
morskega termalnega parka 
v Gradežu.

Tako je zagotovil deželni 
odbornik za finance Romoli, 
ki je dodal, da bo na ta način 
mogoče podaljšati turistično 
sezono v tem najpom emb
nejšem obmorskem turistič
nem središču v goriški pokra
jini. Načrt predvideva izgrad
njo novih pokritih površin z 
bazenom in z ogrevano m or

sko vodo. O b tem pa name
ravajo zgraditi še umetno po
dvodno jamo, v kateri bodo 
tobogani, jezerca, posebni ba
zeni, v katerih bo mogoče pla
vati kot v rekah, se pravi s to 
kom ali proti njemu, in še veli
ko drugih ponudb za zabavo 
kopalcev in turistov, ki bi si že
leli oddiha. Obenem bodo u- 
redili telovadnico in obnovili 
sedanje pomoske terme, da 
bodo nekoliko izgubile seda
nji, izrazito zdraviliški videz.



G O S P O D A R S T V O

O  P R I H O D N O S T I  K M E Č K E  B A N K E

POTRDITEV NELAHKIH  
STRATEŠKIH IZBIR

Upravni organi Kmečke 
banke ocenjuje jo  z doka j
šnjim zadovoljstvom potek 
javne ponudbe Ljudske banke 
iz Čedada (BPC) za nakup in 
zamenjavo delnic Kmečke 
banke, ki se je  zaključi la pred 
dvema tednoma. Na ponud
bo se je  odzvalo kar 412 čla
nov Kmečke banke za skup
no 7.507.320 delnic, kar od
govarja 41,48% družbine gla
vnice. Za uspešnost ponud
be bi zadostova l p r is to p  
30,36% družbine glavnice, v 
kolikor pa je bilo tudi prese
ženo najvišje število delnic, ki 
jih  namerava odkupiti BPC 
(39,36% glavnice, čemur gre 
dodati še 40,46% že v njihovi 
lasti, kar pomeni skupno 80% 
glavnice Kmečke banke), bo 
opravljena sorazmerna od- 
delitev delnic v višini 5,107% 
kot je  bilo tudi že predvideno 
v uradni ponudbeni listini.

Pristop delničarjev je  torej 
povsem v skladu z načrtom, 
ki sta ga izdelali vodstvi obeh

NAFTOVOD V TRSTU: 
USPEH KMEČKE ZVEZE

Enoletna pogajanja s pod
jetjem Sercoil, ki upravlja naf
tovod, ki seče tržaško pokra
jino, so se konec prejšnjega 
tedna uspešno končala. Pove
zane lastnike zemljišč, po ka
terih teče naftovod, je  zasto
pala Kmečka zveza; v petek, 
14. t.m ., je  prišlo do pozitiv
ne rešitve, saj je  podjetje Ser
coil ponudilo izplačilo 30.000 
lirza dolžinski meter naftovo
da. Enoletna, večkrat tudi za
pletena pogajanja so torej pri
pomogla, daje družba Sercoil 
za 10.000 lir povišala odško
dnino za dolžinski meter.

bank, kar navsezadnje potr
ju je  pravilnost pri nelahkih 
strateških izbirah, za katere 
so se odločili slovenski upra
vitelji. Vodstvo Kmečke banke 
se zato zahvaljuje vsem, ki so 
zavestno podprli te izbire in 
so na ta način ponovno potr
d ili zaupanje naši banki.

Kot je bilo sicer že omenje
no v sredstvih javnega obve
ščanja, bo naslednji korak te
ga procesa razdvojitev prav
nega subjekta Banca Agrico- 
la - Kmečka banka S.p.A. s 
tem, da bo bančno dejavnost 
v celoti prevzela Ljudska ban
ka iz Čedada, ki bo v sedanjih 
poslovalnicah Kmečke banke 
in povsod, kjer bo menila, da 
je  pomembno in potrebno, 
uporabila "logotip" Kmečke 
banke. Nebančni del družbe 
pa bo ohranil preostali del fi
nančnih sredstev Kmečke ban
ke in bo posloval kot finančna 
družba.

Vse te odločitve bodo člani 
potrdili na izredni skupščini 
delničarjev, ki bo predvidoma 
meseca oktobra. Finančna 
družba, ki bo skoraj v celoti v 
rokah slovenskih delničarjev, 
bo, čeprav z drugim imenom, 
ohranila kontinuiteto s prav
nim osebkom Kmečka banka.
V njeni lasti ostaja nepremi
čnina na Korzu Verdi v Gori
ci, kjer je danes ravnateljstvo 
KB in kjer bo kot najemnik po
slovala BPC z blagovno zna
mko Kmečka banka. Za slo
vensko narodno skupnost je 
nadvse pomembno, ugotav
ljajo upravitelji banke, da je 
članstvo nove finančne dru
žbe čim bolj široko zasnova
no, kar naj bi bilo tudi porok 
za njeno uspešno poslovanje.

E V R O P S K I  K O M I S A R  V S L O V E N I J I

O UKINITVI
PROSTOCARINSKIH
PRODAJALN

ki je  prišel v ponedeljek, 17. 
ju lija , v Ljubljano, kjer se je s 
predstavniki slovenskih ob
lasti pogovarjal prav o pribli- 
ževalnem procesu Slovenije 
sedanji petnajsterici ter o u- 
vajanju evropskega normati
va v Sloveniji. Ljubljana raču
na, da bo med šestimi drža
vami, ki naj bi postale redne 
članice ob prvem širjenju Ev
ropske zveze proti Vzhodu.

O b tem obisku sta se sre
čala župana Gorice in Šem- 
petra-Vrtojbe ter se izrekla 
proti ukinitvi oz. preobliko
vanju prostocarinskih p ro 
dajaln na cestnih mejnih pre
hodih. Ta stališča sta predsta
vila bodisi slovenskemu zu
nanjemu ministru Peterletu 
bodisi vodji pogajalske skupi
ne Janezu Potočniku. Pri tem 
sta tudi predlagala, da bi pro- 
stocarinske trgovine vzdolž 
s lovensko-ita lijanske meje 
smele delovati do rednega 
vstopa Slovenije v EZ.

T E K M O V A N J E  U N I V E R Z I T E T N I H  Š T U D E N T O V  N A  T R B I Ž U  2 0 0 3

UNIVERZIADA S POGLEDOM  
NA IGRE BREZ MEJA

ERIKA JAZBAR

Vsi tisti, ki so pred letom 
dni doživeli veliko razočara
nje zaradi neizbireTromejeza 
olimpijske igre za leto 2006, 
so si prejšnji petek nekoliko 
opomogli. Iz Pekinga je prišla 
namreč vest, da se je petnajst 
od 20 delegatov Mednarodne 
zveze univerzitetnih športov 
na tajnem glasovanju izreklo 
za enaindvajseto univerzia- 
do leta 2003 na Trbižu in pu
stilo na cedilu zelo močnega 
konkurenta, in sicer avstrijsko 
mesto Innsbruck. Po odsto
pu Sofije in Vancouverja sta 
se namreč za univerziado po
tegovala le Trbiž in Innsbruck. 
Tirolci so bili nad pekočim izi
dom glasovanja vidno razo
čarani, kaj kmalu pa so si opo
mogli, saj jim  je Zveza ponu
dila organizacijo univerziade 
leta 2005.

Univerziada (tekmovanje 
univerzitetnih študentov), bo 
marsikdo rekel, ni prim erlji
va z o lim pijskim i igrami; v ta 
namen si velja ogledati nekaj 
številčnih podatkov, ki so v ta
kih primerih najzgovornejši.

Univerziada pomeni pri
bližno 2000 športnikov iz 40 
oz. 50 različnih držav in rav
no toliko, če ne več, trenerjev 
in spremljevalcev; tekmova
nja bodo od 16. do 26. janu
arja 2003, kar pomeni, da bo 
tedaj Trbiž celih deset dni v 
središču svetovne medijske 
pozornosti; za primerno or
ganizacijo in sprejem ugled
nih gostov, novinarjev in obis
kovalcev so potrebne milijar
dne investicije za postrojitev 
Trbiža in okolice (deželni od
bornik Dressi je že govoril o 
približno 100 milijardah lir). 
Vsakdo izmed nas, tudi neiz
kušeni turistični operater ali

analitik, pa bo znal povedati, 
dazom enjeno vsoto se naTr- 
bižu-lahko uresniči marsikaj 
pomembnega, kar bo ostalo 
še za nadaljnja leta in nudilo 
pom em bno oporo domači 
turistični ponudbi, ki išče v 
zadnjih letih novega elana. Z 
univerziado so na Trbižu ujeli 
več muh na en mah.

Trbiški župan je bil nad no
vico nadvse navdušen, hitro 
pa je tudi povedal, da bodo 
nujna takojšnja dela, saj je leto 
2003 zelo blizu in je za do
bro organizacijo univerziade 
že skoraj premalo časa.

Kako pa je s krasno zami
slijo, ki smo jo poznali z nazi
vom “brez meja" in je predvi
devala sodelovanje med našo 
deželo, Slovenijo in Koroško? 
Trbiž oz. dežela F-Jk sta se za 
univerziado predstavili sami, 
vendar sta ohranili nekaj pr
vin "olimpijske zamisli", ki se

je rodila pred leti. V predsta
vitveni načrt so namreč orga
nizatorji vključili tudi Planico 
za skoke in tekm o alpskega 
smučanja v Podkloštru.

Univerziada na Trbižu po
meni velik izziv za Kanalsko 
dolino, vendar tudi za našo 
deželo in širši prostor. Že sa
mo dejstvo, da so se pri Zve
zi zelo pohvalno izrekli o na
ših krajih, je zgovoren dokaz 
ugleda, ki so si ga vsi soobliko
valci načrta Iger brez meja 
pridobili v vseh teh letih kljub 
pomanjkanju zaželenih re
zultatov. Dejstvo, da so si na 
Tromeji kmalu opomogli (kar 
dvakrat) in ohranili smisel pr
votne zamisli, je pomemben 
pokazatelj, da lahko z vztraj
nostjo dobri, čeprav ne viso- 
kodoneči načrti lahko dose
žejo potrebno podporo tudi 
na zelo visokih forumih.

KOLESARSTVO

ARMSTRONG  
KOLESARI  
D R U G I  
Z M A G I  
NAPROTI

Tour de France, krožna ko
lesarska dirka po Franciji, ki 
slovi kot najprestižnejše tek
movanje poklicnih kolesarjev 
na svetu, bo letos po vsej ver
jetnosti dobil ameriški kolesar 
Lance Armstrong, o katerem 
smo še v predlanskem letu 
pisali, da se je čudežno rešil 
smrti. Preživel je namreč tež
ko operacijo in ozdravel od 
rakastega obolenja, letos pa 
bo najbrž drugič zmagal na 
Touru.

Velika pričakovanja, da bo 
"Slončku" ali "Gusarju", kot po 
svetu radi imenujejo slovite
ga ita lijanskega  ko lesarja  
Marca Pantanija, ki je na kro
žni dirki po Franciji že slavil, 
uspelo zmagati, so šla po zlu, 
in to na zadnjem velikem vz
ponu. V torek, 18. t.m., je bila 
nam reč 196,5 k ilom e trov  
dolga etapa od Courchevela 
do M orzina in med ljubitelji 
kolesarstva je vladalo priča
kovanje za nov Pantanijev 
podvig. G usarje res silovito  
potegnil, več kot 80 kilom e
trov tudi sam preprič ljivo  vo
dil, a ga je  skupina zasledo
valcev, ki jih  je  vodil Jan Ul- 
rich, ujela med spustom z go
re, nakar je  sledil nov vzpon 
in tu je Pantani tudi zaradi te
žav z želodcem odpovedal. 
Zmagal je  zviti lisjak Richard 
Virenque, ki slovi po tem, da 
ob iča jno  parazitsko zasle
duje najboljše kolesarje in 
potem v finišu zmaga. M ed
tem  ko zaključujem o redak
cijo je torej še naprej v vod
stvu Lance Armstrong, ki ima 
dobrih  pet m inu t naskoka 
nad nemškim kolesarjem Ja
nom Ulrichom, Pantani pa je 
dirko po Franciji po zadnji 
gorski etapi zapustil.

TANJA ROMANO  
ODLIČNA

Poletova tekmoval ka v ko- 
talkanju Tanja Romano je te 
dni v mestu Ariccia na italijan
skem državnem prvestvu. Za 
njene nastope vlada v zamej
stvu veliko zanimanje, ker je 
tanja odlična. Začela pa ni 
najboljše, saj je bila v pone
deljek, 17. t.m., skromna še
sta, a je bila dan kasneje v krat
kem programu odlična dru
ga in je tako popravila pone
deljkov slab rezultat. Tako je 
sedaj (v sredo,19. t.m., op. p.), 
ko zaključu jem o časnik, v 
kombinaciji na drugem me
stu. Nobena skrivnost ni, da 
Tanja Romano cilja na dva dr
žavna naslova, in sicer v kom
binaciji in v prostem progra
mu, lahko pa bi dobila tudi 
kaj več odličij!

KOTALKARSKA REVIJA 
NA PEČI

Vipava 2000  je  bil naslov 
kotalkarske revije na Peči pri 
Gorici, ki jo  je  m inulo sobo
to, 15. ju lija , ob nestalnem 
vremenu organiziralo Kotal- 
karsko športno društvo Vipa
va. Prav dež je  m otil tekm o
vanje, ki je  b ilo  bolj prija 
teljsko druženje kotalkarjev 
treh dežel kot pa pravo tek
movanje, saj so predstavniki 
devetih društev, ki so nasto
pila na Peči, med sabo resni
čni prijatelji. V soboto zjutraj 
so na Peči izvedli vse nasto
pe v mlajših kategorijah, med
tem ko so popoldan zaradi o- 
b iln ih  padavin kotalkarsko 
revijo imeli v telovadnici v 
Sovodnjah. Čeprav kotalkarji 
KŠD Vipava niso nastopili v 
tekmovalnem delu, so se ze
lo dobro odrezali, prav pa je, 
da povemo, da so največ točk 
na tekmovanju zbrali kotal
karji iz Ronk, ki so s samo to 
čko razlike prehiteli novogo
riški klub Perla, in na tretje 
mesto so se uvrstili kotalkarji 
O limpie iz Vidma. Na četrtem 
mestu pa so pristali športniki 
in kotalkarice iz Renč.

GORSKO KOLESARSTVO: 
USPEH DEVINČANA

Christian Leghissa, ki tek
muje za Devin, je na zahtev
nem kolesarskem maratonu 
Tajament Superbike v kraju 
Enemonzo v Karniji dosegel 
odlično osmo mesto na 39 ki
lometrov dolgi progi. Na tej 
progi je  tekmovalo preko sto 
kolesarjev in je zato uspeh Le- 
ghisse izjemen rezultat, nje
gov moštveni kolega Davide 
Glavina je pristal na končnem 
30. mestu in je bil tako drugi 
med mladinci. Erik Lukša pa 
je tekmoval na 55 kilometrov 
dolgi progi in zasedel končno 
20. mesto, kar je dober rezul
tat. Gotovo pa moramo po
hvaliti še Marina Glavino in 
Janka Jablanščka, ki sta tudi 
zasedla mesta v prvi polovici 
najbolje uvrščenih tekmoval
cev. Prihodnjo nedeljo pa bo 
v furlanski vasi Buttrio deželni 
kronometer v gorskem kole
sarjenju, ki bo določil, kdo bo 
deželni prvak v hitrostni vo
žnji na gorskem kolesu.

FORMULA 1: SCHUMMY 
BREZ UVRSTITVE

Ferrarijev dirkač v formuli
1 M ichael Schumacher je  i- 
mel v nedeljo smolo, saj ga 
je z dirkalne steze vrgel mla
di Zonta, in to  že nekaj se
kund po slabem startu nem
škega voznika v Zeltvvegu na 
veliki nagradi Avstrije. Tako 
je "leteči Nemec" ostal brez 
uvrstitve in sta mu voznika 
"srebrnih puščic" (Mercedes- 
M c Laren) že za petami, saj 
je  v Zeltvvegu po daljšem pre
moru slavil finski as M ikka 
Hakkinen, na drugo mesto 
pa seje uvrstil škotski nepre
dvidljiv i dirkač David Coul- 
thard. Tako sedaj v tekmova
nju za izdelovalce h itrih  bo
lidov vodijo  srebrne pušči
ce, in to šest točk pred Fer- 
rarijem, medtem ko je najbo
lje plačani športnik na Zem 
lji "Schummy" še vedno v 
vodstvu, a mu Coluthard že 
piha na vrat s šestimi točka
mi zaostanka, m edtem ko
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M ikka zaostaja za tem pera
mentnem Škotom samo dve 
točki. Še bo napeto!

NOGOMET: DOBER START 
UDINESEJA

Nogometaši Udineseja, 
prvoligaškega nogometnega 
kluba iz Vidma, so dobro za
čeli svoje nastope v tekmova
nju Intertoto, saj so na Dan
skem z dvema goloma Sose 
premagali domači Aalborg, 
kar je  seveda dober obet za 
nadaljnje tekmovanje in pre
stop v prihodnje kolo. Povrat
ne tekme tekmovanja, ki pelje 
najboljše v prestižno tekm o
vanje za pokal UEFA, bodo 22. 
t.m., takrat pa naj bi bil v Udi- 
neseju tudi odlični italijanski 
reprezentant Fiore, ki tokrat 
ni nastopil.

MEDNARODNI TENIŠKI 
TURNIR CROATIA OPEN
V Umagu v hrvaški Istri te 

dni poteka največji medna
rodni teniški tu rn ir v naši b li
žini, saj je O dprto  prvenstvo 
Hrvaške v Umagu cenjen tu r
nir tudi v svetu. Med drugim 
spada tudi v vrsto turnirjev, ki 
po pomembnosti pridejo ta
koj za grand slam in t.i. "su- 
perdevet" tu rn ir ji. Zato ne 
preseneča dobra zasedba vr
hunskih igralcev belega špor
ta, med njim i omenimo vsaj 
jeznoritega Čilca Marcela Ri- 
osa, ki se bo prihodnje dni za 
zmago moral pomeriti s take 
vrste tenisači, kot so Ulihrach, 
Martin, Puerta, Alonso, Portas 
in mladi hrvaški obet Ljubičič. 
Gorana Ivaniševiča, ki je  se
daj na žalost v zatonu, nam
reč ni na turn irju , ker se je z 
organizatorji po svoji nelepi 
navadi skregal. Vsekakor je 
teniški tu rn ir v Umagu, ki i- 
ma nagradni sklad štiristo t i 
soč ameriških zelencev, lepa 
priložnost za vse ljubitelje te
nisa, da si na lastne oči ogle
dajo, kako se mora igrati te
nis na peščenih igriščih. Za
dnja leta so tu prevladovali 
španski igralci, ki se ne rde
čem in počasnem pesku naj
bolje znajdejo.

Evropska zveza je od Slo
venije zahtevala, da s prvim 
januarjem 2001 ukine pro- 
stocarinske prodajalne vz
dolž svojih meja.

Tudi to vprašanje je bilo na 
dnevnem redu ob pogovorih 
med slovenskimi pogajalci in 
evropskim komisarjem za ši
ritev Verheugnom (na sliki),
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ŽRTEV ZA SLOVENSKI NAROD
V Ljubljani je b ilo v sobo

to, 15. t.m., slovesno bogo
služje na pokopališču na Za
lah, katerega namen je  bil 
spomniti današnjega sloven
skega človeka na velikega slo
venskega duhovnika in na
rodnega buditelja, ki je padel 
pod streli med drugo svetov
no vojno.

Dr. Lambert Ehrlich je bil 
po rodu iz Žabnic, pred dru
go svetovno vojno je  z rodn i h 
Svetih Višarij pozival Sloven
ce k večji narodni zavesti, us

tanovil stražarje, javno delo
val v prid domovine in padel 
pod streli mladega vosovca 
26. maja 1942 v Streliški ulici 
v Ljubljani. Takrat so njega in 
mladega bogoslovca Viktorja 
Rojica iz Dornberka pokopa
li na Zalah, a so poznejše ko
munistične oblasti njun grob 
prekopale, njune ostanke pa 
zakopale neznano kam. Zato 
so se pri Slovenski zavezi od
ločili, da jim a na mestu, kjer 
je  stal prej njun grob, posta
vijo spominsko ploščo.

Sveto mašo v spomin na 
pokojna dr. Lamberta Ehrli
cha in Viktorja Rojica je  daro
val ob somaševanju večjega 
števila prisotnih duhovnikov 
lju b lja n sk i pom o žn i ško f 
msgr. Jože Kvas, ki je med ho- 
m ilijo  poudaril ve liko vero 
pokojnega in njegovo žrtev 
za slovenski narod, ki mora 
hoditi spravljen v prihodnost. 
Po sveti maši sta v cerkvi na 
Žalah spregovorila tajnik Slo
venske zaveze Stane Šter- 
benk, ki je pozdravil številne

prisotne stražarje, ki so prišli 
iz Avstrije, Kanade in ZDA, ter 
starosta slovenskih duhovni
kov 96-letni Tomaž Holmar, 
ki se je podrobneje zaustavil 
pri Ehrlichovem narodnem 
delu, poudaril pa tudi, da slo
venski narod ne bo preživel, 
če bo tako majhna rodnost 
med Slovenci in bo prevlado
vala filozofija smrti.

Po maši je ob zvonjenju 
navčka velik sprevod krenil k 
današnji spominski plošči, ki 
stoji na mestu, kjer sta bila ne

koč dr. Ehrlich in mladi Rojic 
pokopana. O b odkritju plo
šče, ki jo  je blagoslovil msgr. 
Kvas, je bila priložnostna pri
reditev, med katero je  pel 
zbor župnije Svete Družine iz 
Dravelj, spregovorili pa so tri
je govorniki: v imenu stražar
jev dr. Avguštin Kuk, v imenu 
Žabničanov prof. Martin Kran- 
ner ter naslednik dr. Ehrlicha 
na Teološki fakulteti dr. Janez 
Juhant. Ko se je dr. Kuk spo
minjal pogreba, ki se gaje pred 
58 leti udeležilo v Ljubljani več 
kot deset tisoč ljudi, je bil vid
no ganjen in je  bil tak tudi ta
krat, ko je  dejal, da pričakuje
jo, da bodo v Cerkvi dr. Ehrli
cha imenovali za svetnika, ker

je svetniško živel in se nesebi
čno razdajal za slovenski na
rod. Prof. Kranner pa je o svo
jem sorojaku podrobneje spre
govoril in poudaril dejstvo, da 
je po dr. Ehrlichu na Svetih Vi- 
šarjah poimenovan dom; po
vedal je tudi, da se moramo 
dr. Ehrlicha spominjati kot ve
likega moža, kajti sicer bo tu 
di za nas veljalo pravilo: “Na
rod, ki svojih velikih mož ne 
časti, jih  tudi vreden ni."

O  svetniškem duhovniku 
in iskrenem rodoljubu je spre
govoril tudi dr. Janez Juhant, 
teolog in dekan Teološke fa
kultete v Ljubljani. Njegov go
vor objavljamo v celoti.
— —  JUP
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N A R O D O V  SVETILNIK
JANEZ JUHANT

Spominu prof. dr. Lamber
ta Ehrlicha smo se na Teološki 
fakulteti v Ljubljani pok lon ili 
ob 50-letnici njegove sm rti 
tud i s posebno številko Bogo
slovnega vestnika.

Ravno te dn i smo se spo
m injali ne le strahot Roga, Te
harij in drugih množičnih gro
bišč na Slovenskem pred pe t
desetimi leti, pač pa tudi stra
hot Srebrenice pred petim i le
ti, skoraj še sveži pa so podob
no boleči in vnebovpijoči z lo
č in i na Kosovu.

Vsi ti tragični dogodki ima
jo  svoje skupno ozadje. Go
spod Justin Stanovnik je  na 
žalni slovesnosti v Rogu govo
ril o revoluciji, ki še traja. Traja
la je  in traja po  širnem svetu 
in le počasi seštevamo njene 
žrtve, še dolgo pa ne bom o  
uvideli njenih grozljiv ih  sa
dov, ki so jih  n jeni služabniki 
ko t rib ič i človeških duš, kot 
pravi sociolog Sušnjič, pustili 
v človeških srcih in dušah.

Posledice te revolucije od
raža tud i stanje duha na Slo
venskem, k i ga še vedno pre
ganja revolucionarni strah, ki 
se ko t megla v zavitih podo 
bah vleče po  slovenski zem 
lji. Po zem lji, ki j i  je  poko jn i 
profesor Ehrlich z vso svojo 
življenjsko krščansko energijo 
in svežino izrisoval odprte, 
človeške in duhovne razsež
nosti, utemeljene na krščan
ski podob i človeka kot osebe.

Po njej je  človek zavezan Bo
gu, a ima obenem slovenske 
korenine, ki se p o  Ehrlichu 
razraščajo izza višarskih vrhov 
in ne objem ajo le Slovencev, 
ampak se na tem  presečišču 
narodov odpirajo  v medna
rodno širino, ki naj objame  
tako ne le slehernega Sloven
ca, am pak vsakega človeka 
dobre volje. Tako bo, po  Pre
šernu, sosed naš mejak, ko bo 
krščanska vez objemala naro
de in j ih  združevala v duhu  
bratstva in ljubezni.

Čas pa n i b il več odp rt za 
sosedstvo in bratstvo, še manj 
za krščansko ljubezen in med
sebojno sodelovanje. Če je  
Krek v začetku stoletja lahko 
še upal, da b i b ilo  katolištvo 
naša edina rešitev in podlaga 
tud i za avstrijske narode, sta 
m edtem  liberalistični nacio
nalizem s svojo tekmovalnost
jo  in ateistični kolektivizem z 
razrednim sovraštvom vedno 
bo lj osvajala svet in uvajala 
nasilniška in revolucionarna 
pravila. Ehrlich se je  zavedal, 
da se v tej tekm i liberalno- 
nacionalističnih in kolektivi- 
stično-internacionalnih ideo
logij Slovencem slabo piše, 
saj je  okušal nasilnost nem 
škega nacionalizma in sprem
ljal grozečo m oč italijanske
ga fašizma. Zaradi svobode 
duha, k i ga je  v teh težkih ča
sih oznanjal Slovencem, pa je  
Ehrlichovo sporočilo  vzne
m irja lo p ri nas tiste, ki so ho
teli z lažjo, terorjem in zvija

čo p o d ja rm iti slovenskega 
človeka.

Človek si od  začetkov svo
jega bivanja na tem svetu za
stavlja vprašanje, kako v ra
zumnosti, pravičnosti in slo
žnosti urediti razmerja m ed  
ljudm i, narodi in kulturam i, 
judovsko-krščanski m odel je  
op lem en itil grško-rimskega 
duha reda in urejenosti in se 
razširil po  Evropi in svetu. Člo- 
vek je  glede na to sposoben 
urejevati svoje stvari in ima 
celo po  božji zamisli judov-

1 sko-krščanskega izročila, prek 
božje milosti pomoč, da v nje
govi osebi in v družbi vladajo 
urejenost, pravičnost, m ir in 
svoboda. Liberalistični in re
volucionarni duh sta sicer zra
sla iz tega izročila, postala pa 
sta njegovo nasprotje in sta 

| zavrgla njegovo antropološko 
celostnost.

Lažje se je  namreč uveljav
ljati tako, da p ri drugem zani
kaš tisto, kar naj b i pravzaprav 
pokazal in im e l ti sam. 'Tako 
ni treba dokazovati, kaj imaš, 
pač pa moraš vztrajno ponav
ljati le to, česa vse drugi nima. 
Napraviti ga moraš neznatne
ga. Blišč kom unizm a je  v p o 
sebni m eri - ko t tudi nacizma 
in fašizma - v dokazovanju 
svojih prednosti s poniževa
njem nasprotnikov, ko t je  za
pisal Frangois Furet.

Ehrlich se je  zavedal stisk 
slovenstva, njegovih pasti in 
mej. Poznal je  dom et paro l o 
samoodločbi narodov, ki jih

je  neposredno doživljal na pa
riški konferenci, in je  spozna
val imperialistične meje sve- 
tovno-politične razgledanosti 
evropskih držav. Ne le zaradi 
nauka Cerkve, pač pa tud i iz 
ljubezni do naroda je  dojel tu
d i pasti revolucije. Zaradi svo
jih  strateških načrtov ohranje
vanja slovenstva v brezupnem  
stanju okupacije je  b il pred
m et kom unistične pozorno
sti. Znašel se je  na seznamu 
razrednih sovražnikov, k i so 
ga v zem ljevid Slovenije zari
sali revolucionarji, da b i zate
gn ili pas nad narodovim  vra
tom : Da bo njihova stvar us
pela, so potrebne žrtve. M ed  
prv im i sta bila Viktor Rojic in 
Lambert Ehrlich.

Če se ob tem  vprašamo, 
kako naj kristjan odgovarja na 
nasilje, nam je  blizu odgovor 
prerokov in blagrov. Človek, 
ki se je  odločil za p o t resnice, 
je  zanjo pripravljen zastaviti 
tudi svoje življenje. Na tej po ti 
kristjane spremlja Jezusova 
beseda: "Ne bojte se, jaz sem 
svet premagal.'1 Absolutizm i 
so se lahko ohranjali le tako, 
da so ljud i držali v strahu. Še 
danes strah napolnjuje post
kom unističn i svet, da je  lju 
dem  svoboda le "nesrečni 
dar11, s katerim ne vedo kaj po 
četi, kot pravi Josef Tischner. 
Strah je  mogoče premagova
ti le z vero, k i gre na g loboko  
in je  ne morejo premagati no
bene vsakdanjosti. Krščanski 
blagri so utem eljeni na brez
pogojn i veri, da je  temelj vse
ga prizadevanja Bog. Zato je  
vedno aktualno vprašanje, ali 
bo Sin človekov še našel tako 
vero: danes, tukaj in sedaj, Ve

dno torej veljajo njegove be
sede: Blagor Vam, kadar Vas 
bodo zaradi pravice preganja
li, veselite in radujte se, zakaj 
veliko je  Vaše plačilo  v nebe
sih. Brez vere v nebesa človek 
težko hodi v svetosti, pravič
nosti in resničnosti. Le vera o- 
svetljuje tako ekstremne p o 
ložaje, kot jih  je  doživljal Jere
mija p ri Izraelcih in tud i Slo
venci v času okupacije. Jere
mija j im  je  najprej govoril, da 
se je  treba dogovoriti s sovra
žnikom, da ta ne bo uničil me
sta in dežele, in proglasili so 
ga za izdajalca. Ko so sovra
žniki odpelja li Izraelcev suž- 
nost, pa je  Jeremija spet go
voril o  kazni, ker Izrael ni spo
štoval Boga, in b il je  znova pro
glašen za izdajalca.

Papež Janez Pavel II. govo
ri o kom unizm u tud i ko t p o 
sledici neurejenih družbenih  
zadev, ki so spodbudile k ma
ščevanju. Že vsa človeška zgo
dovina se sprašuje zaradi tr
pljenja nedolžnih, ki so ved
no najbolj prizadeti del člove
štva. Človekova zaveza Bogu 
in sebi pa je ohranjanje resni
ce in delo za pravičnost. Po kr
ščanskih načelih je  prizade
vanje za pravico delovanje za 
takšne razmere, da bo tudi 
drugi lahko prišel do svojih 
pravic. Kristjan ne m ore in v 
veri ne sme dopustiti krivične
ga stanja. Bolje je  zanj, da kri
vično stanje prenaša ali da ga 
dole ti človeški poraz, ko t pa 
da b i pristajal na krivična sred
stva, stanja in dogodke. Profe- 

! sor Ehrlich se je  tega zavedal, 
zato je  v m oči svoje vere šel 
pokončno svojo p o t in postal

in ostal narodov svetilnik. Ta
kih svetilnikov resnice po tre 
bujemo še posebej danes, ve
dno novih in vedno živih.

Tudi danes namreč, ko ho 
čemo vzpostavljati demokra
cijo, m oram o zastaviti svoje 
sile za resnico in pravična raz
merja. Ista taktika, ki je  od
stranila Ehrlicha in še mnoge, 
poskuša danes na še bo lj pre
finjene načine od rin iti resni
co. Ne glede na uspeh, mora
m o verni in vsi resnicoljubni 
ljudje zanjo zastaviti besedo 
in življenje. Tega ne bo napra
vil nihče namesto nas. Samo 
v srcu verni -se pravi samo lju 
dje brez strahu, predani resni
ci - bodo kažipot, bodo sve
tilnik in upanje za prihodnost. 
Sicer pa nas bo še naprej tla
čila mora prisile in nas bo  
hrom il strah, našo resničnost 
pa bo prepredala megla laži 
in hipokrizije, v kateri bo lah
ko vsakdo počel, kar se m u bo 
zljubilo, uveljavljala pa se bo  
pravica močnejšega. Nasprot
nika lahko pridobivam o sa
m o z m očjo  neomajne ose
bne in družbene celostne res
nice. Zato ni dveh resnic, am 
pak je  RESNICA, ki jo  vsi išče
m o in jo  odkrivamo. Kot pa 
je  dejal zadnji koncil, k temu  
nismo poklicani le kristjani, 
ampak vsi ljudje dobre volje.

Kot veroslovec je  prof. Ehr
lich vedel, da si ljudje vseh re
ligij in svobodnih prepričanj 
prizadevajo doseči to resnič
nost in po  njej delovati, kakor 
je  z vso predanostjo človeka 
in duhovnika zanjo živel, trpel 
in um rl on.

»JE, KAR JE«

Res sem b il utrujen. Za sabo sem 
im el cel dan dela in eno potovanje. 
Oči so m i pešale in komaj sem čakal, 
da grem spat. Takrat je  zazvonil tele
fon in še sem b il pred računalnikom. 
Prijatelj me kliče, da me vpraša, kako 
je  kaj. Pogovor se razplete in pravkar 
m u hvalim knjigo, ki sem jo  nedav
no prebral: Emile Ajar, Življenje pred 
seboj. Založba Obzorja, 1978. Kras
na knjiga. Ker pa sem pred računalni
kom, se odločim , da pogledam na 
internet, če bom  uspel najti podat
ke o pisatelju. Zgodba se razvije.

Odkrijem, da je  Emile Ajar napi
sal veliko del in da je  leta 1975prejel 
za to knjigo nagrado Goncourt, oz. 
kmalu odkrijem, da je  n i dobil, tem
več je  b il samo imenovan za to na
grado, saj jo  lahko neki pisatelj dobi 
le enkrat. A jar jo  je  prejel leta 1956, 
a se je  takrat nagrade udeležil kot ve
liko bolj znani pisatelj Romain Gary.

ZASVOJENI Z INTERNETOM
PETER SZABO

Njegova slava ga je  že motila in je  
zato pošiljal rokopise naslednjih knjig 
iz Ria de Janeira s psevdonim om E- 
mileAjar. Leta 1980je  naredil samo
mor. Brskam še malo in odkrijem, da 
se je  rodil v Vilni, v Litvi, in se je  v res
n ic i imenoval Romain Kacevv. Oče 
in m ati sta govorila francosko z ru
skim naglasom. Vsvojih knjigah je ve
liko pisal o Judih. Kmalu odkrijem  
na drugi spletni strani, da ga dajejo v 
koš skupaj z drugim i judovskim i p i
satelji ali film i o Judih. Torej je  sne
m al filme? Spet druga spletna stran 
m i v nekaj m inutah razkrije, da so 
po  njegovi knjigi, ki sem jo  prebral, 
posneli film  Madame Rosa Glavno

vlogo je  igrala Simone Signoret. Kon
čno najdem tudi sliko pisatelja, ki ga 
odslej iščem s pravim psevdonimom  
Romain Gary. M ož z velikim ukriv
ljenim  nosom  - da si ne b i kdo m i
slil, da im am  predsodke -, s tenkim i 
črnim i brki in značiln im i semitskimi 
potezami, sedi ob lepi blondinki, za 
katero odkrijem, da se imenuje Jean

Seberg. Bila je  znana hollywoodska 
igralka. Iskanje gre naprej. Tokrat iš
čem Jean Seberg. Pri sedemnajstih je  
odigrala svoj prvi film  - Saint Joan, o 
Ivani Arški. Nato je  igrala v nekaj zna
nih film ih  - Bonjour Tristesse in  A 
bout de souffle. Leta 1979 si je  vze
la življenje. Igralka se je borila za pra
vice črncev in bila baje povezana z 
organizacijo Črnih panterjev. Z m o 
žem sta živela v Los Angelesu, kjer je  
b il Romain Gary francoski diplomat. 
Njo so v tistih letih zasledovale ame
riške tajne službe zaradi vezi s črn
skim i uporniki.

O b nadaljnjem iskanju naletim  
na stran nekega vojaka (najbrž britan
skega), ki piše dnevnik o svojem so
delovanju v m irovnih silah nekje v

Zahodni Afriki. Prezira Francoze in 
pravi, da se m ed n jim i edini rešujejo 
Juliette Binoche, Jacques Cousteau 
in Romain Gary ter dodaja, da je  sled
nji bil ruski Jud. Sedaj razumem, kako 
sem prišel na to stran. Prav tako od
krijem osebno stran doktorja m edi
cine Vlada Bartla, ki se je  leta 1965 
rod il na Ptuju, hodil v srednjo šolo v 
Mariboru in na fakulteto v Ljubljano 
ter je  sedaj eden od  pomembnejših  
onkologov v Montrealu, v Kanadi. 
Poleg njegovega imena je  postavljen 
neki meni neznan grb. Kako pa sem 
prišel na to stran? M ed njegovimi 
najljubšim i pisatelji je  Romain Gary.

Veliko sem zvedel, malo koristne
ga, pogovor s prijateljem se je  zav
lekel čez štirideset m inu t in ugotovil 
sem, da še televizija ni sposobna tako 
zasužnjiti utrujenega človeka kot ta 
“blagoslovljeni" internet.


